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جنجالشریکاسترالیایی

یکی از پروژه های واکســن سازی ایرانی 
برای بیماری کووید 19، پروژه واکســن 
کرونای مشترک ایران و استرالیا معروف 
به اسپایکوژن است. اسپایکوژن محصول 
مشترک شرکت ایرانی سیناژن و شرکت 
استرالیایی وکسین )Vaxine( است و 
در استرالیا کووکس-19 نامیده می شود. 
اسپایکوژن از دسته واکسن هایی است که 
در آن از خود ویروس )ضعیف شده، کشته 
شده یا حتی بخشی از ویروس( استفاده 
نمی شــود بلکه از پروتئین های اسپایک 
ویروس کرونا که در آزمایشــگاه ساخته 
شده  تولید و برای تحریک دستگاه ایمنی 

استفاده می شود.
حالا اما ماجرای جالبی اتفاق افتاده است. 
پروفسور نیکولای پتروفسکی که از اساتید 
پزشکی دانشگاه فلیندرز در شهر آدلاید 
استرالیا و بنیان گذار و مدیرعامل شرکت 
»وکســین« اســت، گفته غیر از واکسن 
خودش، واکسن دیگری را قبول ندارد و 
این در حالی است که واکسن های کرونای 
مورد تایید ســازمان نظارت بر داروهای 
 Therapeutics Goods( درمانــی
Administration( در استرالیا، تنها 
شامل واکسن های ســاخت شرکت های 

فایزر، مدرنا و آسترازنکا است. 
حــالا این پژوهشــگر واکسن شناســی 
از دریافــت نامــه ای »تهدیدآمیــز« و 
»ســختگیرانه« از اداره بهداشــت ایالت 
اســترالیای جنوبــی مبنی بــر ضرورت 
واکسیناسیون با واکسن های مورد تایید 

در استرالیا خبر داده است.
پتروفسکی که پیش از این دو دُز واکسن 
کرونای ساخت خودش و شرکت سیناژن 
را تزریق کرده می گویــد: »در مورد تاثیر 
اینکه اگر پس از واکسینه شــدن کامل با 
یک نوع واکســن کرونا، دوره دیگری از 
یک واکســن متفاوت کووید-19 را نیز 
تزریق کنید، هیچ اطلاعاتی وجود ندارد.« 

و بنابراین راضی نشــده کــه علاوه بر آن 
واکسن، واکســن دیگری را تزریق کند. 
بنابراین او مخالف تزریق واکسن نیست 
بلکه گفته من واکســن خــودم را تزریق 
کردم و دیگر نیازی به دریافت واکسن های 
دیگر نیســت و حتی ایــن کار خطرناک 

است. 
اما سوال این است که چرا استرالیا واکسن 
ساخت پتروفســکی با همکاری ایران را 

قبول ندارد؟ 
واکســن  پتروفســکی،  گفتــه  بــه 
»کووکس-19« مرحله اول آزمایش های 
بالینی خود را در اوت ۲۰۲۰ در استرالیا با 
موفقیت طی کــرده، به تازگی پس از طی 
مراحل دوم و سوم، به تازگی در ایران مجوز 
مصرف اضطراری گرفته و »پیشرفته ترین 
واکسن تولیدشده در استرالیا« است اما به 
ادعای  این پژوهشگر دولت فدرال استرالیا 
پژوهــش او برای تولید واکســن کرونا را 

»نادیده« گرفته است. 
با این حال رسانه ها در استرالیا می گویند 
گزارش دقیقی درمورد کارایی واکســن 
»کووکــس-19« یــا مقــالات علمی 
منتشرشده در نشــریات پزشکی معتبر 
درمورد نتایج پژوهش های مربوط به این 
واکســن را ارائه نکرده و یک سخنگوی 
وزارت بهداشــت اســترالیا، ضمــن رد 
ادعــای پتروفســکی درمــورد نادیده 
گرفته شــدن پژوهش هــای او، گفــت: 
»تمام درخواست های مربوط به واکسن 
کووید-19 در بالاترین اولویت قرار گرفته 

و بررسی شده اند.«
حالا باید منتظر باشیم و ببینیم آیا عدم 
تایید این واکســن در اســترالیا ممکن 
است روی تاییدیه نهایی واکسن در ایران 
نیز تاثیری داشته باشــد یا اینکه دولت 
استرالیا کوتاه می آید و کار علمی پروفسور 
نیکولای پتروفسکی و شرکت سیناژن را 

می پذیرد. 
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رفتم توی تراس و به همه سلام کردم؛ اول به دمپایی ابری، بعدش به 
برگ بیمار توت که سر کشیده بود داخل و سرآخر هم به یک بخاری 
نفتی که عمری ازش گذشته؛ از هواداران سرسخت جبهه ملی بوده. 
حالم البته مثل این بخاری پیر چندان خوب نیست و احساسی که از 
بعضی آدم ها می گیرم این است که تاریخ مصرفم گذشته. روانپزشک 
می گفت مثل اســفنجم و هر اتفاق ناگواری را چنــان در خودم فرو 
می برم که همیشه پر از بغض، اندوه و گاهی خشمم. گاهی احساسی از 
لایه های ضخیم گذشته بر تنم دارم. همه را هم همه جا دنبالم می برم. 
یعنی مثلا اگر دوستی سال گذشــته بی اعتمادم کرده، من آن لحظه 
خیانتش را با خودم همه جا می برم. درشــت گویی همکارم سر کار را 
با خودم به خانه می آورم. فاش کردن راز شخصی ام را از سوی دوست 
دیگری با خود به ســفر می آورم و تحقیر آدمی را که گمان می کردم 
دوستم دارد، مثل بالش، زمان خواب، زیر ســر می برم. برای همین، 
جای اینکه خودم باشــم، تمام اتفاقات دیگرم. و جای یک آدم، شبیه 
مجموعه ای از رویدادها، دارم شــبیه قصه هایی با رویدادهای موازی 
می شــوم. هر کدام از این داستان ها ســویی را گرفته اند و می روند و 
امیدم فقط این است، پایان قصه، وقت مرگ، به همدیگر برسند. آن ها 
هر کدام تکه هایی از ما را می برند؛ پاره هایی از ما جداشــده در تاریخ 
زندگی مان با آدم های دیگر می رود، تکثیر می شود و تو یک روز از بالای 
پشت بام شهر که نگاه می کنی، ممکن است از خودت بپرسی تو شهر 
شده ای یا شهر، تو؟ هرچند همه این ها مهم نیست. مهم تمام آدم هایی 
هستند که هر کدام روی تنه این درخت چیزی حک کرده اند. من به 
درختانی فکر می کنم که وقتی حتی بزرگ می شوند، تراشه های چاقو 
روی تنه شــان نمی رود. جای حکاکی ها همچنــان می ماند. هر چند 
من درخت نیســتم و نمی توانم هر لحظه هر جا فقط فکر سایه باشم. 
شکوفه ها بی مزد و منت ســر ما می بارند، من درختان شکور حتی در 
یک شهر مرده نیستم. برای همین فرار کرده ام. آمده ام در روستایی که 
الان هستم، دارم قدم می زنم. تمام چنارها و توت هایش، بیمارند؛ یک 
نوع قارچ خورنده بافت برگ ها را دارنــد و بیچاره ها مثل من دچارش 
شده اند و کم حال اند. اینها را پدربزرگم یادم داده. کشاورز بود و اسم 
همه درخت ها را بهم گفته. فامیل شــان را حتی گفته. و شــجره نامه 
خانوادگی شان را که جایی محو می شود در خاک. الان اینجا یک باغبان 
نشسته که می خواهم ازش نهال زیتون بخرم. قرار است اینجا بکارم. 
صد سال بعد کسی اصلا یادش نمی آید چه کسی آن را چه زمانی اینجا 
کاشته. من ولی آن روز ریشه هایش هستم، سایه هایش و هر کسی از 

هر کجا ببیندش، تمام چشم اندازهایش.

تمام چشم انداز

ستونچهارشنبه
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طنازیباتیغتیزسانسور

 قيمت 3000تومان

نگین باقری |آخرین بار شــهریور ماه بــود که یکی از 
دانش آموزان را از روستاهای اطراف بیجار برای درمان به 
تهران آورد. قبل از آن یکی از بچه ها سرطان داشت و سال ها 
قبل هم چند نفر دیگرشان را به علت سوختگی، بیماری های 
قلبی، ارتوپدی و یا برای جراحی های دیگر با خود به تهران 
آورده بود. از کجا؟ از روستاهای اطراف بیجار. ثریا مطهرنیا 
معلم مدرسه ای در روستاهای کردستان است. اسم او حالا 
در بین لیســت ۱۰ معلم برتر یونسکو قرارگرفته و دو هفته 
دیگر مشخص می شــود که جایزه یک میلیون دلاری این 

سازمان را خواهد برد یا نه. 
این خانم معلم ۲۶سال است که برای تدریس پایش را جایی 
به جز روســتاهای غرب کشور نگذاشــته. او در تمام این 
۲۶سال فقط یک معلم معمولی نبوده. گاهی عصای دست 
شاگردهای بیمار شده، گاهی زیر پر و بال مادران سرپرست 
خانوار را گرفته، گاهی پاشنه در خانه بچه های ترک تحصیل 
کرده را کنده، گاهی آجر روی آجر کلاس درس ســاخته و 
گاهی سقف مدرســه را ایزوگام کرده تا نگذارد حداقل از 

اطرافش کسی به خاطر محرومیت درس را رها کند.
خودش ماجرا را اینطور تعریف می کند که آنچه امروز به آن 
رسیده از آرزوهای نوجوانی اش فاصله زیادی دارد. روزهای 
نوجوانی و زمان حمله عراق به کشــور، زیر بمباران های 
صدام تصمیم گرفته بود که یک خلبان جنگی شود اما با 
تشویق پدر وارد دانشگاه تربیت معلم شده و بعد از چهار 
سال تحصیل، در یک روستای دورافتاده شروع به تدریس 
می کند. این انتخاب سخت گاهی دشواری هایی را هم در 
مسیر او قرار داده است. مثلا تعریف می کند: »راستش را 
بخواهید خیلی سختی کشــیدم؛ خیلی. یادم هست یک 
بار برای تعطیلات به خانه پدری رفتم و موقع برگشت برف 
و کولاک شدیدی شده بود که ماشین نمی توانست عبور 
کند. من و همکارم قرار شد بقیه راه را پیاده برویم. از هشت 
صبح تا غروب آفتاب داخل برف راه می رفتیم. همه جانمان 
خیس شده بود. گرگ ها را از دور می دیدیم و شانس آوردیم 
که بهمان حمله نکردند. تازه غروب به یکی از روستاهای 
اطراف رســیدیم. هنوز به آن روز فکر می کنم لرز به تنم 
می نشیند.« او می گوید سال اول وقتی دید که شاگردها 
اغلب در درس ضعیف هستند و خانواده ها در محرومیت 
زندگی می کنند، تصمیم گرفت که دیگر از روســتا خارج 
نشود.اینطور می شود که تا چندین سال صبح ها تا عصر در 
مدرسه به شش مقطع پسر و دختر درس می دهد و عصرها 

در خانه با ضعیف ترها کار می کند.

  معلم پروازی از این روستا به آن روستا
 خانم معلم همین حین کم کم در دانشــگاه های پیام نور 
تحصیلات خودش را هم ادامه می دهد و اینطور می شود که 
او حالا  فارغ التحصیل رشته های مدیریت دولتی، آموزش 
ابتدایی، روابط بین الملل، علوم سیاســی و دانشــجوی 
دکترای برنامه ریزی درسی است. او می گوید: »سال اول در 
مدرسه ای بودم که آب نداشت. از سرویس بهداشتی محروم 
و درس بچه ها ضعیف بود. همان ســال الهیات قبول شدم. 
می توانستم با حقوق، مرخصی بگیرم تا درس بخوانم اما آن 
روستا آنقدر ضعیف بود که دلم نیامد آنها را رها کنم. همین 
شد که چسبیدم به بچه های روستا. حتی سه ماه تابستان را 
هم مدرسه ماندم تا روی درس بچه ها کار کنیم. وقتی ازدواج 
کردم و بچه دار شدیم هم روستا ماندیم. درباره روستاهایی 
دارم حرف می زنم که وقتی فرزندم مریض می شد، جاده ای 
نداشت که او را به دکتر ببرم. در روســتای اول پنج سال 
ماندگار شدم. ماندم تا مدرســه را بنایی کنیم. با مردم سه 
کلاس درست کردیم و بعد سراغ روستای بعدی رفتم تا آنجا 
تدریس کنم. حالا هم که در آستانه بازنشستگی هستم در 
روستاهای بیجار کار می کنم. روستاهایی که اغلب  کلاس 
هایشان چند پایه و مختلط هستند و در اغلب شان مشاور، 

معلم، ناظم و هم مدیر خودمم.«

 اولین دانش آموزی که برای درمان به تهران برد
اولین بار این خانم معلم که حالا ۴۴ســاله است و دو فرزند 
دارد، چند ســال پیش همزمان با بیماری مادرش با شاگرد 
بیماری روبه رو می شــود که به خاطــر محرومیت امکان 
استفاده از خدمات پزشکی را نداشته است. همینطور که 
هر از چند وقتی مادر را برای معالجــه به تهران می آورد، 
اجازه بچــه را هم می گیرد تا در پایتخت بتواند پزشــکی 
دانش آمــوزش را هم معالجه کند.عمل هــای زیادی روی 
او انجام شــد و حالا دیگر حال بچه خوب است. همه این 
کمک ها باعث می شــود که خانم معلم یک NGO تاسیس 
کند. با NGO »مهرآفرین گروس« کم کم او و کمک هایش 
به بچه ها بین مردم بیشتر شــناخته می شود. آنقدر که بر 
اساس مستندی که globalteacherprize در سایت خود 
از او منتشر کرده، تا به حال به هزار و ۱۰۰ دانش آموز کمک 

بهداشتی و درمانی ارائه شده است. ادامه در صفحه ۰3

یکقدم
تاجایزهیک
میلیوندلاری

برای اولین 
بار نام يک 

معلم ايرانی 
اهل بیجار در 

بین نامزدهای 
معلمان برتر 

دنیا قرار 
گرفت

گفت وگويی مفصل با وحید آقاپور
و  پرونده ای برای مجموعه »ممیزی« 

 صفحات10و11
  سال 1336 رئیس ســاواک بوشهر از را بخوانید

ورود دو نیــروی امنیتی از تهران گفت 
که وظیفه داشتند به عنوان بازرگان به 

دوحه بروندو.. صفحه 04 را بخوانید

شــورای نگهبان این هفته مصوبه مجلس موســوم به قانون حمایت از خانــواده و جوانی 
جمعیت را تایید کرد و قرار است این قانون از امروز ابلاغ  شود. طرحی که از مدت ها پیش در 

کمیسیون های مجلس شورای اسلامی در حال بررسی بود  صفحه03 را بخوانید



باشگاه خبر
 روزنامه صبح ایران  سال یازدهم  شماره 3069  چهارشنبه  12 آبان  1400

  اقتصاد سیاسی

ماجرای ممنوعیت روسی برداشت گاز از 
دریای خزر چیست؟

1  اواخر مرداد سال جاری بود که رســانه ای به نام »اویل پرایس« 
در گزارشی مدعی شــد: »ایران از یک میدان گازی بزرگ در آب های 
این کشــور در دریای خزر رونمایی کرد، میدان چالوس دارای ذخایر 
گازی معادل یک چهارم میدان گازی عظیم پارس جنوبی یا حدود 11 
فاز آن است که قادر خواهد بود حداقل 20 درصد گاز مورد نیاز اروپا را 
تامین کند. طبق گفته سفیر ایران در روسیه در قرارداد 20 ساله ایران 
و روسیه، میزان صادرات، قیمت و مقصد گاز میدان چالوس تحت نظر 

روسیه انجام می شود.« 
2  این ادعای اویل پرایس در حالی بود که:

 طبق گزارش شرکت نفت خزر، اصلا میدانی به نام چالوس در حوزه 
فعالیت این شرکت کشف نشده اســت و صرفا گمانه زنی هایی درباره 

احتمال وجود یک میدان گازی در ساختار چالوس وجود دارد.
  در صورت اثبات وجود میدان گازی و کشف آن نیز حجم گاز این 
میدان مطابق برآوردهای گفته شــده نیســت و به احتمال زیاد ارقام 

پایینی را از لحاظ حجم گاز درجا ثبت کند.
  کاظم جلالی، سفیر ایران در روســیه، مطالب منتسب به وی در 

گزارش اویل پرایس را تکذیب کرده است.
  هنوز پیش نویس قرارداد 20 ساله توسط ایران برای طرف روسی 

ارسال نشده بود که حالا مفاد آن شامل این میدان گازی خیالی شود.
 CNG 3  روز گذشته هم خبرگزاری ایلنا با رئیس انجمن صنفی
مصاحبه کرد و وی گفــت:  »طبق معاهده و توافق ایران و روســیه تا 
زمانی که تراز گاز ایران مثبت اســت و تولید به نسبت مصرف داخلی 
جوابگو است، ما حق استخراج منابع گازی دریای خزر را نداریم. اکنون 
روســیه 1۸.1 درصد از ذخایر گاز دنیا را داراســت و این رقم در مورد 
ایران 1۷.9 درصد اســت، چنانچه از خزر برداشــت داشته باشیم این 
رقم به 1۸.2 درصد رسیده و در مقام بالاتری از روسیه قرار می گیریم 
که طبق توافق هایی که قبلا با این کشور صورت گرفته نباید اینچنین 
شود تا روسیه همچنان در صدر باشد. طبق توافق ایران حق برداشت 
از ۸ حلقه چاه بزرگ گازی در دریای خزر کــه در محدوده آبی ایران 

است را ندارد.«
4  اما دیروز شرکت نفت خزر توضیحاتی را درباره شایعه ایجاد شده 

داد که در آن آمده است: 
 سخنان منتســب به آقای اردشــیر دادرس، رئیس انجمن صنفی 
سی ان جی با موضوع وجود توافقی میان ایران و روسیه مبنی بر سلب 
اختیار روسیه از ایران برای برداشت از چاه های گازی در محدوده آبی 
کشورمان در خزر، مصداق نشر اکاذیب، کاملا  بی پایه و در تضاد با اصل 

نهم قانون اساسی جمهوری اسلامی ایران است. 
  پیش از این و مبتنی بر مطالعات ژئوفیزیکی جامعی که از ســوی 
شــرکت های بزرگ بین المللــی در خزر جنوبی انجام شــد، حفاری 
اکتشافی در دستور کار متخصصان صنعت نفت کشورمان قرار گرفت 
و ایران در ســال 1391 برای اولین بار موفق به کشف نفت در آب های 
عمیق خزر )در فاصله 2۵0 کیلومتری از ســاحل ایران( شد تا امروز 
میدان سردارجنگل، برگ زرینی از افتخارات صنعت نفت کشور باشد.  
  طبق رویه های جاری در صنایع بالادســتی نفت و گاز، وجود یک 
ساختار هیدروکربوری پس از مطالعات ژئوفیزیکی موفق تایید می شود 
و پس از عملیات حفاری  اســت کــه نفتی یا گازی بودن ســاختار را 
مشخص می کند. حال اینکه وجود ۸ چاه بزرگ گازی در خزر جنوبی از 

کجا به ذهن مصاحبه شونده رسیده است، جای سوال دارد.

اذعان رسانه های صهیونیستی به شکست 
استراتژی این رژیم علیه ایران

رسانه های صهیونیستی با اذعان به شکست استراتژی 
این رژیم علیه ایران تاکید کردند که هشدارهای 

اسرائیل درباره ایران هیچ گوش شنوایی در واشنگتن 
ندارد و اقدامات تل آویو علیه ایران نیز نتوانست 

به تغییر استراتژی مورد نظر این رژیم علیه تهران 
منجر شود. روزنامه هاآرتص در گزارشی با اشاره به 

اینکه»هشدارهای روزانه اسرائیل درخصوص ایران 
هیچ گوش شنوایی در واشنگتن ندارد« نوشت: هنوز 
مشخص نیست که فعالیت های اسرائیل تا چه اندازه 
در ممانعت از دستیابی ایران به اهداف استراتژیکش 

موفقیت آمیز بوده اما چیزی که کاملا روشن است، 
این است که برخی مقامات ارشد اسرائیل هیچ روزی 

را بدون صحبت کردن علیه ایران سپری نمی کنند. 
هاآرتص در ادامه به اقدامات رژیم صهیونیستی علیه 
کشورمان در ماه های اخیر اشاره کرده و نوشت: علاوه 

بر این دیپلماسی آشکار )علیه ایران(، حمله سایبری به 
جایگاه های سوخت در ایران و حملات هوایی به سوریه 

که به اسرائیل نسبت داده می شود به حصول نتیجه 
مورد نظر اسرائیل منجر نشده و دولت بایدن را برای 

افزایش فشار بر ایران تحریک نکرد. 
این روزنامه تصریح کرد که هدف از حمله سایبری 

به جایگاه های سوخت در ایران فشار بر مردم عادی 
و ضربه به استانداردهای زندگی روزمره ایرانیان بود 
و هدف این بود که آنها علیه نظام جمهوری اسلامی 

دست به اعتراض بزنند اما واقعیت نشان می دهد که این 
اقدامات حکومت ایران را تضعیف نکرده و موجب کاهش 
فعالیت های تهران نشده است. هاآرتص در ادامه نوشت: 

علاوه براین، پرواز جنگنده های آمریکایی B1 بر فراز 
منطقه با همراهی هواپیماهای اسرائیلی و مصری ایران را 

نمی ترساند. اسرائیل حتی حملات دریایی علیه اهداف 
ایرانی را هم پس از اقدامات تلافی جویانه ایران کاهش 

داده است. روزنامه صهیونیستی یدیعوت آحارونوت 
نیز در گزارشی مشابه با اذعان به شکست استراتژی 

اسرائیل علیه تهران تاکید کرد که جشن گرفتن نتیجه 
حمله سایبری به جایگا ه های سوخت در ایران، تنها 

نشان دهنده حماقت مستمر اسرائیل درخصوص برنامه 
هسته ای ایران و اقدامات امنیتی علیه ایران است.

گفت وگوی نخست وزیر رژیم صهیونیستی و 
مشاور امنیت ملی آمریکا درباره ایران

نخست وزیر رژیم صهیونیستی در حاشیه کنفرانس 
تغییرات اقلیمی سازمان ملل با مشاور امنیت ملی 

آمریکا دیدار و درباره موضوعات مختلفی از جمله ایران 
گفت وگو کرده اند. به گزارش ایسنا به نقل از روزنامه 
صهیونیستی تایمز آو اسرائیل، نفتالی بنت نخست 
وزیر رژیم صهیونیستی شامگاه دوشنبه در حاشیه 

کنفرانس تغییرات اقلیمی سازمان ملل در گلاسکو با 
جیک سالیوان مشاور امنیت ملی آمریکا دیدار کرد و 
گزارش ها حاکی از آن بوده است آن دو درباره مسائلی 

از جمله برنامه هسته ای ایران و شهرک سازی این رژیم 
گفت و گو کرده اند.  رادیو ارتش اسرائیل روز سه شنبه 

درباره این دیدار گزارش كرد که گفت و گوی بنت و 
سالیوان  »بسیار جدی« بود. 

سی
لما

دیپ
 ایالات متحده در شرایطی که سعی دارد ایران را به نشستن پای 
میز مذاکرات در وین ترغیب کند، به تازگی دست به تحریم های 
تازه ای زده و مقامات این کشور رویکرد تند و تیزی را انتخاب 
کرده اند. رویکردی که می تواند اعتماد بــه دولت بایدن را در 
چشم مقامات دولت سیزدهم کمتر از قبل کند. حالا دو طرف 
در حال ارســال پیام هایی به یکدیگرند. هر چند که برنامه ای 

برای نشستن پای میز مذاکره مستقیم ندارند.
1 وزیر امــور خارجــه کشــورمان دیــروز در پیامی که 
تحریم های آمریکا علیه ایران را هدف قــرار داده بود، با انتقاد 
از رویه آمریکا درباره مذاکرات هســته ای گفت:کاخ ســفید 
درخواســت مذاکره با ایران را مطرح می کنــد ولی همزمان 
تحریم هــای جدید علیه افــراد و شــرکت های ایرانی اعمال 

می کند.
به گزارش ایسنا، حســین امیر عبداللهیان در رشته توئیتی 
نوشت: کاخ سفید درخواست مذاکره با ایران را مطرح می کند 
و ادعای آمادگی بازگشــت به برجــام را دارد ولی همزمان 
تحریم های جدید علیــه افراد و شــرکت های ایرانی اعمال 

می کند.
او در ادامه نوشــت: ما به دقت رفتار آقای بایدن را می سنجیم. 
هدف »مذاکره«، حرف زدن محض نیست بلکه توافق ملموس 

و احترام به منافع متقابل اســت. 4+1 برای مذاکره مبتنی بر 
رعایت منافع و حقوق متقابل آماده باشد.

2  تد کروز، ســناتور جمهوری خواه آمریکایی در توئیتی 
ادعاکرده اســت: اگر هر توافقی با ایران به عنوان یک معاهده 
توسط سنا تصویب نشود - که بایدن می داند که چنین اتفاقی 
نخواهد افتاد - مطمئنا هر رئیس جمهــور جمهوری خواه در 
آینده آن را پاره خواهد کرد. در پاسخ به این ادعا، سعید خطیب 
زاده سخنگوی وزارت خارجه در توئیتی نوشت: جهان حقیقتا 
به آنچه آقای کــروز بدان اعتراف می کند واقف اســت: اینکه 

رژیم ها در واشنگتن سرکش هستند.
این مسئولیت رئیس جمهور آمریکاست که جامعه بین الملل-

از جمله تمام اعضای برجام- را قانع کنــد که امضایش واقعا 
معنایی دارد.

این امر مستلزم تضمین های عینی است. هیچ کس چیزی کمتر 
از این را نمی پذیرد.

3  مشــاور امنیت ملی آمریکا در یک کنفرانس خبری در 
پاسخ به سوالی درباره مذاکرات وین، اولویت اصلی آمریکا در 
مذاکرات را محدود کردن برنامه هسته ای ایران خواند. جیک 
سالیوان در یک کنفرانس خبری در پاسخ به این سوال که آیا 
آمریکا با بازگشت به مذاکرات احیای توافق هسته ای در وین 

قصد دارد صرفا به برنامه هسته ای ایران بپردازد یا این مذاکرات 
شامل موضوعاتی از جمله برنامه موشکی ایران و آنچه حملات 
آن از طریق به کارگیری نیروهای نیابتی خوانده شــده است 
نیز خواهد بود، گفت: رویکرد ما تلاش برای بازگشت بر مبنای 
پایبندی در ازای پایبندی به برجام)توافق هسته ای( بوده است 
که به معنای تمرکز بر برخی از مسائل و بعد به کار بستن آن به 
عنوان اصل و مبنای پرداختن به طیف کامل نگرانی هایی است 
که ما نسبت به رویکرد ایران داریم، از جمله برنامه موشکی و 

فعالیت منطقه ای آن. 
ســالیوان افزود: امــا اولویــت ما در حــال حاضــر احیای 
محدودیت های هســته ای اســت. چون با انجام دادن آن در 
جایگاه بهتری قرار می گیریم تا از عهده دیگر مسائل بر بیاییم. 
مشاور امنیت ملی آمریکا در ادامه در پاسخ به این سوال که آیا 
آمریکا پس از بازگشــت خود و ایران به پایبندی، بر سر دیگر 
موضوعات مذاکره خواهد کرد یا نه، بیان کرد: بله منظورم این 
است که ما این موضوع را اول از همه در نظر داریم و اولین کاری 
که باید انجام شود، بازگشــت به برجام بر مبنای پایبندی در 
ازای پایبندی است. اما خود طراحی برجام همیشه ما را به این 
فکر واداشته است که سخت در راستای پرداختن به نگرانی های 

عمیق مان درباره دیگر تهدیدهای ناشی از ایران کار کنیم. 

پیام های جدی بین تهران و واشنگتن
ایران به تحریم ها و ادعاهای آمریکا پاسخ داد

  میدان مشق

عصر ایران نوشت: نشریه آمریکایی در تحلیلی دلایل بی اعتمادی 
دولت جدید ایران به برجام را مورد بررســی قرار داد و نوشت: 
ایران قصــد عقب نشــینی در موضوع برجام را نــدارد و به نظر 

می رسد تخم مرغ هایش را از سبد برجام برداشته است.
جمهوری اســلامی ایران در برجــام نوعی عدم تقــارن بین 
تعهدات و مزایایش می بیند. تعهدات ایران برای محدود کردن 
فعالیت های هسته ای  این کشور دارای معیارهای فنی واضحی 
است که توســط آژانس بین المللی انرژی اتمی )IAEA( قابل 
راستی آزمایی اســت در حالی که هیچ فرمولی وجود ندارد که 

مزایای اقتصادی ایران را در ازای لغو تحریم ها مشخص کند.
علاوه بر این، اگر چه تهران در صــورت خروج از توافق با اعمال 
مجدد و سریع تحریم ها مواجه می شــود، اما واشنگتن با عدم 
رعایت تعهدات برجامی و تحریم دوباره ایران، با هیچ مجازاتی 

مواجه نشد.
در نتیجه، ایران نگران است که در صورت بازگشت به پایبندی 
کامل به برجام، اهرم هسته ای خود را بدون کسب منافع وعده 
داده شده از دست بدهد. این دقیقا همان چیزی است که در سال 

201۵ یعنی زمانی که برجام مورد توافق قرار گرفت، رخ داد.
ایران به سرعت برنامه هسته ای خود را مطابق با توافق کاهش 
داد، 9۸ درصد اورانیوم غنی شده خود را به خارج از کشور ارسال 
کرد و نظارت تقویت شــده آژانس بین المللی انــرژی اتمی را 

پذیرفت. با این حال، شــرکت های بین المللی و موسسات مالی 
به دلیل عدم اطمینان در مورد لغو دائمی تحریم ها، همچنان تا 
حد زیادی از بازار ایران دور ماندنــد و اتفاقا تردید آنها در مورد 
تجارت با ایران پس از انتخاب دونالد ترامپ و خروج وی از برجام 

به اثبات رسید.
ایران امروز بار دیگر با وضعیت مشابهی مواجه است. این کشور 
می ترسد که بازگشت به انطباق کامل، هیچ مزیت ملموسی به 
همراه نداشته باشد، مگر اینکه فشــار بیشتری را پس از دست 
کشیدن از اهرم هســته ای خود به همراه داشته باشد. مقامات 
ایالات متحده می گویند که مایل به گفت وگو در مورد راه های 
رفع این نگرانی ها هستند، اما نمی توانند تضمین کنند که ایالات 
متحده پس از پایان ریاست جمهوری جو بایدن، دوباره از توافق 

خارج نخواهد شد.
رهبران بریتانیا، فرانسه و آلمان هم اخیرا در بیانیه ای ) در حاشیه 
اجلاس جی 20 در روم( از احیای برجام حمایت کردند و گفتند 
برای کاهش نگرانی های ایران در این زمینه، از تعهد بایدن برای 
حفظ پایبندی کامــل به توافقنامه »تا زمانی کــه ایران به این 

توافق پایبند بماند« حمایت می کنند.
»رابرت مالی« فرســتاده ویژه ایالات متحده در امور ایران هم 
ابراز تمایل کرده است که در صورت همکاری ایران برای احیای 
برجام، »آمریکا به ســرعت تمامی تحریم های مغایر با برجام را 

لغو کند.« اما برای مقامات ایرانی، این نوع اظهارات، ســخنان 
بی ارزش یا همان طور که »حسین امیرعبداللهیان« وزیر امور 
خارجه ایران گفته: نوعی »گفتار درمانی« اســت و پشــیزی 

ارزش ندارد.
مقامات ایرانی این ســوال را مطرح می کننــد که دولت بایدن 
چگونه تشــخیص می دهد که کدام تحریم ها با توافق هسته ای 
ناسازگار است، چون بسیاری از تحریم های دوران ترامپ علیه 
ایران با عناوینی چون حقوق بشر و تروریسم برچسب زنی شده 

تا موانع بیشتری در راه احیای دوباره برجام ایجاد شود.
بنابراین اولین اصل سیاســت خارجی دولت ابراهیم رئیسی، 
ایجاد و حفظ اهرم هایی است که واشنگتن را از زیر پا گذاشتن 
تعهدات برجامــی بــازدارد و در نتیجه بار دیگر شــوک های 
اقتصادی علیه ایران ایجاد نشــود و میلیون ها ایرانی را در فقر 

فرو نبرد.
جمهوری اســلامی آمادگی خود را برای تلافی فوری در برابر 
هرگونه فشار، خرابکاری یا حمله اعلام کرده است. برای مثال 
در اعتراض به امتناع این ســازمان از محکوم کردن ترور اخیر 
دانشمند هسته ای ایران )شهید فخری زاده( و خرابکاری علیه 
تاسیسات هسته ای تحت نظارت ایران، که هر دو ادعا شده توسط 
اسرائیل انجام شده است، همکاری با آژانس بین المللی انرژی 

اتمی را کاهش داده است.

فارن افرز: ایران تخم مرغ هایش را از سبد برجام برداشته است

سایت  نگار سیاسي / گزید     ه اي از تحلیل ها ي جناح هاي سیاسی

نطق تند نماینده اصولگرا در نقد دولت؛ محمود احمدی 
بیغش، نماینده اصولگرای مجلس در نشست علنی روز سه شنبه 
مجلس، در نطق میان دستورخطاب به رئیس جمهور افزود: ارزیابی 
اولیه از اقدامات شما نشان می دهد که تمام این رفتارها به ویژه سفر 
به استان ها عمدتا تسکین محور است، نه درمان محور، زیرا این 
مدل حکمرانی نشانی از درمان مشکلات ندارد. از سوی دیگر وجود 
ضعف شدید در ادبیات گفتمانی جنابعالی در عرصه های مختلف، 
به هیچ وجه قابل توجیه نبوده و دستاویز قرار گرفتن این ادبیات در 
شبکه های متعدد اجتماعی و رسانه های داخلی و خارجی زیبنده 
کشور نیست و شایسته است هر چه سریعتر نسبت به اصلاح این 
روند اقدام نمایید. وی در ادامه یادآور شد: آنگونه که پیداست در 
دولت شما نیز پدیده مقدادیسم )نام داماد رئیس جمهور مقداد 
نیلی است( همان نقش غلطی را ایفا می کند که آشناییسم )منظور 
حسام الدین آشنا اســت( در دولت روحانی ایفا می کرد. مگر در 
کشــور قحط الرجال علمی و سیاســی داریم که در نهاد ریاست 
جمهوری چهار نفر از اســاتید برجسته دانشــگاهی کشور دیده 
نمی شوند که حداقل در مناسبات رسمی چند خط بنویسند و به 
شما بدهند تا این همه شاهد گفتمان ضعیف و بحث برانگیز غیر 
علمی و غیر استنادی از شما نباشیم؟! احمدی بیغش همچنین 
اظهار کرد: اتکای افراطی به مجموعه ای محدود از فارغ التحصیلان 
دانشگاه امام صادق )ع( در سطوح مدیریتی کلان کشور، حتی نام 
این امام عزیز و معصوم را نیز در جامعه تحت الشعاع قرار داده است، 
دولت شما ظاهرا دولت دلدادگان است، به یک عزیز دردانه خاص 
که باید همه اتفاقات، انتصابات و اســتنادها به ایشان ختم شود. 

)فارس(
واکنش دادســتان کل کشور به شــکایت مجلس از 
روحانی؛ دادســتان کل کشــور در رابطــه با ارجــاع پرونده 
رئیس جمهور سابق به دادگاه ویژه روحانیت درباره ترک فعل در 
ستاد کرونا گفت: ان شاءالله در فرصت مناسب تری پاسخ می دهم. 
دیروز و پس از استماع گزارش کمیسیون بهداشت درباره عملکرد 
رئیس وقت ستاد ملی مقابله با کرونا )رئیس جمهور سابق، حسن 
روحانی(، نمایندگان مجلس با 16۷رأی موافق، 2۸رأی مخالف و 
1۵رأی ممتنع از مجموع 23۵ نماینده حاضر در جلسه با ارسال  
پرونده قصور رئیس جمهور سابق در زمینه مدیریت کرونا به قوه 

قضائیه موافقت کردند. )خانه ملت و فارس(
عمر مفید برجام جدید حداکثر ۲ سال است؛ روزنامه صبح 
نو گفت وگویی با مجید شاکری، کارشناس دیپلماسی اقتصادی 
انجام داده است که بخش های مهم آن در ادامه می آید: فارغ از اینکه 
نتیجه انتخابات کنگره و ریاست جمهوری آمریکا در آینده چه باشد 
و دموکرات ها یا جمهوری خواهان بر ســر کار بیایند، عمر مفید 
برجام جدید حداکثر 6ماه تا دوسال خواهد بود. سیاست خارجی 
آمریکایی ها ارتباطی به آمدن بایدن و ترامپ و امثال این ها ندارد و 
آنچه برای آمریکایی ها مهم است، اخراج ایران از بازار نفت است و 
این موضوع مستقیما به منافع ملی آمریکا و سیاست انرژی آمریکا 
و موضوع تراز پرداخت های آمریکا و مســائل دیگری است که از 
موضوعات داخلی آمریکا و واقعیت های روی میز است. آن چیزی 
که تحریم ها را امروز ادامه می دهد، سازمان تحریم هاست. فرض 
کنید صبح فردا کنگره همه تحریم ها را لغــو کند اما مادامی که 

سازمان تحریم ها وجود دارد، کل زیرساخت حقوقی اعمال تحریم 
آیا نمی تواند با یک دستورالعمل اجرایی رئیس جمهور تکرار شود؟

دستگیری معاون سابق وزارت صمت؛ معاون سابق وزیر 
صمت و شبکه دلالان مرتبط با وی که نقش زیادی در التهابات بازار 
روغن و کمبود این کالای اساسی در ســال 99 داشتند، توسط 
سازمان اطلاعات سپاه بازداشت شدند. این مسئول وقت دولتی 
متهم است که با دریافت رشوه، ارز 4200 تومانی مربوط به واردات 
روغن را به شرکتی خصوصی تخصیص داده که نه تنها از این ارز 
برای واردات روغن استفاده نکرده، بلکه بخشی از ذخایر راهبردی 
روغن کشــور را نیز به صورت غیرقانونی به فروش رسانده است. 
پرونده این متهمین که به اتهام اخلال در نظام اقتصادی کشــور 
بازداشت شدند و اقدامات سوء مختلفی از قبیل ارتشا، حیف و میل 
بیت المال، خیانت در امانت، قاچاق و… انجــام داده اند، جهت 
رسیدگی در اختیار قوه قضائیه قرار گرفته است. )خبرگزاری صدا 

و سیما(
هفت دلیل خاموشی های تابستان؛ علی خضریان نماینده 
مردم تهران و ســخنگوی کمیســیون اصل 90، گــزارش این 
کمیسیون درباره خاموشی های تابستان امسال را قرائت کرد. علت 

خاموشی ها به روایت گزارش مجلس چنین است: 
1. اختلاف 10 هــزار مگاواتی میان ظرفیت تولیــد و نیز میزان 

مصرف برق در کشور 
2. رشد 16 هزار مگاواتی مصرف برق در اوج بار در تابستان امسال

3. بدهی ۵1 هزار میلیارد تومانی دولت بــه صنعت برق تا پایان 
سال 9۸

عدم تناسب میان قیمت تمام شده و قیمت فروش برق که منجر به 
افزایش بی رویه و بدمصرفی و نیز افزایش ریسک سرمایه گذاری و 

بی انگیزگی نیروگاه ها شده 
4. خروج حدود 6 هزار مگاوات از توان نیروگاه های برقابی از مدار 

به دلیل خشکسالی 
۵. تلفات 10 درصدی برق در حالی که این رقم در کشــورهای 

توسعه یافته کمتر از ۵ درصد است. 
6. واردات و استفاده از دســتگاه های پرمصرف سرمایشی و لوازم 
خانگی که منجر به سهم 3۵ درصدی برق در بخش خانگی شده 

۷. استخراج رمزارزها که بنا بر گزارش وزیر سابق نیرو عدد 2 هزار 
مگاوات برای آن تخمین زده می شود. )فارس(

وزیر خارجه کرونا گرفته ولی حالش خوب است؛ سعید 
خطیب زاده درپاسخ به سوال خبرنگاری درخصوص برخی اخبار 
منتشر شده مبنی بر تغییر برنامه دیدارهای امیرعبداللهیان گفت: 
حال عمومی ایشان خوب است و از قرنطینه در حال انجام کارهای 
روزانه اســت. خطیب زاده با تایید تغییر برنامــه دیدارهای وزیر 
امورخارجه کشــورمان، از دستور پزشــک مبنی بر ضرورت در 

قرنطینه بودن او خبر داد. )ایرنا(
چه کسی رئیس جمعیت هلال احمر می شود؟ روز گذشته 
دو گزینه یعنی پیرحســین کولیوند و محمد جعفریان به عنوان 
گزینه های پیشنهادی به رئیس جمهور معرفی شدند. البته برخی 
منابع از ریاست پیرحسین کولیوند بر جمعیت هلال احمر خبر داد 
اما این خبر پس از چند دقیقه از طرف روابط عمومی اصلاح شد و 
بعدا اعلام کرد که ظاهرا هنوز نامه رئیس جمهور مبنی بر انتصاب 

کولیوند بر ریاســت جمعیت هلال احمر اعلام نشده و این خبر 
می بایست در صورت تایید از طریق دفتر رئیس جمهور اعلام شود. 

)مشرق نیوز(
دلیل حمله به آیت الله صافی از دید علی مطهری؛ علی 
مطهری نایب رئیس پیشین مجلس در توئیتر نوشت:  علت حمله 
 رجانیوز و  کیهان به  آیت الله صافی مبنای فکری آنهاست که خیال 
می کنند کسی حق ندارد نظری برخلاف نظر رسمی نظام ابراز کند 
حتی اگر  مرجع تقلید باشد. درواقع برداشــت نادرستی از اصل 
 ولایت فقیه دارند و این اصل را نافی  آزادی بیان می دانند هرچند به 

زبان نیاورند.
آخرین وضعیت منع تردد شبانه؛ احمد وحیدی وزیر کشور 
و فرمانده قرارگاه عملیاتی ســتاد ملی مقابله با کرونا در حاشیه 
جلسه این قرارگاه، در جمع خبرنگاران اظهار داشت: موضوع جلسه 
درباره پیک ششم و نگرانی ها در این خصوص بود؛ چون 22 شهر 
قرمز داریم و احتمال افزایش آن نیز وجود دارد. باید تلاش همگانی 
بشود تا وارد پیک ششم نشــویم؛ محدودیت ها تاکنون تغییری 
نکرده مگر اینکه پیشنهادات جدیدی به ستاد ملی کرونا ارائه و در 
ستاد بررسی شود؛ محدودیت ها تا رفع نگرانی ها ادامه دارد. وزیر 
کشور در پاسخ به سوالی درباره منع تردد شبانه و سرانجام لغو آن، 
خاطر نشان کرد: منع تردد شبانه باید در ستاد ملی کرونا بررسی 
شود و چون مصوبه ستاد است؛ تصمیمات و مصوبات برای اجرا، به 

قرارگاه ارائه خواهد شد. )تسنیم(
آیت الله نوری همدانی: با بستن فضای مجازی مخالفم 
ولی برخی برنامه های صداوسیما خلاف شرع است؛ آیت الله 
نوری همدانی در دیدار حجت الاسلام آقا تهرانی رئیس و برخی 
اعضای کمیسیون فرهنگی مجلس،  وضعیت فرهنگی در فضای 
مجازی را نگران کننده دانسته و افزود: امروز با بسته شدن فضای 
مجازی مخالف هستم، اما باید نسبت به کنترل ناهنجاری های آن 
حساس بود. متاسفانه دشمنان جوانان و خانواده ها را مورد هدف 
قرار داده اند که در مقابل این نقشه دشمن باید اقدامات مناسبی 
انجام گیرد. وی با اظهار نگرانی از وضعیت صدا و سیما افزود: آیا 
واقعا صدا و ســیمای ما در تراز کشوری که انقلاب کرد و اسلامی 
است، می باشد ؟  بخشی از برنامه ها خلاف شرع است که باید جلوی 

آن گرفته شود. )مشرق(
شهرداری تهران 85 هزار میلیارد بدهی دارد و 310 هزار 
میلیارد بودجه لازم دارد؛ علیرضا زاکانی شهردار تهران امروز 
)سه شنبه 11 آبان( در کمیسیون امور داخلی کشور و شوراهای 
مجلس گفت: مجموع رقم بدهی های معوقه شــهرداری تهران 
حدود ۸۵هزار میلیارد تومان است که از این میان حدود ۷ هزار 
میلیارد حکم قطعی علیه شــهرداری صادر شــده است. بدهی 
شهرداری تهران صرفا به بانک ها بالغ بر ۵6 هزار میلیارد تومان است 
شهردار تهران گفت: در بخش حمل و نقل شهری عقب ماندگی 
فراوانی در شهر تهران وجود دارد که برای جبران این موضوع حدود 
310 هزار میلیارد تومان اعتبار نیاز اســت تا خطوط مترو و سایر 
بخش های ناوگان حمل و نقل شهری به وضع مطلوب برسد، در 
عین حال دولت های مختلف تعهدات خود را به شهرداری پرداخت 
نکرده اند و انبوه بدهی ها به شــهرداری از سوی دولت به ویژه در 

حوزه حمل و نقل باقی مانده است. )فارس(

اولین نطق طوفانی علیه دولت در مجلس، هفت دلیل خاموشی تابستان و ...
  عکس نوشت

  
دومین همایش افول آمریکا در دهانه درب سفارت سابق این 
کشور در تهران. سخنران محمدباقر خرمشاد معاون سیاسی 
وزیر کشور است. عکس از مقداد مددی، تسنیم  

  
دیروز و بعد از قرائت گزارش کمیسیون بهداشت مجلس درباره 
مدیریت کرونا توسط روحانی، محمدتقی نقدعلی نماینده در 
اخطاری اظهار کرد:عده ای از نمایندگان در نامه ای به عین اللهی 
وزیر بهداشت سه سوال را مطرح کردند اول این که مبنای 
تزریق 80 میلیون دُز واکسن در کشور چگونه تعیین شده و 
چطور براساس سن، جنسیت و افراد بوده است؟ سوال دوم 
این که به چه دلیلی واکسن به افراد زیر 18 سال تزریق شده و 
چه دلیل علمی داشته است؟ و سوال سوم هم این است که مگر 
نه این که رئیس جمهور بیان کرده که باید تزریق واکسن اقناعی 
باشد پس چرا این کار صورت نمی گیرد؟...بسیاری از بچه های 
حزب اللهی، متدین و ولایی ما سوالات زیادی درباره واکسن 
دارند آنها ضد ولایت فقیه نبوده و مخالف واکسن نیستند اما 
سوالاتی دارند که باید به آنها پاسخ داده شود این طور نشود که 
چهار روز دیگر ما در مجلس گزارشی از عملکرد ستاد کرونا در 
دولت فعلی بدهیم. بعد از تذکر نقدعلی، جواد کریمی قدوسی 
نماینده مشهد در مقابل صندلی او حضور پیدا کرد. کریمی 
قدوسی به نقدعلی گفت که زدن واکسن کرونا موضوعی است 
که به تایید رهبر انقلاب رسیده همه باید واکسن بزنند لذا زدن 
حرفی غیر از این از پشت تریبون مجلس درست نیست. همین 
صحبت های کریمی قدوسی تبدیل به بگو و مگویی بین نقدعلی 
و قدوسی شد و آنها برای لحظاتی صدایشان را بلند کردند. در 
نهایت با جمع شدن تعدادی از نمایندگان این غائله ختم شد. 
)توضیحات از ایسنا و عکس از محمد بابایی، ایرنا(

  
ابوالقاسم طالبی، کارگردان فیلم قلاده های طلا در مراسم 

تحلیف هیات منصفه جدید دادگاه جرائم سیاسی و مطبوعاتی. 
آقای طالبی یکی از اعضای جدید این هیات منصفه است. 

عکس از مصطفی رودکی، میزان 

  
کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس، دو عضو خانم دارد: 

سارا فلاحی و زهره الهیان. در اینجا تصویری از خانم سارا فلاحی، 
نماینده ایلام را در نشست کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 

مجلس با وزیر دفاع می بینید. عکس از باشگاه خبرنگاران جوان 

  
اولین رزمایش یگان ویژه فاتحین سپاه محمد رسول الله)ص( در 

منطقه ای به وسعت 3۲۲ کیلومتر مربع و حضور 1000 نفر از بسیجیان 
این یگان در منطقه عمومی شرق استان تهران برگزار شد. این رزمایش 
با تمرکز بر تمرین عملیات شبانه، دفاع و هجوم به مناطق ساخته شده 
)جنگ شهری(، کمین و تک به ارتفاع توسط گردان های پیاده، گردان 

ادوات و تخریب این یگان برگزار شد. عکس از امیرخلوصی، ایسنا 
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  ماده 43 این قانون می گوید 
درمان تمامی زوج های نابارور باید 

تحت پوشش بیمه قرار بگیرد. برای 
شرکت های دانش بنیان فعال در حوزه 

درمان ناباروری تسهیلاتی در نظر 
گرفته شده و وظایفی هم برای تجهیز 

و راه اندازی تعداد مشخصی مرکز 
تخصصی ناباروری در هر استان تعریف 

شده است

  با تولد هر فرزند از سال 1400 به بعد 
مبلغ یک میلیون تومان بلاعوض جهت 
سرمایه گذاری در بورس به نام فرزندان 

اختصاص داده می شود

 طبق ماده 10 برای تولد فرزندان اول 
تا پنجم و بالاتر به ترتیب 10 تا 50 میلیون 
تومان تسهیلات قرض الحسنه با تنفس 

شش ماه باید پرداخت شود 

 در ماده 54 ذکر شده که باید یک سامانه 
طراحی شود و کل اطلاعات مراجعین 

باروری و بارداری و بعد سقط و دلایل آن 
و نحوه زایمان در آن درج شود. بنابراین 
اطلاعات مراجعین مرتبط با بارداری به 

همه مراکز درمانی و آزمایشگاه ها، در یک 
سامانه واحد ثبت می شود و سقط جنین 

فقط با صدور مجوز قانونی ممکن است

ده
کی

چ

    عکس یک

معلم  بیجاری در یک قدمی جایزه 
یک میلیون دلاری

برای اولین بار نام یک ایرانی در بین نامزدهای معلمان برتر دنیا 
قرار گرفت

ادامه ازصفحه   اول برای رسیدن به این جایگاه آن طور که خودش می گوید کم به ریاکاری متهم 
نشده؛ حتی در این مسیر او را گاهی مســخره کرده  یا مورد آزار و اذیت هم قرار داده اند ولی حالا 
جایی قرار گرفته که باید برای رسیدن به معلم برتر دنیا فقط با 9 معلم دیگر از استرالیا، غنا، فرانسه، 
کانادا، مکزیک، انگلیس، آرژانتین، فیلیپین و آمریکا رقابت کند. فرایند انتخاب او به عنوان معلم 
برتر هم اینطور بود که ابتدا منابع و NGO های مختلفی او را به بنیاد وارکی ، یکی از همکارهای 
سازمان یونسکو معرفی می کنند. در مرحله اول از 121 کشــور دنیا، نامزدهای مختلفی پرزنت 
شده بودند ولی بعد از چندین مصاحبه تخصصی اســم او در یک لیست ۵0 نفره قرار می گیرد و 
در آخرین مرحله هم وارد تیم 10نفره نامزدها شده اســت. دو هفته دیگر فینالیست این رقابت 
مشخص خواهد شد و برنده آن، یک میلیون دلار با خود به خانه خواهد برد. یک میلیون دلاری 

که خانم معلم بیجاری می گوید می خواهد همه آن را وقف کمک به کودکان محروم کشور کند.
در این 26 ســال کارهای او فقط محدود به آمــوزش و درمان کودکان نبــوده. مطهرنیا اینطور 
می گوید: »دلم می خواست به جای ماهی دادن، کاری کنم که مادران ماهی گیری بلد شوند. به 
خاطر همین به مادران سرپرست خانواده یا بدسرپرست کمک کردم تا کار کردن را یاد بگیرند. 
به آنها یاد دادیم که چطــور در حوزه های فرش و گلیم ، دامپــروری  و خیاطی کار و درآمدی به 

زندگی اضافه کنند.«
 خانم معلم، ضامن وام اولیا

خانم معلم واقعا آدم عجیبی است؛ انگار یک قدرت ماورایی دارد که می تواند همه این کارها را با 
هم انجام دهد. مثلا در 1۵سال گذشته خودش تک نفره هر سال شاگردانش را از روستا برای اردو 
به شهرهای اطراف مثل همدان برده است. یا با آنها تئاتر کار می کند تا در مسابقات استانی شرکت 
کنند و رتبه بیاورند. برای ارتباط گرفتن با خانواده های شاگردانش که در منطقه ترک نشین ساکن 
بودند، ترکی یاد می گیرد.ارتباط صمیمانه ای با خانواده ها برقرار می کند؛ آنقدر صمیمی که حتی 
تا به حال چند بار ضامن وام های آنها شده است.  اگر والدین در شهر کار اداری داشتند، پیگیری 
می کرد،  دارویی می خواستند از شهر برایشــان می خرید و در انتها خودش را به هر آب و آتشی 
می زند تا هیچ بچه ای از اول مهر جا نماند. مثلا یکی از خاطراتش را اینطور تعریف می کند:» یک 
بچه کلاس اولی زرنگی داشتم که مادرش زایمان کرده و یک دو قلو به دنیا آورده بود. آن روستا 
لوله کشی نداشت و مادر باید از لب چشمه آب می آورد. دختر برای اینکه مادر از لب چشمه آب 
بیاورد، در خانه از دوقلوها نگهداری می کرد و به همین دلیل دیگر مدرســه نمی آمد. هزار بار دم 
 خانه شــان رفتم ولی  مادر می گفت باید دخترش خانه بماند. خیلی نصیحت کردم و دست آخر

 راه حلی پیدا کردیم که دخترک به مدرسه برگردد. او حالا برای خودش یک خانم معلم موفق شده 
و چند سال پیش با همدیگر در برنامه تلویزیونی شبکه یک شرکت کردیم.«

 نامزدهای ایرانی نوبل معلمی
این جایزه جهانی معلم که مطهرنیا یکی از نامزدهای دریافت آن شده اغلب در رسانه ها به عنوان 
نوبل تدریس شناخته می شود. بنیاد وارکی یک موسســه خیریه جهانی است که توسط سانی 
وارکی، تاجر و کارآفرین هندی تبار ساکن دوبی، پایه گذاری شده و بر بهبود استانداردهای آموزش 
برای کودکان فقیر متمرکز است. سال 2019 یک معلم ۵0 ساله کنیایی بهترین معلم دنیا شد 
و یک ســال قبل این افتخار به معلمی اهل بریتانیا تعلق گرفت. قبل از آن معلم های دیگری هم 
از کانادا، آمریکا و فلسطین به این یک میلیون دلار رسیده بودند. جالب اینکه وقتی سال 1396 
یک معلم کانادایی که در قطب تدریس می کرد برنده این جایزه شد، نام یک معلم ایرانی-آلمانی 
دیگر هم ) به اسم ماری کریستین قنبری جهرمی( در بین 10 نفر اول مرحله فینال آمده بود. ولی 
این بار با انتخاب ثریا مطهرنیا، اولین بار است معلمی که در ایران تدریس مي كند به این فهرست 

راه پیدا کرده است.  

     گزارش روز

ظرفیت کویر پر است،  بعدا 
مراجعه کنید

 استقبال مردم از تور کویر مرنجاب آنقدر زیاد 
شده که ورودی های منطقه مسدود شده اند

 مناطق کویری معروف دیگر مثل کویر مصر و 
نقاطی از یزد هم شاهد همین استقبال بوده است. 

آنها می گویند که تازه بعد از کویرها نوبت به مناطق 
گردشگری جنوب می رسد

فاطمه رجبی| تا همین چند ســال پیش مســافرت 
یعنی زدن به دل جنگل و دریا . اما چند ســالی اســت 
که کویرگردی به شــکل های مختلف خیلی باب شده.

به خصوص در فصل پاییز و زمستان. با این حال  استقبالی 
که طی چند روز گذشته از تورهای ســفر به کویر شده 
است ،  خود دســت اندرکاران برگزاری این تورها را هم 
متعجب کرده تا جایی که از منطقه مرنجاب خبر می رسد 

که دیگر ظرفیت پذیرش مسافر وجود ندارد.

  متاسفیم پر شده
تماس با کسانی که در اینســتاگرام تبلیغ می کنند و تا 
همین هفته پیش پست های دعوت از مسافر برای سفر به 
کویر مصر و مرنجاب می گذاشتند به اینجا ختم می شود 
که فعلا حداقل تا آخــر دو هفته دیگــر  یعنی 23 آبان 
ظرفیت پذیرش مسافر وجود ندارد و صرفا پیش ثبت نام 
در ازای دریافت مبلغی صورت می گیرد تا بعدا به ما خبر 
بدهند که زمینه سفر به وجود آمده یا نه. کیوان یکی از 
همین تورلیدرها که ادعا می کند تخصصش کویرگردی 
است می گوید: »الان بهترین زمان برای سفر به کویر است 
و چند موضوع دست به دســت هم داده تا ظرفیتمان پر 
شود. اول اینکه زمان سفر به کویر محدود است یعنی اگر 
کسی می خواهد سفر کویری داشته باشد حداکثر تا آخر 
آذر وقت دارد. از اواسط مهر تا اواخر آذرماه هوا در کویر نه 
آنقدر سرد است که نشود کمپ کرد و نه آنقدر گرم، مثل 
نیمه اول سال. بنابراین همین دو ماه و نیم فرصت هست. 
اغلب تورها هم برای آخــر هفته و تعطیلات برنامه ریزی 
می شوند که مشتری بیشتری هست. پنجشنبه صبح راه 
می افتیم و جمعه شــب بر می گردیم تهران. البته بعضی 
از تورها جمعه صبح بر می گردند اما به هر حال تورهای 
وسط هفته خیلی کم هستند. هرچند با توجه به استقبالی 
که شــده در حال برنامه ریزی برای تورهای وسط هفته 

هستیم.«
او کم شــدن محدودیت های کرونایی را هم دلیل دیگر 
اســتقبال عجیب این روزها می داند و می گوید:»مردم 
حدود دو سال است که چنان که باید و شاید سفر نرفته اند 

و حالا که هم واکسیناســیون زیاد شده و هم ممنوعیت 
تردد مقداری کم شــده فرصت جبران پیش آمده، من 
تورهای دیگری هم برنامه ریزی می کنم و اینطور نیست 
که فقط استقبال از تور کویر زیاد باشد اما الان فصل کویر 
است. اگر همین وضعیت وســط تابستان اتفاق می افتاد 
حتما شاهد هجوم مسافر به مناطق سردسیر مثل اردبیل 

و غرب کشور بودیم.«

  ضوابط سخت
غیر از اینکه مردم می خواهند بعد از مدت ها ســفر بروند 
و دلی از عزای کرونا در بیاورنــد باید پای عوامل دیگری 
هم برای ازدحام مســافر و پر شدن ظرفیت سفر به کویر 
مرنجاب وجود داشته باشد چون حتی در تعطیلات چند 
روزه که مردم به شــکل میلیونی راهی شهرهای شمالی 
ایران می شــوند خبری دربــاره اینکه ظرفیت ســفر به 
شمال پر شده نمی شــنویم. تفاوت مرنجاب با بقیه نقاط 
گردشگری چیست؟ تورلیدرها ضوابط سفر به مرنجاب 
را دلیل شــنیده شــدن خبرها درباره پر شدن ظرفیت 

می دانند.
 یکی از آنها می گوید: »کویرگردی اینطور نیست که شما 
دســت زن و بچه را بگیرید و راه بیفتید سمت کویر. نه 
تنها باید بلد باشید بلکه باید تجهیزات لازم را هم داشته 
باشــید. اول از همه باید راه را بلد باشید، باید مراقب گم 
شدن خودتان باشــید بنابراین لازم است گروهی سفر 
کنید. ضمــن اینکه برای ســاده ترین کاری که در کویر 
می توانیم انجام بدهیم یعنی تماشــای آسمان کویر باز 
هم لازم است که تجهیزات حداقلی و مهارت های اولیه 
داشته باشید که خیلی ها ندارند برای همین باید با تور یا 
گروه هایی که مهارت و تجربه سفر به کویر را دارند همراه 
شــوید. از طرفی خیلی از تفریحات کویری تجهیزات و 
 امکانات بیشــتری می خواهد، کارهایی مثل سافاری و 
شــتر ســواری، آفرود، موتورسواری در شــنزار، اسکی 
روی شن و ماســه و... همگی نیاز به امکانات دارند حتی 
اگر خودتان هم امکانات داشــته باشــید مثلا خودروها 
و موتورهای مناســب آفرود و موتورســواری در شــن 

داشــته باشــید باید برای ورود به منطقه مجوز بگیرید 
چون یکی دو سال اســت که برای ســاماندهی سفر به 
مرنجاب و جلوگیری از آســیب دیدن منطقه و جانوران 
هر خــودرو و موتور مخصوصــی که می خواهــد وارد 
منطقه شود باید از کلوپ سافاری استان اصفهان مجور 
بگیرد، خبرهایی کــه مدتی پیش درباره گم شــدن و 
فوت شــدن کویرگردها منتشر شــد هم نشان می دهد 
که کویر جای ســفر تنها یــا با گروه نابلد نیســت برای 
همین شــما برای ســفر به جایی مثل مرنجاب  باید با 
گروهی کــه این امکانــات را فراهم می کنــد هماهنگ 
باشــید حالا هم فعلا ظرفیت این گروه ها تمام شــده، 
هم ظرفیت خودشــان هم ظرفیت مجموعه های محلی 
 که با آنها کار می کنند یعنــی مهمان پذیرها، خانه های

بوم گردی و... تقریبا تا یکی دو هفته آینده جا ندارند.«

  نگران چه هستید؟
برای دو دسته شنیدن این خبرها چندان خوشحال کننده 
نیســت؛ یک دسته کسانی که هجوم مســافر آن هم در 
ابعاد زیاد را یک جور تهاجم فرهنگی به منطقه مذهبی، 
ســنتی و اصیل کویر مرنجاب می دانند. اگر اهل گشتن 
در شــبکه های اجتماعی و مرور خبرها باشــید قبل از 
همه گیری کرونا و رفتن رونق از گردشــگری، حتما هر 
چند وقت یک بار خبری دربــاره نارضایتی ها از اقدامات 
خلاف عرف معدودی از گردشــگران در مناطق مرکزی 
ایران شنیده بودید، نارضایتی هایی که بارها منجر به ورود 
نهادهای قضایی و امنیتی به ماجرا شــد برای همین هم 
قرار شد که تورلیدرهایی که گروه هایی را برای کمپ در 
کویر می آورند حتما مجوز داشته باشند و تعهد بدهند که 
موازین شرعی و عرف منطقه را به خوبی رعایت می کنند. 
گروه دیگری که هجوم مســافران به کویر آنها را نگران 
می کند کسانی هستند که می گویند مناطق کویری ایران 
که تا الان نسبتا بکر و سالم مانده اند با حضور گروه هایی 
که اصول گردشگری در کویر را نمی دانند آسیب جدی 
می بیند. تصاویری که از خودروهای غیراستاندارد برای 
آفرود منتشــر می شــود در کنار زباله های مردم و آزار 

حیوانات کویــری همگی به این نگرانــی دامن می زند. 
حالا که مســافران زیادی راهی مرنجاب شده اند هر دو 
گروه بیشتر نگران هستند و فکر می کنند که وقتی تعداد 
مسافران زیاد شود نظارت هم سخت تر خواهد شد، البته 
در کنار این دو گروه باید آنهایی که از شیوع دوباره کرونا 
می ترسند را هم قرار داد اما بلایی که کرونا بر سر اقتصاد 
گردشگری و جیب مردم آورده کاری کرده که تلاش برای 
رونق گردشگری با شدت زیادی ادامه داشته باشد و دولت 

هم از چرخش پول بیشتر در این حوزه خوشحال است. 

  مرنجاب کجاست؟
کویر مرنجاب در شمال شهرستان آران و بیدگل از توابع 
شهرستان کاشان در اســتان اصفهان قرار دارد. مرنجاب 
در اصل نام کاروانسرا و قناتی بوده است که در زمان شاه 
عباس صفوی ساخته شــده و بعد از آن مناطق پیرامونی 
آن به کویر مرنجاب معروف شده. در اصل منطقه مرنجاب 
جزئی از بیابان بند ریگ است و در شمال آن قرار دارد، این 
کویر از شمال به دریاچه نمک مسیله )آران و بیدگل(، از 
غرب به کویر مسیله و بیابان آب شیرین، از شرق به بیابان 
پشت ریگ و پارک ملی کویر و از جنوب به بیابان بندریگ 
و تپه های ماسه ای روان این بیابان و شهرستان های آران 
و بیدگل و کاشان محدود می شــود. ارتفاع متوسط کویر 
مرنجاب از ســطح آب های آزاد در حدود ۸۵0 متر است. 
قسمت عمده این کویر پوشیده از تپه های شنی و ریگزار 
است یعنی بهترین جایی که می توان در آن کویرنوردی 

کرد و تفریحات مربوط به کویر برگزار کرد. 

  فصل خوب جنوب در راه است
تورلیدرها به هفت صبح می گویند که این فقط مرنجاب 
نیست که با هجوم مســافر روبه رو شده و مناطق کویری 
معروف دیگر مثل کویر مصر و نقاطی از یزد هم شــاهد 
همین استقبال بوده است. آنها می گویند که تازه بعد از 
کویرها نوبت به مناطق گردشگری جنوب می رسد یعنی 
از اواخر آذر و شروع زمســتان باید منتظر رونق عجیب و 

غریب سفر به کیش و قشم و هرمز بود. 

علی رستگار  
هفتصبح

شورای نگهبان این هفته مصوبه مجلس موسوم به قانون 
حمایت از خانواده و جوانی جمعیت را تایید کرد و قرار 
است این قانون از امروز ابلاغ  شود. طرحی که از مدت ها 
پیش در کمیسیون های مجلس شورای اسلامی در حال 
بررسی بود و به نوعی نقطه شروع آن از مجلس هشتم با 
نام طرح تعالی خانواده بود اما هیچ وقت برای رای گیری 
به صحن علنی مجلس نرســید. در مجلس یازدهم هم 
مسیری که این طرح طی کرد به نوعی مشابه با سناریوی 
پیش آمده برای طرح صیانت از کاربران بود که آن هم با 
استناد به اصل ۸۵ با بررسی آن در صحن علنی مجلس 
مخالفت شد و به کمیســیون ویژه رفت. این قانون 74 
ماده ای جزئیات مفصلی دارد که در ادامه بخش هایی از 
آن را مرور می کنیم. یک بخش قابل توجه در این قانون 
مربوط به مشوق ها و امتیازات دست و دلبازانه ای است 
که بــرای فرزنــدآوری در نظر گرفته شــده و چندان 
مخالفتی هم با آن وجود ندارد. بعضی صرفا از این زاویه 
به آن ایراد گرفتند که تعهدات سنگین مالی برای دولت 
و بیمه ها ایجاد می کند. قسمتی که بحث های جدی تری 
به دنبال داشته اما مربوط به سختگیری  به مسائلی مثل 
غربالگری و سقط جنین است که در ادامه سراغ نکات 

مربوط به آن هم می رویم.

1 اول از قسمت های شیرین ماجرا شروع کنیم که 
برای تشویق جوانان به ازدواج چه تسهیلات و امتیازاتی 
در نظر گرفته شده. در ماده 16 این قانون افزایش 7.۵ 
برابری حق عائله مندی در مدت ۵ سال در نظر گرفته 
شده. حق عائله مندی در واقع بخشی از دستمزد است 
که ارتباطی به تعداد فرزند ندارد و صرفا با ازدواج نیروی 
استخدامی به او پرداخت می شــود. این مبلغ البته در 
مورد مشــمولین قانون کار موضوعیت ندارد و شامل 
مشمولین قانون مدیریت خدمات کشوری یا قانون نظام 
هماهنگ پرداخت می شــود )با حق اولاد نباید اشتباه 
بگیریم(. مبلــغ آن هم برای هر گروه در ســال 1400 
متفاوت است و یکی 370 هزار تومان و دیگری ۸۵ هزار 
تومان دریافت می کنند و این مبلغ باید ظرف مدت ۵ 
سال 7.۵ برابر شود. در ماده 69 این قانون وام ۵0 میلیون 

تومانی ودیعه خرید یا ســاخت مســکن برای زوجین 
بدون فرزند و فاقد مســکن با بازپرداخت 10ســاله در 
نظر گرفته شده. به اضافه تامین نیمی از ودیعه مسکن 
برای دانشجویان و طلاب. در کنار این مشوق های مالی 
تعدادی طرح و ایده فرهنگی برای ترویج ازدواج هم در 

نظر گرفته شده است. 

2 در قدم بعد می رســیم به درمــان زوجین نابارور 
و پیشــگیری از ناباروری. ماده 43 این قانون می گوید 
درمان تمامی زوج های نابارور باید تحت پوشش بیمه 
قرار بگیرد. برای شــرکت های دانش بنیــان فعال در 
حوزه درمان ناباروری تســهیلاتی در نظر گرفته شده 
و وظایفی هم برای تجهیز و راه اندازی تعداد مشخصی 
مرکز تخصصی ناباروری در هر استان تعریف شده است. 
۵ درصد از بودجه عمرانی کشــور هم باید برای توسعه 

زایشگاه ها واریز شود.  

3 بخش مهمی از طرح هایی که بار مالی برای دولت و 
بیمه ها به دنبال دارد مربوط به حمایت از خانواده است. 
به طور مثال در ماده ۵3 می بینیم بــرای مادر و جنین 
پوشش بیمه ای در نظر گرفته شده. در ماده 9 تا 12هم 
مشوق های مالی دلچسبی برای فرزندآوری به کار گرفته 
شده که در سال های اخیر مشابه آن ها را از قول خیلی 
از مسئولان شنیده بودیم. به طور مثال با تولد هر فرزند 
از سال 1400 به بعد مبلغ یک میلیون تومان بلاعوض 
جهت سرمایه گذاری در بورس به نام فرزندان اختصاص 
داده می شــود. در ماده 9 افزایش 2۵ درصدی ســقف 
تسهیلات خرید و ســاخت و جعاله مسکن دیده شده. 
طبق ماده 10 برای تولد فرزنــدان اول تا پنجم و بالاتر 
به ترتیب 10 تا ۵0 میلیون تومان تسهیلات قرض الحسنه 
با تنفس شــش ماه باید پرداخت شود. برای تولد فرزند 
دوم به بعد اما ماجرا جالب تر هم می شــود. در ماده 12 
برای مادران به ازای تولد فرزند دوم به بعد فروش بدون 
نوبت و بدون قرعه کشــی خودروی ایرانــی به قیمت 
کارخانه در نظر گرفته شــده. اگر اوضــاع بازار خودرو 
به همین منوال باشــد و فاصله قیمتی کارخانه و بازار 
آزاد همین طور باقی بماند، ســود شیرینی عاید مادران 
می کند. طبعا طبق ماده 10 برای فرزند دوم تسهیلات 

20 میلیون تومانی قرض الحسنه هم در کار است. 

4 از آنجا که بــرای تولد فرزنــد اول و دوم خیلی از 
خانواده ها تردیدی ندارند، طراحــان این قانون تمرکز 
اصلی خود را روي تولد فرزند ســوم به بعد گذاشته اند. 
از جمله اینکه در مــاده 3 گفتنــد در ازای تولد فرزند 
ســوم به بعد، باید زمین یا واحد مسکونی 200 متری 
به قیمت تمام شده با 2 ســال تنفس و اقساط ۸ ساله 
تامین شود. اختصاص وام 1۵0 میلیون تومانی ودیعه، 
خرید یا ساخت مسکن با بازپرداخت 20 ساله هم سهم 
خانواده های فاقد مسکنی است که از سال 1399 به بعد 
صاحب فرزند سوم شــوند. طبق ماده 2 این خانوارها 
امکان اســتفاده مجدد از امکانات دولتی تامین مسکن 
هم پیــدا می کننــد و اصطلاحا فرم جیم آن ها ســبز 
می شــود. معافیت مالیاتی اشــخاص حقیقی به ازای 
هر فرزنــد معادل 1۵ درصــد هم در مــاده 1۸ وجود 
دارد. تکــرار نمی کنیم که طبق ماده 10 تســهیلات 
قرض الحسنه به صورت پلکانی سر جایش است. افزایش 
سنوات خدمت و افزایش سابقه بیمه برای زنان خانه دار 
روستایی و عشایری هم به ازای تولد فرزند سوم به بعد 

بخش دیگری از مشوق های در نظر گرفته شده است. 

5 در دو ماده 10 و 17 با تســهیلات ویژه برای تولد 
چندقلوها مواجهیــم. به طور مثــال مرخصی زایمان 
برای مادران باردار دوقلو یا بیشــتر 12 ماه ذکر شده. 
تسهیلات قرض الحسنه آن ها به صورت پلکانی از 30 تا 
2۵0 میلیون تومان برای اساس تعداد فرزند و چندقلو 
بودنشان بالا می رود. حالا در مورد خانواده های صاحب 
فرزند چه تســهیلاتی در نظر گرفته شــده؟  برای این 
خانواده هــا افزایش 100درصدی حــق اولاد به مدت 
۵ سال پیش بینی شــده. از طرفی محدودیت سنی در 
استخدام جدید به ازای تاهل و هر فرزند هم یک تا پنج 
ســال افزایش می یابد. وام ۸0 و 100 میلیونی ودیعه ، 
خرید یا ساخت مســکن برای صاحبان یک یا دو فرزند 
وجود دارد. ضمن اینکه یارانه فرزنــدان خانواده های 
دهک یک تا چهار غیرشاغل در دســتگاه های دولتی 
هم سه برابر می شود. به اضافه تسهیلات ریز و درشت 
دیگری که فقط به خانواده های دارای سه فرزند یا بیشتر 

تعلق می گیرد. 

6 بعــد از عبور از ۵0 مــاده ابتدایی که بیشــتر در 

مقوله ارائه مشوق ها و فرهنگ ســازی است، به بخش 
چالش برانگیز تر این قانون می رســیم که مستقیم به 
مقابله با ســقط جنین غیرقانونی می رود. به طور مثال 
در ماده ۵6 آمده فعالیت پزشــک، ماما یا دارو فروش 
در صورت تمهید وسایل سقط جنین خارج از مراحل 
قانونی ابطال می شود. گفتنی است مشارکت در سقط 
غیرقانونی هم از طریق وزارت اطلاعات و دستگاه های 
امنیتی باید پیگیری شود. طبق ماده ۵6 سقط قانونی 
هم برعهده یک قاضی اختصاصــی )ظرف یک هفته( 
گذاشته شده است. طبق ماده ۵3 غربالگری اختیاری 
می شود. این همان موضوعی است که مدت ها پیش با 
درز کردن اخبار مربوط به این طرح، در فضای مجازی 
جنجالی شــده بود. در ماده ۵4 ذکر شده که باید یک 
سامانه طراحی شود و کل اطلاعات مراجعین باروری 
و بارداری و بعد سقط و دلایل آن و نحوه زایمان در آن 
درج شود. بنابراین اطلاعات مراجعین مرتبط با بارداری 
به همه مراکز درمانی و آزمایشــگاه ها، در یک سامانه 
واحد ثبت می شود و سقط جنین فقط با صدور مجوز 
قانونی ممکن است. برای کسانی که از این قانون تمرد 
کنند هم طبق ماده 71 احکام حبس هم در نظر گرفته 
شده. ضمن اینکه در ماده ۵2 ارائه داروهای هورمونی 
جلوگیری از بارداری در داروخانه ها و شبکه بهداشت 

هم تاکید شده که صرفا منوط به نظر پزشک است. 

جزئیات مشوق های مالی حیرت انگیز و تنبیهات سختگیرانه در مسئله بچه دار شدن 
و سقط جنین

دست و دلبازی  مجلس برای  فرزندآوری

غزل خداحافظی واتساپ با 53 گوشی
واتساپ دیگر از گوشی های اندروید ۴.۱ پشتیبانی 

نخواهد کرد
واتســاپ امســال هم مثل ســال گذشــته به گوشــی هایی کــه اندروید 
 یــا آی او اس قدیمی دارنــد پیــام داده که به زودی دســت از پشــتیبانی 
آنها خواهد کشــید. امســال این ماجرا شــامل ۵3 گوشی می شــود که از 
سیســتم عامل هــای قبــل از اندرویــد 4.1 و آی او اس 10 اســتفاده 
می کننــد. اگر افرادی کــه این گوشــی ها را دارنــد موبایل شــان را به روز 
 نکننــد دیگر از دهــم آبان مــاه نمی تواننــد از واتســاپ اســتفاده کنند. 
وب ســایت این شــرکت پیشــنهاد کرد کاربران اندروید که تحت تاثیر این 
تصمیم قرار می گیرند، لازم است دستگاه خود را به مدل بالاتری ارتقا  دهند 
که از سیستم عامل بالاتری پشتیبانی کند تا این کاربران بتوانند همچنان از 
پیام رسان واتساپ استفاده کرده و تاریخچه پیام هایشان هم حفظ شود. حالا 
این ماجرا شامل گوشی شما هم می شود؟ برای جواب به این سوال باید لیست 

زیر را بررسی کنید:
 اگر یک اپل آیفون 4S دارید دیگر دسترسی به »واتساپ« نخواهید داشت. 
هرچند این گوشــی نزدیک به 10 سال پیش راهی بازار شــد و بعید به نظر 
می رسد   همچنان کسی از آن استفاده کند. مدل های مختلف »آیفون 6« که با 

»آی او اس 9« راه   اندازی شدند، همچنان قابلیت به روزرسانی دارند. 
 طبیعتا دایره اندرویدی ها گسترده تر است. مدل های گوشی های گلکسی 
Ace جزو دســته سامســونگ با اندروید 4.1 هســتند. به طور دقیق تر این 

گوشی ها در این لیست قرار دارند. 
 Galaxy Trend Lite، Galaxy Trend II، Galaxy S2، Galaxy

 Galaxy Ace2 و S3 mini، Galaxy Xcover 2، Galaxy Core
 سونی هم سال 2012 چند سری گوشی و تبلت با همین اندروید تولید کرد 

که به زودی دیگر از واتساپ پشتیبانی نخواهند کرد: 
.Xperia Arc  و  ،Sony Xperia Miro، Sony Xperia Neo L

 این اتفاق قرار است در شش مدل گوشــی هوآوی هم رخ دهد که شامل 
اسامی زیر می شود:
G740Ascend  
Ascend Mate

Ascend D1 Quad XL 
Quad XL 

  Ascend P1 S 
 Ascend D2  

 ال جی هم 21 مدل با همیــن اندروید دارد که باید غــزل خداحافظی با 
واتساپ را بخواند. این گوشی ها شامل این اسامی می شوند:

 LG Lucid 2، Optimus F7، Optimus F5، Optimus L3 II 
 Dual، Optimus F5، Optimus L5، Optimus L5 II، Optimus
 L5 Dual، Optimus L3 II، Optimus L7، Optimus L7 II
 Dual، Optimus L7 II، Optimus F6، Enact، Optimus L4
 II Dual، Optimus F3، Optimus L4 II، Optimus L2 II،

Optimus Nitro HD and 4X HD، and Optimus F3Q
  علاوه بر این همچنین گوشی های Desire 500  از برند اچ تی سی   یا لنوو 
A820 هم در همین دسته قرار دارند. بقیه برندها یا مدل های این لیست ۵3 

ردیفه اغلب در ایران موجود نیستند که شامل این اسامی می شوند:
 Alcatel One Touch Evo 7، Archos 53 Platinum،
 Caterpillar Cat B15، Wiko Cink Five، Wiko Darknight،

THL W8  و   ،UMi X2، Faea F1
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جناب پور کبگانی ،  استاد ابوترابی
چهار پاره یادداشت دردسرساز درباره بانوان و نمایندگان و اقتصاددانان 

  سايتنگار

زنکهنسالبوشهریوتعطیلاتمشکوکدرژنوووين
   خبرآنلاين نوشت:  خریداران خانه در ترکیه اگر همین امروز فروشنده باشند باید 
۳۵درصد مالیات بر عایدی سرمایه بدهند، این غیر از ۴ نوع مالیات دیگر است. احتیاط 
شرط عقل است. معصومه پاشایی بهرام نماینده مرند و جلفا نیز دیگر نماینده ای است 

که در توئیتر به خروج سرمایه از ایران اشاره کرده است.
طی سال های ۹۷ تا ۹۹ ایرانیان ۷ میلیارد دلار در بازار مسکن ترکیه سرمایه گذاری 
کرده اند که بنا به گفته مجتبی یوسفی عضو کمیسیون عمران مجلس، کمک بسیاری 

به ترکیه در دوران بحران مالی اخیرش بود.
بسیاری از مردم پس از واریز نقدی به حساب این شرکت ها به دلیل دسترسی نداشتن 
به اطلاعات تخصصی و همچنین انتقال پول از طریق فرایندهای غیر تجاری، متاسفانه 
سرمایه خود را از دســت داده اند و یا گاها ملکی که به آن ها نشان داده شده با آنچه 
تحویل گرفته اند تفاوت بسیاری داشته است که با توجه به نحوه معاملات شرکت های 
فروشنده این املاک در کشورهای همســایه امکان بازپس گیری سرمایه های مردم 

نیز وجود ندارد.

   خبر ورزشی نوشت:کمیته اخلاق به باشگاه پرسپولیس نامه ای ارسال و در آن 
اعلام کرد سیدجلال حسینی، ســعید آقایی و امید عالیشاه باید روز شنبه ۸ آبان در 
کمیته اخلاق حاضر شوند تا در خصوص برخی مسائل توضیحاتی دهند! مثل همیشه 
کمیته اخلاق فدراسیون فوتبال هیچ توضیحی در خصوص دلیل احضار این ۳ بازیکن 
پرسپولیس نداد تا بازار شایعات داغ تر از همیشــه شود! هر کسی چیزی گفت اما در 

نهایت مشخص شد ماجرا ساده تر از این حرف ها بوده است.
دست اندرکاران باشگاه پرسپولیس با روابط عمومی و ارکان قضایی فدراسیون فوتبال 
تماس گرفت اما به جایی نرسید! درهمین ارتباط شنیدیم به باشگاه پرسپولیس فقط 
در مورد احضار سعید آقایی گفته شده که مربوط به سال گذشته است. ظاهرا پارسال 
ســعید آقایی مصاحبه ای علیه کمیته انضباطی فدراسیون فوتبال و احکام صادره از 
سوی این کمیته انجام داده و برهمین اساس این بازیکن به کمیته اخلاق احضار شد! 
احضار سید جلال حسینی و امید عالیشاه به خاطر استوری های تبلیغاتی برای خرید 
آپارتمان در کشور امارات و شهر دبی بوده اســت! گویا این دو بازیکن تخلفی انجام 
نداده و صرفا به خاطر تبلیغ آپارتمان در امارات از سوی کمیته اخلاق احضار شده اند.

   جوان نوشت:پیروز مجتهدزاده که روزنامه آرمــان او را با عنوان تحلیلگر روابط 
بین الملل معرفی کرده است، در گفت وگویی با این روزنامه ضمن نقد سیاست خارجی 
دولت رئیسی – در حالی که تنها ســه ماه از آغاز به کار دولت رئیسی گذشته است- 
پیشــنهاد کرده علی اکبر صالحی به جای حســین امیرعبداللهیان به عنوان وزارت 

خارجه معرفی شود.
او در بیان شایستگی های صالحی نوشته: »سؤال این است که چرا از این افراد و افراد 
لایق تر استفاده نمی شود و یا با آن ها مشورت صورت نمی گیرد. در دولت احمدی نژاد 
دونفر به عنوان وزیر امور خارجه انتخاب شــدند... نفر دوم آقای صالحی بود که فرد 
شایسته ای است و در دولت حســن روحانی نیز به عنوان رئیس سازمان انرژی اتمی 

فعالیت کرد. توانایی ها و درایت وی برهمگان اثبات شده است.«
جالب تر آنکه همه ایراد مجتهدزاده به وزیر خارجه کنونی، بلد نبودن زبان انگلیسی است: 
»آقای رئیسی از کسی در وزارت خارجه استفاده کرده که حتی از بدیهی ترین توانایی 
وزیر شدن یعنی تسلط بر زبان انگلیسی نیز برخوردار نیست و در این زمینه مشکل دارد.«

 فاطمه سلمان پور که متولد دوم فروردين 1288 بود و به عنوان مسن ترين فرد 
استان بوشهر شناخته می شد صبح سه شنبه درگذشت.

به گزارش رکنا، وی چند ماه پیش واکسن کرونا تزریق کرده بود و به گفته نزدیکان به 
علت کهولت سن صبح روز سه شنبه فوت کرده و در روستای زُبار تشییع شده است.

مسن ترین زن استان بوشهر در روســتای زُبار بخش چاه مبارک شهرستان عسلویه 
زندگی می کرد. وی در روستای زُبار شهرستان عسلویه استان بوشهر زندگی می کرد و 

در زمان پادشاهی محمدعلی شاه قاجار به دنیا آمده بود.

   روز یکشنبه گذشته حجت الاسلام علیرضا سلیمی که علاوه بر نمایندگی حوزه 
انتخابیه محلات، عضو هیات رئیسه پارلمان هم است، در گفت وگویی با خبرگزاری 
فارس درباره طرح برخی نمایندگان برای تعیین ضوابط خروج از کشــور مسئولان، 
پس از اتمام دوره فعالیتشان توضیح داده و مدعی شده »یکی از مشکلات کشور این 
اســت که ایران خانه دوم برخی مسئولان اســت و به همین خاطر در برنامه ریزی ها 
و اقداماتشان، همه تخم مرغ های مســائل کشور را در ســبد چند کشور غربی قرار 

می دهند.«
سلیمی این مسئله را دارای مشــکلات و مفسده دانسته و می افزاید:»همین الان هم 
برخی از این افراد که در دولت گذشته در ســطح معاون وزیر و رؤسای سازمان های 
مهم کشوری مسئولیت داشــته اند، به بهانه آلودگی هوای تهران، دو سه ماه به ژنو و 
وین رفته اند و آنجا ساکن شده اند. جالب است از همانجا درباره مسائل کشور مصاحبه 
و تئوری پردازی می کنند و کشــور را به هم می ریزند. در تابستان اخیر هم برخی از 

همین ها به بهانه گرمی هوا راهی کشور های اروپایی می شدند.«
سخنان آقای ســلیمی بازتاب زیادی در فضای مجازی داشت و رسانه ها تیتر کردند 
»برخی از مدیران ارشــد دولت روحانی، به بهانه آلودگی هوای تهران، دو سه ماه در 

ژنو و وین می ماندند!«
باشگاه خبرنگاران جوان برای پیگیری این ادعا که می تواند ارتباط مستقیمی با منافع 
ملی داشته باشد، در گفت وگویی با آقای ســلیمی خواستار دریافت اسناد قابل قبول 

از او شد.
این نماینده مجلس درباره بازتاب ســخنانش در فضای مجازی و تیتر رســانه ها، به 
خبرنگار باشگاه خبرنگاران جوان گفت: »من گفته ام برخی مدیران که قبلًا مسئولیت 
داشته اند، نه مدیران آقای روحانی. برخی افراد که زمانی در کشور مسئولیت داشتند به 
بهانه آلودگی هوا مدتی به ژنو و وین می رفتند. اما کلمه دولت آقای روحانی را نگفتم.«

وی با تکرار ادعای خود افزود: »در تابســتان هم که گرم بود، این دسته )به خارج از 
کشور( تشریف می بردند کارشان را انجام می دادند.«

سلیمی در پاسخ به اینکه آیا سندی از خروج این مدیران از کشور دارد، اظهار کرد:»بی 
سند صحبت نمی کنم. من خودم با آن ها روبه رو شدم.«

    فرهیختگان نوشت: در دوره اول و دوم سازندگی، براساس آمارهای بانک مرکزی 
می توان گفت رشــد نقدینگی به طور متوســط ۲۷درصد بوده است. در سال ۱۳۷۲ 
رشد نقدینگی به بالاترین میزان یعنی ۳۳درصد رســیده است. این درحالی بود که 
براساس هدف گذاری برنامه اول توسعه باید رشــد نقدینگی محدود و کم می شد اما 
رشد نقدینگی افزایش یافت و حتی در سال های ۷۲ تا ۷۶، به طور متوسط به ۳۴درصد 
رسید. در دو دوره دولت های هاشمی رفسنجانی، نقدینگی به طور تقریبی ۷برابر شد. 
در این دوره به دلیل تلاش برای بازسازی کشور، کسری بودجه دولت به شدت افزایش 
یافت و دولت مجبور به تامین کسری بودجه از طریق استقراض از بانک مرکزی شد. 

بیشترین میزان کسری بودجه دولت مربوط به سال های ۶۸ و ۷۰ بود.
دو عامل رشد نقدینگی در دولت اصلاحات، به کاهش قیمت نفت و درآمدهای ارزی 
کشور و ایجاد بانک های خصوصی مربوط است. متوســط رشد نقدینگی در شرایط 
ســخت فروش نفت در ســال های ۷۶ تا ۸۰، ۲۱درصد بود. این رشد بیشتر از ناحیه 

رشد پایه پولی و به میزان کمی از رشد ضریب فزاینده اثر پذیرفته بود. افزایش رشد 
نقدینگی در این دوره، انعکاس دهنده خلق اعتبار غیرقانونی توسط بانک ها از محل 

چک پول هاست.
توســعه بانکداری خصوصی از ابتدای دهه ۸۰ در فقدان حکمرانــی پولی و بانکی و 
ضعف نظارت بانک مرکزی سبب افزایش نرخ سود در اثر رقابت کنترل نشده بانک ها 
و چسبندگی آن شد. پرداخت ســود بیشتر به ســپرده گذاران با هدف جذب منابع 
بیشتر به معنای رشد بدهی های بانک هاســت. در دهه ۸۰ به علت وفور درآمدهای 
ارزی و به تبع آن سوددهی بخش های تجاری، خدماتی و مستغلات و به سبب پیوند 
عمیق ترازنامه بانک ها با ایــن بخش ها، بازدهی دارایی های سیســتم بانکی به طور 
قابل ملاحظه ای بــالا بود. درنتیجه دارایی و بدهی سیســتم بانکی تــراز بود. بعد از 
تحریم های ابتدای دهه ۹۰ و کاهش شدید درآمدهای نفتی و رکود اقتصادی، بازدهی 
دارایی های سیســتم بانکی نیز افول کرد که همراه شدن آن با نرخ سود بالا و کنترل 
شدید پایه پولی باعث شد شــکاف بزرگی بین دارایی ها و بدهی های سیستم بانکی 

)اعسار ترازنامه ای( رخ دهد.

    صفحه توئیتری 
ديلی میل نوشــت: 
آزادی هــای جدیــد 
در عربســتان به زنان 
اجــازه می دهــد تــا 
ضمن رانندگی و سفر 
به صــورت تنهایی، با 
ســلاح گرم نیــز کار 

کنند.

   کانال تلگرامی دفتر تاريخ شفاهی حوزه علمیه نوشت: 
آیت الله سید حسن مدرس در نطق پیش از دستور با اشاره به تحرکی که برای تغییر 
لغات غیر فارسی به فارسی به وجود آمده گفت که این تحرک ممکن است از نظر ادبی 
یا سیاسی باشد. اگر این کار از منظر ادبی صورت می گیرد ربطی به مجلس ندارد ولی 

اگر جنبه سیاسی داشته باشد به مسئله وطن خواهی باز می گردد. 
 ایشان در تبیین وطن خواهی افزود که وطن »یک حدود ارضی دارد و یک حدود اهلی... 
من اگر وطن دوست باشم، آن ارض را باید دوســت بدارم و حفظ کنم. اهل آن ارضی را 
هم که همه هموطن های من هســتند باید دوست بدارم و حفظ کنم؛ ترقی بدهم وطن 

را. یعنی آن زمین را معمور کنم اگر خراب است؛ تعمیرش کنم برای اهل آن ارض... 
 می گوییم دولت هشت هزار ساله ایم.خیلی خوب؛ دولت هشت هزار ساله باید زمین 
هشت هزار سال ســابقش را وطن خود بداند و اقوام هشت هزار سال سابق تا حال را 
هموطنان خودش بداند، والا غلط می کند می گوید من دولت هشت هزار ساله هستم. 
 آیت الله مدرس با ایرانی خواندن حضرت ابراهیم و اخلاق او گفت که »پیغمبر ما رعیت 
دنیوی پادشاه عدل انوشیروان بوده است.« و نتیجه گرفت اعراب هم ایرانی هستند. 
حال اگر برای تغییر لغات عربی و تبدیل آنها به فارسی اقدامی می شود، این ضد وطن 
خواهی است. او گفت: »مثلا من را اگر بخواهند به فارســی صدا بزنند باید بگویند... 

بزرگ خوب یاددهنده = سید حسن مدرس .«
)مدرس در پنج دوره تقنینیه صص ۱۴۵-۱۳۸(

   دنیای اقتصاد نوشت: صیادمنش در واقع بازیکن تیم فنرباغچه ترکیه است، اما به صورت 
قرضی راهی تیم زوریا لوهانسک شده و این قرارداد قرضی تا نقل و انتقالات زمستانی این 
فصل اعتبار دارد. این مهاجم ایرانی که از سال ۲۰۲۰ در تیم زوریا حضور دارد، در مجموع 
۴۳ بازی برای تیم اوکراینی انجام داده است که حاصل این بازی ها ۱۳ گل و پنج پاس گل 
بوده است. زوج ایرانی صیادمنش در خط حمله زوریا یعنی زاهدی نیز در دیدار هفته گذشته 

این تیم با روخ لووف ۲ گل زد تا زوریا راهی مرحله یک چهارم نهایی شود. 

    یزدان عشیری، مشاور رئیس سازمان سینمایی در گفت وگو با باشگاه خبرنگاران 
جوان با اشــاره به مراکزی که با دریافت پول از تهیه کننده و هنــرور، آن ها را به هم 
وصل می کنند، عنوان کرد: این کار با رضایت طرفین انجام می شود و تخلفی در این 
امر صورت نمی گیرد؛ اگر در این موارد تخلفی صورت گیرد که محرز باشد، سازمان 
ســینمایی با این تخلف برخورد خواهد کرد؛ در غیر این صورت اگر شاکی برای این 

مراکز وجود نداشته باشد، فعالیت آن ها بلامانع است.

   مرکز مدیریت آمار و فناوری اطلاعات وزارت بهداشت در تازه ترین گزارش آماری 
خود که هفته گذشته منتشر شد، میزان واکسیناسیون را به تفکیک استان ها اعلام 
کرد که کارنامه عملکرد آن هــا )تا چهارم آبان( در میزان تزریــق دُزهای اول و دوم 

واکسن را به خوبی نشان می دهد.
عملکرد ضعیف: قم )۶۰ درصد دُز اول- ۳۳ درصد دُز دوم(، سیستان و بلوچستان)۶۳ 
درصد -۲۶ درصد(، کردستان )۶۴ درصد- ۳۴ درصد(. در استان های البرز و خوزستان 

آمار واکسیناسیون دُز اول، زیر ۷۰درصد بوده است.
عملکرد خوب: هرمزگان )۸۵ درصد دُز اول- ۵۰ درصد دُز دوم(، گیلان )۸۵ درصد-

۳۵ درصد(، اردبیل )۸۳ درصد-۵۱ درصد(، مازندران )۸۳درصد-۴۸درصد(. درصد 
واکسیناسیون دُز اول در استان های آذربایجان شرقی، فارس، خراسان شمالی، قزوین، 

مرکزی و زنجان هم بالای ۸۰ درصد بوده است.

    با وجود واکسینه شدن حدود 80 درصد بزرگسالن در آلمان، مراکز علمی 
آلمان 10 هزار و 813 مورد جديد ابتلا به کرونا را در شبانه روز گذشته ثبت کردند.

به گزارش خبرگزاری صداوسیما از برلین، با سیر صعودی سرایت کرونا از حدود دو 
هفته قبل، موضوع تزریق دُز ســوم کرونا یا دُز یادآور در آلمان جدی تر شده است و 

بسیاری از متخصصان آن را توصیه می کنند.
براساس گزارش موسسه ویروس شناســی روبرت کخ، در شبانه روز گذشته ۸۱ نفر 
دیگر از مبتلایان به کرونا جان خود را از دست دادند و آمار تلفات در این کشور به ۹۵ 

هزار و ۸۳۳ مورد رسیده است.

    بخشی از گزارش بلند خراسان:  از سال ۱۳۷۱ تا ۱۳۸۰، بیش از ۱۵۰ برنامه مختلف، 
برای معرفی مفاخر علمی و فرهنگی ســاخته و به این ترتیب، مطالبــه برگزاری چنین 
همایشی در میان اقشار تحصیلکرده و فرهنگ دوستان ایران نهادینه شد. پس از آن بود که 
همایش های »چهره های ماندگار« را، ابتدا به صورت سالانه و از ۱۳۸۵ به بعد، به صورت هر 
دو سال یک بار برگزار کردند. اما در سال ۱۳۸۹ و پس از برگزاری آخرین همایش و در حالی 
که به گفته دکتر اسعدی در مصاحبه ای با ایکنا )خرداد ۱۳۹۸(، هنوز ۱۰۰ رشته مختلف 
و مفاخر مربوط به آن، مورد تقدیر قرار نگرفته بودند، ناگهان همه چیز از حرکت ایســتاد؛ 
فتیله این مراسم مهم را پایین کشیدند و از آن به بعد، تقدیرهایی از این دست به مراسم های 
کوچک و پراکنده محدود شد. دکتر اسعدی در ابتدای دهه ۱۳۹۰، مجله ای را برای معرفی 
چهره های ماندگار، با همین عنوان منتشر کرد؛ باز هم برنامه های تلویزیونی ساخته شد، 
موزه مفاخر را افتتاح کردند و نشست های علمی و فرهنگی در دستور کار ستاد »چهره های 

ماندگار« قرار گرفت؛ اما هیچ کدام نتوانست جای آن همایش ها را بگیرد.

دیــروز مدیــر باشــگاه نســاجی در  1  
یکســری اســتدلالات منطقــی گفــت کــه 
چــرا ورزشــگاه ها رو بــه تماشــاگران بــاز 
 نمی شــوند؟ اینجــا که فضــا کاملا باز اســت؟ 
 او فرضیــه مهمــی را وســط می کشــد و اینکه 
فدراســیون فوتبــال و وزارت ورزش از تــرس 
جنجال های ورود یا ممنوعیت ورود تماشاگران زن 
به استادیوم ها فعلا پشت هیولای کرونا خودشان 
را پنهان کرده اند. اینطوری نه باید به فیفا جواب 
پس بدهند و نه به علما. در بازی ایران و کره جنوبی  
هم این فرضیه شکل گرفته بود که وزیر ورزش و 
رئیس فدراسیون توافق کرده بودند که ورود کلیه 
تماشاگران را به ورزشگاه ها ممنوع کنند تا گرفتار 
الزامات  ورود زنان نشوند. امیدواریم این فرضیه ها 
و شایعات اشتباه باشند. دو هفته قبل هم خبر از 
فرســتادن آیین نامه ورود زنان به استادیوم ها از 
طرف وزارت ورز ش و فدراسیون فوتبال به مجلس 
شد که بعد تکذیب شــد. یک آدم هایی از مطرح 
شدن این موضوع و جنجال های اطرافش به شدت 

می هراسند. رها کن برادر ... رها کن. 
در این چنــد روز با مجموعــه ای از حوادث  2

کوچک و زشت روبه رو بودیم. سیلی زدن به صورت 
اســتاندار در حین برگزاری یک مراســم رسمی ،  
تصمیم ســرخود و مثلا انقلابی  ابوالفضل ابوترابی  
نماینده مجلس در نجف آباد کــه  یک بنای متعلق 
به دانشــگاه آزاد این شــهر را با دلایلــی به ظاهر 
عام المنفعه  و با لودر تخریب کرده بود و  در تلویزیون 
هم با استدلالاتی شگفت انگیز از این حرکتش دفاع 
کرده   و نشان داده بود که کلا شان  و جایگاه خاصی 
برای خودش قائل اســت.  یا  این آخری حرف های 
پور کبگانی رئیس  شورای شــهر بوشهر که گفته 
شهرداری مالک خیابان ها و کوچه ها و معابر است  و 
شهرداری اجازه نمی دهد آدم های دلبسته فرهنگ 
غرب از آنها استفاده کنند و پیاده روها و خیابان ها در 

انحصار نیروهای شیفته انقلاب است !
مســئولان عزیز، این نوع حرکات درست نیست.   
چه به خاطر حســن نیت و قلب صافتان   باشد و 
چه  خدای ناکرده به خاطر جاه طلبی و از پله های 
ترقی بالا رفتن.  چه کاری است این اعمال  آخر؟ 
این که حرف هایی اســت ؟ این چه بنزین ریختن 
بر آتش شکاف های اجتماعی است . مگر فرهنگ 
را می شــود اینگونه کنترل کرد؟  شــما عزیزان  

رئیس شــورای شــهر بوشهر هســتید، نماینده 
مردم نجف آباد هســتید.  این چه لحن بیان نقطه 
نظرات تان است؟  چند ســال باید طول بکشد که 

متوجه اشتباهتان بشوید ؟ 
دوســت اقتصاددانی دارم که معتقد است  3
اولین اشتباه اقتصادی پس از انقلاب ملی کردن 
و دولتی کــردن کارخانه های خصوصــی بود و 
دومین اشتباه خصوصی کردن این کارخانه ها )یا 
شیوه خصوصی کردن آنها(   از اواخر دهه ۸۰ بود ! 
سومین اشتباه هم به نظر دوست ما مجوز بی دریغ 
تاسیس بانک های خصوصی بود. چه می دانم ! باید 

متخصصین نظر بدهند .
خیلی وقت بود از استاد قرایی مقدم بی خبر  4
بودیم که دیدم دیروز دوباره به گود برگشته اند و 
خبر از افزایش پدیده خودفروشی پسران ژیگولو 
داده اند و بانوانی که هزینه این پسران خوش تیپ 
را می دهنــد و از این چیزها ! دکتــر قرایی مقدم 
وهمکار عزیزشــان دکتر ابهــری یک دهه پیش 
خیلی فعال بودند و همیشــه آماری درباره پایین 
آمدن ســن فحشــا و این جور چیزها در آستین 

داشتند. خدا حفظشان کند.

عصر تاریک پاییز بود. دراز کشیده بودم روی زمین 
و با وحشت و نفرت و اســتیصال به دفتر و کتاب 
فارســی نگاه می کردم. بی هیچ شــک و تردیدی 
آماده بودم چند ماهی از عمرم را رایگان ببخشم اما 
آزادی ام را به دست بیاورم و دیگر مجبور به نوشتن 
آن کلمات لعنتی و آن جمله های کش آمده نباشم. 
مهمانی کوچکی در خانــه مادربزرگم برپا بود و با 
همه وجود می خواستم بخشی از آن باشم. بنشینم 
روی مبل قهوه ای و چای عصــر را با مربای انجیر 
بخورم و در کنــار بزرگ ترها بــه چیزی که ازش 
ســر در نمی آوردم با صدای بلند بخندم. نمی شد. 
بچه بودم. یک دانش آموز لعنتی با کوه عظیمی از 
تکالیفی که صبح روز بعد در مدرسه چک می شد. 
انگشت هایم از فرط فشارِ بی دلیلِ مداد درد گرفته 
بود و دفتر مشق مثل جلادی سیاه پوش روبه رویم 
بود. آن عصر پاییز برای منی که با جملات نامتناهیِ 

کتاب فارسی تنها مانده بودم، زرد و غم انگیز بود و 
برای آنهایی که کمی آن ورتر ز غوغای جهان غافل 
طور، چای و مربا می خوردند و می خندیدند، شاد 

بود و مسرت بخش.
در حالی که تلاش می کردم اشــک هایم از شدت 
حزن و خشــم پایین نریزد فکر کردم چقدر آدم 
بزرگ ها خوش شانس و بی دغدغه اند. نه درسی، 
نه مشقی، نه مدرسه ای، نه سختی و مشقتی. همه 
ســختی ها برای ما بود. ما، دانش آموزان کوشا. ما، 

بچه های زحمتکشِ بینوا.
چند روز پیــش فرزندم در همیــن وضعیت بود. 
مدادش را با حرص می تراشــید و می گفت: »شما 
آدم بزرگ ها خیلی خوش شــانس و راحتید. این 
منصفانه نیست.« عصبانی بود و بی حوصله. معتقد 
بود شرایط دشواری دارد. نگاهی به کتاب نگارشش 
انداختم. باید دو پاراگراف از درس را می نوشــت. 

همین. کاری که در بدترین حالت نمی توانســت 
بیشــتر از ۱۰ دقیقه زمان ببــرد. خودش چنین 
نظری نداشــت. چهره اش شبیه کســی بود که 
آماده است یکی دو ماه از عمرش را در ازای آزادی 

ببخشد.
به مشــکلات ســهمگینی که در مراحل و سنین 
مختلف داشته اید فکر کنید. بیشتر آنها با گذشت 
زمان تغییر شــکل می دهند و مثل قــارچ پخته 
آب می روند. دروغ گفتم. هیچ مشــکلی کوچک 
نمی شــود. این ماییم که هر روز مثل درخت قد 
می کشیم و تنه مان پهن می شود و شاخه هایمان 
محکم و ریشه هایمان قدرتمند. مشق های مانده در 
عصر پاییز برای همیشه رعب آور و افسرده کننده 
باقی خواهند ماند، این فقــط ماییم که با بزرگ تر 
شدن و دیدن جلادهای سیاه پوشِ دیگر، ترس و 

غمش را از یاد می بریم.

 واگویه های انتظار
  چیزی به من بگو/ که »ادامه «معنا پیدا کند

که راه بیفتم به عبور / و نترسم از افتادن در گوری که
مدام برای آرزوهايم می کَنَم

 دستور زبان عشق
 هزار آفتاب خندان / در خَرام توست

هزار ستاره ی گريان / در تمنای من
 احمدشاملو  روشنک آرامش  عشق را / کاش زبان سخن بود...

  سال ۱۳۳۶ رئیس ســاواک بوشهر 
از ورود دو نیــروی امنیتی از تهران 
گفت که وظیفه داشــتند به عنوان 
بازرگان به دوحه برونــد و درآنجا از 
تحرکات شیخ نشــین ها جاسوسی 
کنند. یکــی از این دو نفر ســتوان 
یکم ، محمــود جعفریان بــود. عضو 
سازمان افســران حزب توده که در 
سال ۱۳۳۳ابتدا به اعدام و سپس به 
پنج سال زندان محکوم شده بود اما 
حوصله شلاق  و این چیزها را نداشت 
و از همان داخل زندان به ســوهان 
روح همبندی های خود بدل شــد و 
دســت آخرپس از گذراندن دو سال 
حبس ، آزاد شد و خودش را درآغوش 
ســاواک که تازه تاســیس شده بود 
انداخت. شــاید به خاطر ترس شاید 
به خاطر تلاشــش برا ی معاش شاید 
هم به خاطر ایده اصلاح سیســتم از 
درون.  خوش قلــم بود و خوش بیان 
و متخصــص اســتفاده از کلمات و 
اصطلاحات رعب آور. او یک سال پس 
از آزادی به ماموریت دوحه فرستاده 
شده بود. جایی که به گفته خودش 
می خواست سوابق ســیاه خود را در 
ضدیت با سلطنت پاک کند.  او چهار 
سال آنجا به عنوان پیله ور و بازرگان  
اقامت می کند و از قرار ماموریتش را 
به خوبی انجــام می دهد و از فعالیت 
طرفــداران جمــال عبدالناصــر و 
گروه های اخوان المسلمین اطلاعات 
دســت اولی را بــه تهران ارســال 
می کند. در بازگشت به تهران با تکیه 
بر ارتباطاتش به ســوربن فرستاده 
می شــود و ســال ۱۳۴۳ با دکترای 
جامعه شناسی به ایران باز می گردد. 
با تسلط بر زبان های عربی و فرانسه و 
انگلیسی به یک مهره غیرقابل چشم 
پوشی برای ساواک تبدیل می شود. با 

این حال پاکروان با استناد به سابقه 
توده ای بودنش از استخدام رسمی او 
در ساواک ســر باز می زند. جعفریان 
در ســال ۱۳۴۵ با توصیه ســاواک ، 
رئیس کارگزینــی تلویزیون دولتی 
می شــود و در ســال ۱۳۴۷ رئیس 
تلویزیون آبــادان. با ادغــام رادیو و 
تلویزیون  در سال ۱۳۵۰ ، جعفریان 
به تهران می آید. پسردایی جاه طلب  
و چپگرای فرح دیبا ، دو معاون اصلی 
خود را از توده ای های تواب  انتخاب 
می کنــد. پرویز نیکخــواه و محمود 
جعفریــان. در این میــان همکاری 
جعفریان با ساواک و ارسال گزارش 
و تحلیل های  زنجیره ای به خصوص 
در عرصــه فعالیت کمونیســت ها  
ادامه داشــت و بارها موجب تقدیر 
رسمی از جعفریان شده بود. قطبی 
که از سوی ســاواک تحت فشار بود 
از اعتماد ساواک به جعفریان کمال 
استفاده را  کرده و بارها او را به جلسات 
کلان سیاســتگزاری روانه می کرد 
تا از معتمد بودن و  ســخنوری اش 
کمال بهره را ببرد. در اوایل دهه پنجاه 
ایده حزب رســتاخیز به عنوان تنها 
حزب فراگیر ایران توسط  جعفریان و 
نیکخواه پرورده شد  و چندین چهره 
چپ سابق مثل شهریاری و هوشنگ 
نهاوندی و هوشنگ انصاری و رسول 
پرویزی هم از آن اســتقبال کردند.  
در واقع  چپگراهای ســابق دو دسته 
بودنــد. گروهی که از آن ســوءظن 
اولیه ســاواک رهیــده بودند )مثل 
هوشنگ نهاوندی و منوچهر آزمون 
و باهــری و حتی بــرادران هویدا )!(

که اکثرا توسط اســدالله علم جذب 
حکومت شده بودند ( و چهره هایی که 
هنوز سایه ساواک را بر خود احساس 
می کردند )مثل جعفریان و نیکخواه 

و رسول پرویزی و شهریاری ( در نگاه 
نیکخواه و جعفریان حزب رستاخیز 
می توانست عملکردی مشابه حزب 
کمونیست شــوروی داشــته باشد 
منتها در یک ســاختار سلطنتی. در 
سال ۱۳۵۴ جعفریان به قائم مقامی 
حزب رستاخیز می رسد و یک سال 
بعد ریاســت خبرگزاری پارس هم 
به او محول می شود. در سال ۱۳۵۵ 
او دیگر مهم ترین چهره رســانه ای 
حکومت پهلوی اســت و البته مورد 
ســوءظن جدی سیاســتمدارهای 
قدیمی و ســنتی مثل علی امینی و 
منوچهر اقبال. حتی این ایده مطرح 
شــده بود که قطبی با مشورت فرح 
می خواهــد جعفریان را بــه عنوان 
نخست وزیر پیشــنهاد کند. هرچه 
بود  سخنرانی های جعفریان  و شیوه 
استدلالش در نوشته هایش به شدت 
از سوی شاه مورد پسند قرار می گیرد:  
»قدم هایي كه در مدت شانزده سال 
برداشــته ایم حاضریم قدم شماري 
كنیــم... هیــچ كشــوري را در دنیا 
نمي شناسیم كه در مدت شانزده سال 
به اندازه ایــران از تحول و دگرگوني 
و پیشرفت بهره مند شــده باشد، از 
آمریكا وشــوروي گرفته تــا چین، 
فرانســه، آلمان یا هر كشور دیگر.« 
یا این نقل قول از مهدی بهشتی پور : 
»سال ۵۶رادیو با پخش خبري اعلام 
كرد كه فردي در یك جلسه به نشانه 
اعتراض برخاسته و گفته است كه در 
این كشــور آزادي و استقلال نیست 
كــه جعفریان بلافاصله به او پاســخ 
مي دهد همین سخن و اعتراض شما 
بیانگر وجود آزادي است. این سناریو  
قطعا توسط جعفریان از پیش طراحي 
شده بود تا به شنونده وجود آزادي را 

القا كند.« 

او در زمستان ۵۶ و بهار ۵۷ مسئول 
تدارک تظاهــرات به نفع شــاه در 
شهرهای ایران شــده بود. حتی او را 
یکی از نویسندگان مقاله مشهور روز 
۱۷ دی ماه ۱۳۵۶ می دانند چرا که پر 
است از اصطلاحات خاص جعفریان . 
اما جعفریان صریحــا آن مقاله را به 
پرویز نیکخواه منتســب می کند. در 
۱۹ شهریور ۱۳۵۷ جعفریان همراه 
با قطبی از همه مشــاغلش اســتعفا 
می کند اما مشخص است که برعکس 
رضا قطبی سرنوشتش برای خانواده 
سلطنتی مهم نیست . مخفی شدنش 
فقط سه روز به طول می انجامد و در 
۲۵ بهمن ۱۳۵۷ دســتگیر می شود 
و در ۲۲ اسفند ۱۳۵۷ اعدام. در ۵۰ 
سالگی. کســی هنوز مطمئن نیست 
که او واقعا روح خــود را فروخته بود 
و یا این تصور را داشت که می توان با 
رسوخ به حکومت  به اصلاح تدریجی 
امــور پرداخت. هیچ کــس نخواهد 
دانســت. متن را با این روایت تمام 
می کنیم: روح الله عباسي از افسران 
حزب توده كه با محمــود جعفریان 
سابقه آشــنایي داشت و مدتي با هم 
درزندان بودند با اشاره به دیداري كه 
سال ها بعد میان آنها رخ داد مي گوید: 
»او گفت... از تو مي خواهم كه هرگز با 
این دستگاه همكاري نکني. پرسیدم 
چرا؟ گفت: من خود تا گردن در لجن 
فرورفته ام و نمي دانــم چگونه از این 
منجلاب رهایي یابــم، مملكت را از 
ســر تا ته مشتي روســپي و ... اداره 

مي كنند...« 

  ستون فقرات             آنالی اکبری

جلادعصرپايیز

آرشخوشخو       صدسالصدقصهديگر-89

مردیکهروحخودرافروخت
داستان های فراموش شده از سیاست،  فرهنگ و جامعه ایرانی



 خودرو
 موبایل

   استارتاپ ها

   بانک، بیمه
  طلا ، دلار

  بورس

  صنایع  غذایی
   مسکن 

  گردشگری
چهارشنبه | 12  آبان 1400 صفحات 05 تا 08
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 سیدمحمدرضا دادگستر| نامش که به قد و قواره اش 
نمی آید. قاعدتاً وقتی نام خودرویــی را یوز می گذارند، 
انتظار دیدن چیزی در حد تویوتا GT86 یا دست کم کیا 
استینگر را داریم  اما یوز در واقع یک کوادریسایکل برقی 
است که بر پایه پلتفرم رنو توییزی تولید شده  . این یعنی 
ظرفیتش دو نفر بیشتر نیست و البته پلاک موتورسیکلت 
دریافت می کند. یوز در روزهای اخیــر در بزرگراه های 
تهران رویت شده  که ترافیک هم درست کرده!  و یکی از 
صاحبان اتوگالری های مشهور تهران توانسته اولین نسخه 
تجاری سازی  شده آن را خریداری کند  اما داستان یوز به 

حدود پنج سال قبل برمی گردد.
 از پروژه دانشگاهی تا خیابان های تهران

داستان یوز از سال 93 شروع می شود؛ زمانی که تعدادی 
از دانشجویان دانشــگاه آزاد باراجین قزوین تولید یک 
میکروکار برقی را به عنــوان یک پروژه درســی انجام 
دادند  اما یــوز در حد یک پروژه دانشــگاهی باقی نماند 
و با حمایــت معاونت علمی ریاســت جمهوری با هدف 
رسیدن به یک محصول تجاری توســعه پیدا کرد. حالا 
دانشجویان قبلی در قالب شرکت پاراکس موتورز پروژه 
را جلو می بر ند. رئیس جمهور قبلی نیز در حاشیه یکی از 

جلســات هیات دولت در دی   95 با یوز رانندگی کرد که 
گمانه زنی ها را برای ورود زودهنــگام یوز به بازار تقویت 
کرد  اما اخذ استانداردها و مجوزها آنقدر طول کشید که 
دولت قبلی نیز با پاستور خداحافظی کرد و حالا در دولت 
جدید پاراکس موتورز توانسته مجوز شماره گذاری 30 
دستگاه از یوز را دریافت کند که البته طبق قانون پلاک 

موتورسیکلت خواهد بود.
  آیا یوز دقیقاً همان رنو توییزی است؟

رنو برای اولین بار در نمایشــگاه خــودروی فرانکفورت 
2009 از توییــزی رونمایی کرد و این خودرو در ســال 
2012 وارد بازار خودروی فرانسه و چند کشور اروپایی 
دیگر شد  اما این شــرکت فرانسوی یک کار عجیب کرد 
و آن عرضه پلتفرم سخت افزاری و نرم افزاری به صورت 
منبع باز یا اوپن سورس به اســتارتاپ ها، پژوهشگران و 
خریداران شخصی در سرتاســر دنیا بود. این برای اولین 
بار بود که یک پلتفرم تولید انبــوه به صورت متن باز در 
صنعت خودرو در اختیار دیگران قرار می گرفت. یوز نیز 
بر اساس آن تولید شده است. از 900 قطعه این خودرو، 
حدود 85 درصد آنها در داخل تولید می شود. البته هنوز 
پاراکس موتورز نتوانسته بخش فنی را به صورت کامل در 

داخل تولید کند. 
  قدرت؛ یک سوم پراید!

یوز خودرویی برای گشت زدن در شهرهای شلوغ است و 
قصد ندارید که در مسابقه رالی داکار برنده شوید! از این 
رو عجیب نیســت که قدرت آن با 20 اسب بخار حدود 
یک سوم قدرت پراید باشــد. این خودرو با هر بار شارژ 
که حدود سه ساعت و نیم طول می کشد، می تواند 100 
کیلومتر پیمایش داشته باشد. وزن این خودروی برقی 
نیز در حدود ۴80 کیلوگرم اعلام شــده است که حدود 
30 کیلوگرم از نسخه فرانسوی سنگین تر است. نمایش 
۴.3 اینچی و ایموبلایزر از آپشن های یوز است. این خودرو 
می تواند 250 کیلوگرم وزن را تحمل کند؛ از این رو بدون 

نگرانی سوار آن شوید.
  پاشنه آشیل یوز

قیمت توییزی که حدود 9 هزار و 600 دلار است، همیشه 
به عنوان یکی از نقاط ضعف آن مطرح شده. نسخه ایرانی 
هم در صورت ورود نمی تواند قیمتــی کمتر از این رقم 
داشته باشد و از همین الان می توان پیش بینی کرد که 
باید یوز را حول و حوش 300 میلیون تومان بخریم. با این 

رقم می توان شاهین، پژو 207 و پژو پارس LX خرید.

گاراژ

سورنتو هم آمد؛ ولی دیرتر از سانتافه!
رقبای سنتی کره ای در مدل 2021 را تنها می توان به صورت پلاک 

دیپلمات و گذرموقت در ایران رویت کرد. پیش از این سانتافه 
گذرموقت را دیده بودیم اما تازه چشم مان به جمال سورنتو روشن 

شده است

 گروه خودرو| اگر ضرب المثل »نو که اومد به بازار؛ کهنه میشه دل آزار« یک مصداق 
عینی داشته باشــد، آن کیا سورنتو است. سورنتوی نسل ســوم که در حال حاضر در 
مدل 2018 قیمتی برابر با سه میلیارد و 550 میلیون تومان در ایران دارد، بیشتر یک 
شاسی بلند شبیه  مینی ون است که به همراه میتسوبیشی اوتلندر لقب مینی بوس های 
بازار ایران را یدک می کشند! اما سورنتوی نسل چهارم بیش از هر چیز به شاسی بلندهای 
عضلانی و پف کرده آمریکایی شبیه است. این شباهت تاحدی از موفقیت کیا تلوراید 
نشــات می گیرد؛ همان تلورایدی که در حــال حاضر پرفروش تریــن خودروی اهل 

کره جنوبی در آمریکاست.
در جلوی ســورنتو 2021 با آخرین ورژن از جلوپنجره پوزه ببری معروف کیا روبه رو 
هستیم که به خوبی با چراغ های LED ادغام شده است. در نمای عقب هم چراغ های 
عمودی دوگانه جدا  از هم را داریم که کاملًا مطابق با ذائقه آمریکایی هاست. نام خودرو 
نیز با حروف بزرگ در عقب درج شــده و بعید به نظر می رســد که آن را با شاسی بلند 

دیگری اشتباه بگیرید. 
ویژگی سورنتوی نسل سوم کابین ساده و بی آلایشش با تریم پلاستیکی خاکستری بود. 
البته نمی توان منکر متریال باکیفیت آن شد اما در برابر خودروهای روز حتی از سرزمین 
چین، این کراس اوور هفت نفره کره ای حرف چندانی برای گفتن نداشــت  اما در مدل 
2021 با به روزرسانی های خوبی در کابین روبه رو هستیم و می توانید به راحتی پز سورنتو 
را  البته در صورتی که واردات آزاد شد، به همسایه تان بدهید که همیشه از کابین براق 
دیگنیتی اش تعریف می کند! در سورنتوی جدید می توانید از آخرین سطح فناوری کیا 
در پنل کیلومترشمار دیجیتال 12.3 اینچی، صفحه نمایشگر لمسی 10.25 اینچی، 

نورپردازی LED کابین و چرخاننده دوار برای انتخاب حالت رانندگی لذت ببرید.
سورنتوی نسل سوم حاضر در ایران به خاطر پیشرانه 2.۴ لیتری GDI خود که توان 188 

اسب بخاری اش تکافوی وزن 1700 کیلوگرمی خودرو را نمی کرد بارها مورد انتقاد واقع 
شده است. همچنین حساسیت این پیشرانه به رسیدگی منظم باعث شده تا مشکلاتی 
نظیر یاتاقان زدن در سورنتو رایج باشد. البته این مشکل تاحدی به خاطر ممنوعیت ورود 
نسخه شش سیلندر این خودرو به خاطر قانون ممنوعیت ورود خودروهای باحجم موتور 
بالای 2500 سی سی بود. زیر کاپوت سورنتوی 2021 اما یک پیشرانه 1.6 لیتری توربو 
جا خوش کرده که قادر است 227 اسب بخار نیرو و 350 نیوتن متر گشتاور تولید کند. 
این پیشرانه با گیربکس شش ســرعته اتومات با چرخ ها هماهنگ می شود. سورنتوی 
جدید در برخی از بازارها با پیشرانه 2.5 لیتری توربو هم عرضه می شود که قدرتش به 
277 اسب بخار و گشتاورش به ۴۴0 نیوتن متر افزایش پیدا کرده و از طریق گیربکس 

هشت سرعته اتومات دوکلاچه نیرو را به چرخ ها منتقل می کند. 
کیا سورنتو همیشه به عنوان یکی از ایمن ترین خودروهای کیا مطرح بوده و سورنتوی 
2021 نیز از این قاعده مستثنا نیست. این خودرو بسته به تریم انتخاب شده، به همراه 
طیف وسیعی از فناوری ها و امکانات ایمنی به مشتری عرضه خواهد شد که از میان آنها 
می توان به دستیار هشــدار برخورد از جلو، پایش نقاط کور، نمایشگر محیط اطراف، 
کروز کنترل تطبیق پذیر با قابلیت توقف و حرکت، هشداردهنده برخورد در نقاط کور و 

بسیاری موارد دیگر اشاره کرد. 
قیمت کیا ســورنتوی 2021 از 30 هزار و 560 دلار برای مدل پایه شروع می شود و از 
رقبای آن می توان به هیوندای سانتافه، فورد اکســپلورر، مزدا CX9 و فولکس واگن 

تیگوآن اشاره کرد.

اعلام قیمت مورچه چری!

کمپانی چری نیو انرژی به تازگــی از عرضه بیگ آنت 2022 خبر داد. 
این خودروی جدید در سه مدل متفاوت و در محدوده قیمت 156 هزار 
و 600 تا 179 هزار و 900 یوان )24 هــزار و 480 تا 28 هزار و 120 دلار( 
روانه بازار می شود. به گزارش خودروبانک، از لحاظ ظاهری، بیگ آنت 
2022 استایل مدل قبلی را حفظ کرده   مخصوصاً نمای جلو بسیار آشنا 
و شناخته شده است. با این حال، مدل های جدید دارای دو رنگ بندی 
جدید دیگر به نام های آبی نانشا و بنفش هستند. بنابراین بیگ آنت 
جدید در شش رنگ متفاوت و زیبا قابل  دسترس است. فضای داخل 
کابین به وسیله مجموعه دانکسیا و ترکیب رنگ های قرمز و مشکی 
آراسته شده است. شــکل کلید خودرو، آینه عقب دستی ضدتابش 
و همچنین الگوی خوشامدگویی به نحوی ارتقا یافته که حس و حال 
لوکس بودن بیگ آنت را افزایش می دهد. حداکثر سرعت بیگ آنت 
2022 برابر با 200 کیلومتر بر ســاعت است و شتاب آن تنها در عرض 
3.6 ثانیه از صفر به 50 کیلومتر بر ساعت می رسد. این خودرو همچنین 
از یک سیستم رانندگی الکتریکی ســه در یک ارتقاءیافته استفاده 

می کند.

Y فراخوان تسلا مدل 3 و

تسلا مدل 3 و مدل Y شاید با تقاضای زیادی روبه رو شده باشند اما خب محصولاتی 
بی نقص نیســتند. هر دو خودروی یاد شده اخیراً فراخوان شــده اند. NHTSA با 
همکاری تسلا اقدام به فراخوان 2791 دســتگاه از این خودروها به خاطر مشکل 
سیستم تعلیق کرده است. احتمال جدا شدن اتصال جانبی سمت چپ و جلوی این 
خودروها از شاسی وجود دارد. به گزارش پدال، تسلا مدل 3 تحت تأثیر این فراخوان 
بین سال های 2019 تا 2021 تولید شده درحالی که مدل Y ها تولیدی سال های 
2020 تا 2021 بوده اند. همانند هر فراخوان دیگری تسلا به صورت رایگان اقدام به 
رفع این مشکل خواهد کرد. فعلًا گزارشی از تصادفات یا جراحات ناشی از این مشکل 
به دست این خودروساز آمریکایی نرسیده است. NHTSA می گوید وظیفه اپراتور 
در خط تولید بستن بست ها و چفت ها طبق مشخصات خاص خود بوده اما در برخی 
شرایط خاص اگر اپراتور در انجام کار خود ناموفق بوده باشد شاید در تکرارهای بعدی 
نتواند به صورت کامل بست را ببندد که همین امر می تواند باعث جدا شدن اتصال 

جانبی از شاسی شود.

منصوری دادگاه را به فراری باخت!

 منصوری کمپانی تیونینگ مشــهوری که مدل هــای آن همواره جنجال های 
بســیاری به پا کرده، دچار دردسر شده اســت. دادگاهی در اتحادیه اروپا این 
کمپانی تیونینگ را به کپی کاری متهم کرده است. به نظر می رسد طرح مدل 
سیراکوسا XX چندان به مذاق مدیران فراری خوش نیامده و از همین رو اقدام 
به شکایت علیه کمپانی تیونینگ منصوری کرده اند. به گزارش بیت ران، کمپانی 
فراری به هیچ عنوان اجازه نمی دهد تا یک کمپانی دیگر محصولی مشابه طراحی 
و به تولید برساند. این دقیقاً همان علتی بود که کمپانی تیونینگ منصوری را 
 FXX K به دادگاه کشاند. فراری مدعی بود که منصوری با الگو برداری از مدل
محصولی را براساس فراری GTB ۴88 طراحی کرده که منصوری سیراکوسا 
XX نام دارد. در ابتدا کمپانی فراری از منصوری در دادگاه بوندس ریخت شاف 
کشور آلمان شکایت کرد. دلیل این شکایت »نقض حقوق طرح های ثبت نشده« 
بود. این پرونده به دیوان عدالت اتحادیه اروپا )CJEU( در لوکزامبورگ رسید 
 FXX K و در 28 اکتبر بیانیه ای صادر شد. دادگاه حق و حقوق طراحی فراری
که خودرویی مخصوص پیست های مسابقه ای است را به رسمیت شناخت. از 
همین رو خودروی سیراکوسا کمپانی منصوری یک طرح کپی از این محصول 

فراری قلمداد شد.

تریم پایه تویوتا GR86 آمد
 مشتریان خودروهایی همچون تویوتا GR86 معمولًا از قشر جوان یا علاقه مند 
به هیجانند و در اکثر موارد به تیونینگ و تغییر این خودروها اقدام خواهند کرد. 
بنابراین برخی قطعات یا امکانات که به صورت اســتاندارد روی این خودروها 
نصب شده، جای خود را به انواع افترمارکت ها خواهد داد. به گزارش باما، شرکت 
 GR86 تویوتا هم با آگاهی از این مسئله، تصمیم گرفته یک نسخه بسیار ساده از
به نام RC را عرضه کرده و به نحوی دســت خریدار این خودرو را برای اعمال 
 ،GR86 تغییرات بعدی بیشتر باز بگذارد. در نخستین نگاه به این نسخه از تویوتا
رینگ های فولادی جلــب نظر می کند. این مجموعه کوچک تــر و باریک تر از 
رینگ های اسپرت است اما برای حرکت در مسیرهای لغزنده در فصل زمستان 
چندان بد به نظر نمی رســد. بدنه تویوتا RC GR86 در ســایر موارد همچون 
چراغ های LED جلو، روکش مشکی براق آینه های جانبی و رنگ های متالیک 
 GR86 تفاوتی نــدارد. در فضای کابین تویوتا GR86 بدنه، با نمونه های دیگر
RC هم با فضای خالی سیســتم صوتی مواجه هستیم که با روکش بسته شده 
است. از روکش چرمی و دو رنگ صندلی ها که در تریم های گران تر این خودرو 
وجود دارد هم خبری نیست، هرچند به نظر نمی رسد خریداران RC GR86 از 

این مورد هم دلخور شوند.

دندهمعکوس   

 نیش ترمز
 چهار چرخ

داشبورد    

اخیراً عکس هایی از یک خودروی عجیب و غریب داخلی در 
شبکه های اجتماعی دست به دست می شود؛ خودرویی که بیشتر 

از هر خودروی دیگری شبیه   رنو توییزی است

رنو توییزی ایرانی؟
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100 اتومبیل برتر تاریخ )34(
 دهه 1990 میلادی برای خودروسازان آمریکایی دهه 

پربرکتی نبود و آنها باید با ژاپنی های پرطرفدار می جنگیدند 
اما شاسی بلند فورد به نام اکسپلورر توانست جای خود را به 

عنوان یک خودروی خانوادگی باز کند

   فورد اکسپلورر یک نماد است زیرا پس از سه دهه و شش نسل هنوز هم یکی 
از موفق ترین محصولات فورد محسوب می شود. دو سال قبل نسل جدید این 

شاسی بلند آمریکایی با انبوهی از تکنولوژی ها و ویژگی های جدید در نمایشگاه 
دیترویت رونمایی شد و توانست به رغم کاهش شدید فروش خودرو به دلیل 

پاندومی موفقیت خوبی در بازار آمریکا کسب کند اما داستان این خودرو از سال 
1990 شروع شد.

فرود اولین نسل از اکســپلورر را در ســال 1990 و با مدل 1991 راهی بازار کرد. 
اکسپلورر در آن زمان یک اس یووی کوچک با ساختار بدنه روی شاسی بود که روی 
شاسی پیکاپ رنجر ساخته شــده بود و با خودروهایی چون شورولت S10 بلیزر و 
جیپ چروکی به رقابت می پرداخت. این نسل از اکسپلورر با ۴.۴3 متر طول، یک 
اس یووی کامپکت محسوب می شد. زیر کاپوت این ماشین نیز یک پیشرانه ۴ لیتری 
V6 با 155 اسب بخار قدرت و 300 نیوتن متر گشــتاور قرار گرفته بود که همان 
پیشرانه فورد رنجر بود. البته فورد در سال 1993 توانست با اصلاح پیشرانه قدرت 
آن را به 160 اسب بخار برساند. فورد اکسپلورر با دو نوع گیربکس قابل خریداری 
بود: یک گیربکس پنج سرعته دستی تولیدشده توسط مزدا و یک گیربکس چهار 
سرعته اتوماتیک تولیدشده توســط خود فورد. طراحی نسل اول اکسپلورر بسیار 
ساده و جعبه ای شکل بود و شباهت زیادی به مدل برانکو داشت که چند سال بعد 
تولید آن به پایان رسید. زاویه های تیز 90 درجه، جلوپنجره ساده با سه خط افقی و 
چراغ های مستطیل شکل عقب ازجمله ویژگی های ظاهری این خودرو بودند. نسل 

اول اکسپلورر در دو نسخه پنج در و سه در تا سال 199۴ به بازار عرضه شد.

سلف فورد اکســپلورر، فورد برانکو بود اما اکسپلورر نســبت به برانکو تفاوت های 
اساسی داشت. فورد در ابتدای دهه 90 میلادی توانسته بود خودرویی در طراحی 
مشترک با فورد رنجر به بازار عرضه کند که قابلیت های آفرودی آن را با راحتی یک 
شاســی بلند خانوادگی ترکیب کرده بود. بارزترین ویژگی خارج جاده اکسپلورر 
سیستم دیفرانسیل عقب لغزش محدود آن بود که عملکردی عالی را در مسیرهای 
ناهموار به نمایش می گذاشت. برای جلب بیشتر خریداران خانوادگی، فورد از نظر 
آیرودینامیک محفظه سرنشین اکسپلورر را بهینه سازی و از شیشه های همسطح 
و درهای روکش استفاده کرد. عرض بدنه نیز برای راحتی سرنشینان عقب بیشتر 
شد. در نهایت و با الهام گیری از نسخه استیشن فورد تاروس، در عقب با یک شیشه 

عقب تاشو تعبیه شده بود.
مثل بقیه تراک های سبک فورد در دهه 90 میلادی، اکسپلورر نسل اول در نسخه 
پنج در در سه تیپ به بازار عرضه شــد: تیپ پایه XL، تیپ نیمه فول XLT و تیپ 
فول سفارشی ادی باوئر. در نسخه سه در، به جای تریم ادی باوئر، فورد تیپ اسپرت 
را معرفی کرد که با جلوپنجره متفاوت و رینگ های آلیاژی مخصوص اش متمایز 
می شد. این نسخه خیلی ســروصدا به پا کرد و توانســت برنده جایزه تراک سال 
موتورترند در سال 1991 شــود. البته از این تاریخ تا سال 199۴ این تریم از فورد 

اکسپلورر با نام مزدا ناواهو به بازار عرضه شد.
نسل دوم اکسپلورر که در سال 1995 به بازار آمد و تا سال 2005 روی خط تولید 
فورد قرار داشت، تبدیل به یک اس یووی میدسایز شده بود اما با این حال موفقیت 
نسل اول باعث شد تا این نسل و نسل های بعد هم خودروهایی موفق در بازار آمریکا 

باشند.
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  بازارگردي 

 بهترین پاوربانک های 10هزار میلی آمپر منهای شیائومی
چطور از شر انتخاب های تکراری خلاص شویم و پول کمتری خرج کنیم

گروه بازار |       پاوربانک های 10هزار میلی آمپری طرفدارهای بیشتری نسبت به مدل های پنج هزار و 20هزارتایی دارند. چراکه مدل های پنج هزار 
میلی آمپری نهایتا یک یا دو بار می توانند گوشی تان را شارژ کنند. در طرف مقابل قیمت پاوربانک های 20هزار میلی آمپری بالاست و عموما وزن 
زیادی دارند که همراه داشتن آنها را سخت کرده است. اگر فکر می کنید تنها باید یک پاوربانک شیائومی بخرید سخت در اشتباه هستید. این 

نوشته چنین نظریه ای را اثبات می کند.

PX301 1   ژیپین مدل

شارژر همراه ژیپین مدل PX301 معادل 10هزار میلی آمپر ظرفیت 
دارد. وزن این مدل 230 گرم اســت و در دسته پاوربانک های با وزن 
معمولی قرار می گیرد. ایــن مدل دو ورودی برای شــارژ پاوربانک 
در اختیارتان قرار می دهد. یکی از ایــن ورودی ها microUSB و 
دیگر USB-C اســت. ولتاژ ورودی و خروجی این مدل 5.0ولت و 
شدت جریان خروجی آن 2.1آمپر است. برای نمایش میزان باتری 
پاوربانک می توانید از صفحه نمایش LCD که برای این مدل تعبیه 

شده استفاده کنید. 
برای این مدل دو پورت USB برای شــارژ تعبیه شده است. باتری 
این مدل در دســته باتری های لیتیوم پلیمری قرار می گیرد. با این 
حســاب می توانید از آنها در محیط های گرمسیری استفاده کنید. 
باتری های لیتیوم پلمیری عموما ســبک تر از لیتیوم یونی هستند 
و این یکی از مزیت های این نوع پاوربانک هاســت. پاوربانک ژیپین 
دو درگاه خروجی دارد که شدت جریان هر دو آنها 2.1آمپر است. 
با این حساب سرعت شــارژ و خالی شــدن پاوربانک در این مدل 

یکسان است.
قیمت: حدود 290 هزار تومان

شــارژر همراه مدل VP-1056 از سری محصولات شرکت وگر 
اســت که ظرفیت آن برابر با 10هزار میلی آمپرساعت است. این 
پاور بانک وگــر از دو درگاه خروجــی USB و دو درگاه ورودی 
microUSB و USB-C بهره می برد. شدت جریان های خروجی 
در این پاوربانک برابر با 1 و 2.1آمپر است؛ بنابراین شما با استفاده 
از آن می توانید تبلت و گوشی موبایل خود را به طور همزمان شارژ 
کنید. این شارژر همراه مانند اکثر محصولات مشابه دارای درگاه ها 
ورودی و خروجی پنج ولتی اســت. وزن این پاور بانک 220گرم 
است و ســبک تر از رقبایش به حساب می آید. شــارژ پاوربانک از 
طریق صفحه نمایش آن به صورت دقیق نشان داده می شود و برای 
نشــان  دادن ظرفیت باقی مانده به چراغ های LED بسنده نشده 
است. از آنجا که شدت جریان ورودی در این مدل دو آمپر است، 
می توان گفت شارژ شدن آن بیشتر از خالی شدن ظرفیتش زمان 
لازم دارد. البته اگر از درگاه یک آمپری استفاده کنید، می توانید 
به ازای هر یک ساعت شارژ کردن پاوربانک، دو ساعت گوشی تان 

را شارژ کنید. 
قیمت: حدود 300 هزار تومان

VP-1056 2     وگر مدل

تعداد سیمکارت های فعال در ایران
 آمار منتشرشده درباره  وضعیت توسعه تلفن همراه حاکی از آن 

است که خطوط فعال تلفن همراه تا پایان سه ماهه دوم سال 1۴۰۰، 
به 1۳۳میلیون و ۹۸هزار و 1۶۸عدد رسیده است. مطابق آمار 
منتشرشده توسط سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی، 
خطوط واگذارشده دائمی 2۸میلیون و ۳۰۵هزار و 2۳1عدد و 

خطوط واگذارشده اعتباری 1۷۹میلیون و ۴۴۷هزار و ۶۹۳عدد 
است که مجموع خطوط واگذارشده دائمی و اعتباری را به 

2۰۷میلیون و ۷۵2هزار و ۹2۴سیمکارت می رساند. آمارها نشان 
می دهند 2۵میلیون و 21۵هزار و ۴۶۳خط دائمی فعال و 1۰۷میلیون 

و ۸۸2هزار و ۷۰۵خط اعتباری فعال در کشور وجود دارد.

افزایش ارزش سبد سهام عدالت
 ارزش سهام عدالت سبد سهام عدالت در پایان معاملات روز گذشته 

بورس ١.٣درصد افزایش پیدا کرد. در نتیجه این اتفاق ارزش سبد 
۵۳2هزار تومانی، یک میلیون تومانی و ۴٩٢هزار تومانی سهام 

عدالت به ترتیب ١٣میلیون و ۵۶هزار تومان، ٢۴میلیون و ۵٩٢هزار 
تومان و ١٢میلیون و ١٠٢هزار تومان برآورد می شود. همچنین با 

احتساب این موضوع، ارزش ۶٠درصد قابل فروش سبد ۵۳2هزار 
تومانی سهام عدالت نیز به هفت میلیون و ٨٣٣هزار تومان رسیده 

است. صاحبان سبد ۵۳2هزار تومانی سهام عدالت دیروز شاهد رشد 
2۶۶هزار و 1۰۰تومانی دارایی  خود بودند. ارزش سبد سهام عدالت 

این افراد در 11مهرماه امسال 1۳میلیون و ۶۴۵هزار تومان بود.

آمار بیکاری به روایت وزیر کار
 وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی می گوید طبق آمارهای رسمی 

حدود دو میلیون و ۴۰۰هزار نفر در کشور بیکار هستند. 
به گفته حجت الله عبدالملکی 2.2میلیون نفر اشتغال ناقص یا 
ناپایدار دارند، حدود دو میلیون نفر ناامید از یافتن کار داریم 

که جزو جمعیت فعال به حساب نمی آیند، ۹.۷میلیون نفر هم با 
اشتغال کم درآمد روبه رو هستند و همچنین ۴.۵میلیون نفر هم 

اشتغال غیررسمی دارند که به معنی اشتغال بدون بیمه است. 
عبدالملکی می گوید مهمترین گروه برای وزارت کار بیکاران 

مطلق هستند اما برنامه هایی برای افرادی که بیمه نیستند 
داریم و تلاش می کنیم درآمد گروه دیگر را هم افزایش دهیم. 

لار
ر د

هزا

فر
ن ن

یو
میل

خط
ن 

یو
میل

حد
 وا

زار
ه

صد
در  2/4134 14/61/3 شاخص بورس رشد کرد63

 شاخص کل بورس در پایان معاملات روز گذشته با افزایش 
1۴هزار و ۶۶۶واحدی همراه شد و تا ارتفاع یک میلیون و 

۳۷۶هزار و ۸1واحد پیش رفت. در این روز بیش از ۴.2میلیارد 
سهم و انواع اوراق مالی در قالب ۴۳۷هزار فقره معامله دست 
به دست شد تا ارزش بازار به بیش از پنج میلیون و ۴۹۶هزار 

میلیارد تومان برسد. نمادهای شاخص ساز بازار در روز 
سه شنبه شامل فولاد مبارکه، گل گهر، پالایش نفت بندرعباس، 

پتروشیمی پردیس، ملی مس ایران، پالایش نفت اصفهان و 
ایران خودرو بوده اند و شاخص بورس با اثر مثبت آنها موفق شد 

تا ارتفاع یک میلیون و ۳۷۶هزار و ۸1واحدی پیش روی کند.

عامل افزایش دوباره قیمت بیت کوین
 قیمت بیت کوین که در ساعات اولیه دیروز از محدوده 

۶1هزار دلار عقب  نشسته بود، یکبار دیگر رشد کرد و از 
۶۳ هزار دلار عبور کرد. مهمترین عامل این اتفاق را انتشار 

اخباری درباره کاهش سطح ذخیره بیت  کوین در صرافی های 
آنلاین می  دانند. گفته شده ذخیره بیت کوین صرافی ها به 

پایین ترین سطح سه سال اخیر رسیده است. اخبار مشابهی 
نیز درباره اتریوم به گوش می رسد و ادعا شده موجودی 

دومین ارز دیجیتال بزرگ بازار در صرافی ها رو به کاهش 
است و سرمایه گذاران، اتریوم خود را به کیف های پول سرد 

انتقال می دهند تا آنها را به مدت طولانی نگهداری کنند.

رابطه عاشقانه دلار و درهم یکی از نظریه های مطرح در بازار 
آزاد ارز ایران است. مدافعان این نظریه می گویند هروقت 
در معاملات بــازار آزاد، قیمت درهم از مــرز هفت هزار و 
500تومان عقب نشــینی کند، دلار هم در سراشیبی قرار 
می گیرد اما مادامی که درهم خودش را از این محدوده دور 
کند، قیمت دلار نیز افزایش پیدا خواهد کرد. فکر می کنید 
این نظریه چقدر درست است و آیا می توان مبنای منطقی 

برایش پیدا کرد؟ 
بررسی های ما در سرویس راهنمای بازار روزنامه هفت صبح 
نشان می دهد قیمت درهم امارات تا ظهر دیروز سه شنبه 
11آبان ماه بــه هفت هــزار و 515تومان رســید؛ یعنی 
15تومان بالاتر از مرز تعیین شــده. با وجود رشد قیمت 
درهم، دلار عقب نشســته و از 27هــزار و 630تومان روز 
دوشــنبه 10آبان به 27هزار و 610تومــان در ظهر روز 

سه شنبه 11آبان رسید.
بیایید عقب تر برویم؛ درهم روز دوشنبه 10آبان در بازار آزاد 
ارز تهران با قیمت هفت هزار و 500تومان به کار خود پایان 
داده بود اما دیروز صبح یکبار دیگر در مسیر افزایشی قدم 
برداشت و تا ظهر به هفت هزار و 515تومان رسید. قیمت 
درهم امارات شنبه اول آبان ماه در بازار آزاد ارز ایران هفت 
هزار و 525تومان بود و در روز اول مهرماه هم معادل هفت 
هزار و 535تومان فروخته می شــد. به این ترتیب با وجود 
رشد 15تومانی در عرض 24ســاعت، درهم نسبت به اول 
آبان، 10تومان ارزان شده و در مقایسه با روز اول مهر با افت 

20تومانی روبه رو است. 
درهم امارات در اولین روز شــروع معاملات رســمی بازار 
ارز ســال 1400، هفت هزار و 35تومان فروخته می شد و 
یک ســال پیش نیز در 11آبان 1399، قیمت درهم هفت 
هزار و 760تومان بود. به این ترتیب در مقایسه با یک سال 
پیش، قیمت درهم در حال حاضر حدود سه درصد کاهش 
پیدا کرده و 245تومان ارزان شــده است. دلار در 11آبان 
1399 با قیمت 27هزار و 450تومان فروخته می شــد اما 
ظهر دیروز به 27هزار و 630تومان رســید. یعنی قیمت 
دلار با حدود نیم درصد رشــد )معادل 180تومان( همراه 

بوده است.
از این طرف درهم از ابتدای سال تا الان 6.3درصد )معادل 
480تومان( گران شده و به شــکل معناداری رشد قیمت 
دلار هــم از آن موقع تا حــالا 6.5درصد )معــادل هزار و  
790تومــان( برآورد می شــود. طی این مــدت یکبار در 
هفته های پایانی مهر ماه شــاهد ســقوط قیمت درهم به 
زیر هفت هزار و 500تومــان بودیم که اتفاقا دلار دقیقا در 
همان زمان نزولی عمل کرده و بــه 27هزار و 300تومان 
می رسد. از آن موقع تا حالا درهم در بالای مرز هفت هزار 
و 500تومان قدم زده و شــاهد نقش بستن قیمت بالای 
27هزار و 600تومان جلوی اسم دلار در تابلوی صرافی ها 
بوده ایم. پس احتمــالا رابطه  ای بیــن دلار و درهم وجود 
دارد و می توانیم برای پیش بینی قیمت دلار از نرخ درهم 

استفاده کنیم.

   ارز

 چه رابطه ای بین قیمت دلار و نرخ درهم وجود دارد؟

رمز ارز اســکویید گیم ظرف یک هفته از بالای قله قاف 
ســقوط کرد و حالا با کنار رفتن ابرهــای مه آلود به نظر 
می رســد با یک کلاهبــرداری جدید در بــازار ارزهای 
دیجیتال روبه رو هستیم. توکن اسکویید در ابتدای هفته 
اخیر به سرخط اخبار حوزه رمزارز راه پیدا کرد. در 9آبان 
ماه خبری درباره رشد 110هزار درصدی آن منتشر شد 
و خواندیم که اسکویید از نظر ارزش بازار در میان سه هزار 
رمزارز برتر بازار قرار گرفته اســت اما از همان موقع هم 
نشانه هایی وجود داشت تا فعالان بازار، مراقب باشند. ترس 
و دلهره پیرامون این مسئله دیروز به کابوسی واقعی تبدیل 
شد و سایت ها و خبرگزاری ها نوشتند: ارزش رمزارز الهام 
گرفته از سریال محبوب »اســکویید گیم« دو هفته بعد 

آغاز معاملاتش به یکباره فرو ریخت. 
این اتفاق زمانی رخ داد که توئیتر فعالیت های حســاب 
رمزارز اســکویید را به دلیل »فعالیت مشکوک« به طور 
موقت محدود کــرد. لحظه ای قبل از فروپاشــی، قیمت 
هر توکن این رمزارز به مرز دو هزار و 850دلاری رسیده 
بود. پیش از سقوط قیمت، وب سایت و حساب های شبکه  
اجتماعی این توکن ناپدید شده و حالا هم خبری از برگه 
سفید رمزارز اسکویید نیست. این توکن از 20 اکتبر )28 
مهرماه امسال( و با ایده سکه قابل پرداخت در بازی آنلاین 
اســکویید گیم معاملات خود را با قیمت یک سنت آغاز 
کرد. سپس به 37دلار رسید و بالاخره در تاریخ 31اکتبر 
)9آبان( پس از رشد هفت هزار و 500درصدی به دو هزار و 

850دلار )حدود 78 میلیون تومان( جهش کرد اما دیروز 
در عرض تنها چند دقیقه ارزش آن تا 0.0008دلار ریزش 
کرد. بی بی سی می نویسد به نظر می رسد یک کلاهبرداری 
بزرگ رخ داده است. طبق داده های وب سایت تکنولوژی 
گیزمودو، توسعه دهندگان رمزارز اسکویید 3.38میلیون 
دلار از این کلاهبرداری به جیب زده اند. افراد بابت خرید 
این توکن ها پول پرداخــت می کردند تا از آنها برای ورود 
به مراحل بــازی اســتفاده کنند. آنها می توانســتند در 
صورت برنده شدن در بازی توکن های بیشتری به دست 
آورند. این توکن ها که اسکویید نام داشتند قرار بود قابل 
فروش و قابل تبدیل به رمزارزهای دیگر باشند. بسیاری 
از کاربرانی که رمزارز اسکویید را خریداری کرده بودند از 
همان ابتدا از اینکه نمی توانستند آن را بفروشند شکایت 
داشتند. منتقدان می گویند اینکه این رمزارز از ابتدا قابل 
فروش نبوده، نشانه محکمی دال بر کلاهبرداری بودن آن 
به حساب می آمد و مردم باید به این نشانه های واضح توجه 
می کردند. همچنین خبرهایی منتشر شده بود که به شکلی 
هشــدار آمیز نشــان می داد این توکن ها پر از غلط های 

املایی و ساختاری بوده است.
اخبــار تکمیلی حاکی از این اســت که ســازندگان ارز 
اســکویید Squid با حــدود 3.38میلیــون دلار فرار 
کرده اند. آنها در ابتدا مدعی بودند که این رمزارز یک سکه 
انحصاری برای بازی مبتنی بر سریال مشهور نتفلیکس 

خواهد بود.

   ارز دیجیتال

 سرمایه گذاران رمز ارز، اولین قربانیان واقعی سریال بازی مرکب 
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8

9

10

11میلیون و 560هزار

11میلیون و 960هزار

10میلیون و 670هزار

12میلیون و 783هزار

12میلیون و 838هزار

13میلیون و 800هزار

13میلیون و 400هزار

12میلیون و 130هزار

12میلیون و 838هزار

12میلیون و 520هزار

ارزان ترین لباسشویی های 9کیلویی

ایکس ویژن

TCL

TCL

جی پلاس

کرال

مایدیا

ایکس ویژن

جی پلاس

کروپ

پاکشوما

TM94

M94

904

K946

29413

24916

WH94

K945

29417

95402

1

2

3

4

5

6

7

8

9

10

پرفروش ترین تلویزیون های هوشمند

ایکس ویژن

جی پلاس

ایکس ویژن

جی پلاس

جی پلاس

دوو

اسنوا

MGS

TCL

TCL

43XT745

50LU722S

50XKU575

43LH612N

65LU7222S

43K5750

50SA620U

M32HB7000W

55P8SA

55C715

هفت میلیون و 900هزار

11میلیون و 490هزار

11میلیون و 900هزار

هفت میلیون و 900هزار

20میلیون و 350هزار

هفت میلیون و 550هزار

11میلیون و 495هزار

پنج میلیون و 220هزار

14میلیون و 200هزار

16میلیون

1

2

3

4

5

6

7

8

9

10

فروش 27هزار و 650

32هزار و 65

37هزار و 710

هفت هزار و 525

دو هزار و 900

11 میلیون و 790هزار 

11 میلیون و 500هزار 

شش میلیون و 100

سه میلیون و 600هزار 

یک میلیون و 168هزار و 800

جدول قیمت طلا و ارز

دلار آمریکا

یورو

پوند انگلیس

درهم امارات

لیر ترکیه

سکه تمام جدید

سکه تمام قدیم

سکه نیم بهار 

سکه ربع بهار

گرم طلای 18عیار

خرید 27 هزار و 550

31 هزار و 915

37هزار و 510

هفت هزار و 505

دو هزار و 880

11میلیون و 680هزار 

11 میلیون و 300هزار

شش میلیون

سه میلیون و 520هزار

-

  مسکن

خانه دار شدن مجردها به شرط بله عروس خانم
مسئله پرداخت وام به گفته وزیر راه حل شده و هفته آینده هم احتمالا با 

ثبت نام مجردها موافقت می  شود به شرطی که موقع تحویل واحدها ازدواج 
کرده باشند

تکلیف ثبت نــام مجردها در طرح جهش مســکن احتمالا 
دوشنبه یا سه شــنبه هفته آینده مشــخص می شود اما از 
همین حالا گفته شده حتی در صورت موافقت با پیشنهاد 
وزارت راه وشهرســازی، این افراد تا زمان تحویل واحد باید 

ازدواج کنند.
   شرط و شروط خانه  دار شدن مجردها در طرح جهش 

مسکن
وزارت راه وشهرسازی اعلام كرد پیشــنهاد امکان ثبت نام 

افراد مجرد بالای 18 ســال در طرح جهش تولید و تامین 
مسکن ارائه شده است. پیشنهاد این وزارتخانه به دولت رفته 
ولی قرار است دوشنبه یا سه شنبه هفته آینده شورای عالی 
مسکن موضوع را بررسی کند. البته گفته می شود حتی در 
صورت پذیرش پیشــنهاد وزارت  راه، متقاضیان مجرد باید 
تا زمان تکمیــل خانه ها که احتمالا حدود دو ســال طول 

می کشد، ازدواج کرده باشند. 
در حال حاضر چهار گــروه از افراد مجرد امــکان ثبت نام 

در طرح جهــش تولید و تامین مســکن را دارند. گروه اول 
مردان مجردی هستند که قبلا ازدواج کرده و اکنون مجردِ 
سرپرست خانوار تعریف می شــوند. اگر آقا و خانمی مجرد 
اما سرپرســت خانوار باشــد، می تواند در این طرح شرکت 
کند به این معنی که قبلا ازدواج داشته و اکنون با فرزندان 
خود زندگی می کند. همچنین معلولان جســمی حرکتی 
با 20ســال ســن اعم از مرد و زن می تواننــد در این طرح 
شــرکت کنند. نخبگان علمی با تایید بنیــاد ملی نخبگان 
هم می توانند در طرح نهضت ملی مســکن شرکت کنند و 

محدودیتی برای مجرد بودن آنها وجود ندارد.
اســتثنایی هم وجود دارد و آن اینکه خانم هایی که ازدواج 
نکردند اما 35سال آنها تمام شده اســت نیز می توانند در 
این طرح شــرکت کنند اما این استثنا شــامل حال مردان 
نمی شــود. ممکن اســت افراد مجردی که خارج از شمول 
چهارگانه قرار دارند و برای ثبت نام در طرح جهش تولید و 
تامین مسکن اقدام می کنند با خطای سیستم مواجه نشوند 

اما تا زمانی که پیشنهاد وزارت راه و شهرسازی شکل اجرایی 
و قانونی به خود نگیرد طبیعتــا امکان دعوت از این افراد در 

مراحل بعدی وجود ندارد.
دیروز ظهر از قول وزیر راه اخباری درباره موافقت با ثبت نام 
مجردها در طرح جهش تولید مســکن منتشر شده بود اما 
روابط عمومی وزارتخانه ضمن تکذیب آن اعلام کرد: در حال 
حاضر تغییری در شرایط مجردها برای ثبت نام در طرح های 
مسکونی ایجاد نشده است و پیشنهاد امکان ثبت نام مجردها 
در طرح جهش تولید مسکن به شرط تاهل در زمان تحویل 
واحد مسکونی در دست پیگیری است. بر اساس ماده یک 
آئین نامه اجرایی قانون ســاماندهی و حمایــت از تولید و 
عرضه مســکن، »فاقدین مسکن« شــامل افراد سرپرست 
خانواری می شود که خود و افراد تحت تکفل آنان از تاریخ 
اول فروردیــن 1384 )تاریخ اجرای قانــون برنامه چهارم 
توسعه( فاقد زمین مسکونی یا واحد مسکونی بوده و از تاریخ 
22 بهمن 1357 از هیچ یک از امکانــات دولتی یا امکانات 

نهادهای عمومی غیردولتی مربوط به تامین مسکن شامل 
زمین، واحد مسکونی و یا تسهیلات یارانه ای خرید یا ساخت 

واحد مسکونی استفاده نکرده باشند.
    شمارش معکوس برای پرداخت وام جهش تولید مسکن

عملیات اجرایی واحدهای طرح  جهش تولید و تامین مسکن 
با هدف از احداث سالانه یک میلیون واحد مسکونی به طور 
رسمی در اســتان ها تحت نظر استانداران به عنوان روسای 
شورای مسکن استان ها آغاز شده است. رستم قاسمی وزیر 
راه و شهرســازی هم خبر ابلاغ قانون پرداخت تســهیلات 
360هزار میلیارد تومانی بانک ها به بخش مسکن را که در 
قالب همین طرح جهش تولید و تامین مسکن انجام شده، 

تایید کرده است.
رستم قاسمی می گوید در آخرین جلســه ای که با رئیس 
بانک مرکزی داشتیم قرار شد از دوشنبه 10آبان پرداخت 
تسهیلات نهضت ملی مسکن به همه بانک های کشور ابلاغ 
شود. به این ترتیب همه بانک ها مکلف به تخصیص 20درصد 

سهم تسهیلات کشــور معادل 360هزار میلیارد تومان در 
ســال به بخش مسکن شــده اند. این موضوع قانون است و 
چنانچه بانکی این تکلیف را اجــرا نکرد، 20درصد جریمه 
مالیاتی می شود. سهم هر اســتان و همچنین سقف تعداد 
واحدها در هر شهرستان مشخص شده است و سازندگان از 
صبح روز سه شنبه 11 آبان که کار عملیاتی-اجرایی را آغاز 
می کنند، قادر هستند اولین بخش این تسهیلات که در چند 

مرحله قابل پرداخت است را درخواست کنند.
ثبت نام طرح جهش تولیــد مســکن از روز 28مهرماه در 
31استان و 466شهر در ســامانه جامع طرح های حمایتی 
مسکن به نشــانی saman.mrud.ir آغاز شده است و 
متقاضیان پس از ورود به سامانه باید روی گزینه »ثبت نام 
نهضت ملی مســکن« کلیک کنند. اطلاعات رسمی نشان 
می دهد تا به حال بالغ بر 632 هزار نفر در سامانه برای این 
طرح ثبت نام کرده اند. نتیجه درخواست ها قرار است یک ماه 

پیش از ثبت نام به متقاضیان اعلام شود.

   مجموعه کامل آشپزخانه در لوازم خانگی 
پاکشوما

گروه پاکشوما تولید لوازم خانگی برندهای کنوود، 
مایدیا، کنــدی، اکس و خود پاکشــوما را بر عهده 
دارد. تنــوع محصولات پاکشــوما برای ماشــین 
لباسشویی و ظرفشویی تا حد زیادی بالاست ولی 
تنها دو مدل یخچال فریزر روانه بــازار کرده. یک 
مدل یخچال فریزر چهار در کــه قیمت آن حدود 
21میلیون تومان است و یک مدل کمبی 23فوتی 
که 17میلیون تومان قیمت دارد. اغلب پاکشوما را 
به خاطر ماشین لباسشویی می شناسند که قیمت 
گران ترین آنها حدود 13میلیون تومان است و در هر 
مرتبه شست وشو 9کیلوگرم لباس در دیگ آن جا 
می شود. این برند برای آنهایی که به فکر صرفه جویی 
در هزینه ها هستند، ماشــین لباسشویی دوقلو یا 
نیمه اتوماتیک با قیمت حداکثر سه میلیون تومان 
روانه بازار کرده. ماشــین های ظرفشویی پاکشوما 
عموما در محدوده 14 تــا 15میلیون تومان قیمت 
دارند و معروف ترینشــان ســری ژوزفین است که 
اولین ماشین ظرفشــویی ایرانی به حساب می آید. 
جاروبرقی های پاکشوما از نظر تنوع چندان پرتعداد 
نیستند ولی یکی از آنها توانسته با قیمت حدود سه 
میلیون تومان در بین پرفروش ترین جاروبرقی های 
بازار قرار بگیــرد. این برند چند مــدل کولر گازی 
با ظرفیت 9هزار تا 30هــزار را روانه بازار کرده که 
قیمت گران ترین آنها به حــدود 27میلیون تومان 
می رسد. پاکشوما هنوز تلویزیون و لوازم آشپزخانه 
تولید نکرده و به همین خاطر فعلا نمی تواند جهیزیه 
کامل را برای مشتری هایش فراهم کند. آنطور که 
پاکشوما درباره خودش توضیح داده، پیشرفته ترین 
خط تولید یخچال فریزر خاورمیانــه را در اختیار 
دارد و بزرگترین تولیدکننده انواع لباسشــویی در 

خاورمیانه و کولرگازی در ایران محسوب می شود و 
اولین برند ایرانی است که ماشین ظرفشویی روانه 

بازار کرده است.
   همه چیز به جز جاروبرقی در فروشگاه های 

جی پلاس
جایگزین برند کره ای ال جی در ایران به ســرعت 
توانســت جایگاه خود را در بازار لوازم خانگی پیدا 
کند. حالا دیگر اغلب محصــولات لوازم خانگی در 
کارخانه های جی پلاس تولید می شوند و برای خرید 
انواع لوازم خانگی از تلویزیون و ســاندبار تا ماشین 
لباسشویی و ظرفشویی می توان روی این برند ایرانی 
حســاب باز کرد. جی پلاس احتمــالا متنوع ترین 
ســبد محصولات را دارد و علاوه بر لــوازم خانگی، 
سیستم تهویه، سیستم صوتی و حتی موبایل روانه 
بازار کرده اســت. در بازار لوازم خانگی جی پلاس 
را به تلویزیون و ماشین لباسشــویی می شناسند. 
از گران تریــن تلویزیون های جی پلاس می توان به 
یک تلویزیون QLED 75اینچی اشــاره کرد که 
حدود 42میلیون تومان قیمت دارد. تلویزیون های 
55اینچی جی پــلاس عموما حــدود 17میلیون 
تومان قیمت دارند. ماشین لباسشویی های هشت 
کیلوگرمی جی پلاس اغلب در بازه 10 تا 12میلیون 
تومان فروخته می شــوند. هرچند این برند اخیرا 
مدل های 10.5کیلویی با قیمت 17میلیون تومان 
روانه بازار کرده است.  با بودجه حداکثر 15میلیون 
تومان می تــوان یک ماشــین ظرفشــویی مبله 
15نفره از فروشــگاه های جی پلاس خرید. یخچال 
فریزرهای جی پلاس از جمله ارزان ترین مدل های 
سایدبای ساید موجود در بازار هستند که با قیمت 
حدود 22میلیون تومان فروخته می شوند. البته از 
نظر امکانات یخچال فریزرهای جی پلاس هنوز جای 
پیشرفت دارد. یخچال فریزرهای کمبی این برند با 

قیمت حدود 15میلیون تومان فروخته می شــود. 
هنوز جــای خالی چند مورد در ســبد محصولات 
جی پلاس احساس می شــود. این برند جاروبرقی 
ندارد و مثل دیگر برندهای ایرانی فعلا سراغ تولید 
ماکروویو نرفته است.  با این وجود در بازار تلویزیون، 
ماشین لباسشویی و ماشین ظرفشویی حرف های 
زیادی برای گفتن دارد و تنوع محصولاتش بالاست. 

   فروش اقساطی؛ مزیت رقابتی برند اسنوا
یخچال فریــزر، تلویزیــون، اجاق گاز، ماشــین 
لباسشــویی و ماشین ظرفشــویی همگی در سبد 
محصولات برند اسنوا به چشــم می خورند. با این 
حساب اگر کســی بخواهد کل لوازم خانه را از یک 
برند بخرد، اســنوا می تواند یکی از گزینه ها باشد. 
مثلا اگر بخواهیــد تلویزیون بخریــد می توانید با 
بودجه 14میلیونی سراغ مدل های 55اینچي بروید. 
گران ترین تلویزیون اسنوا صفحه نمایش 75اینچی 
دارد و قیمتش به حدود 36میلیون تومان می رسد. 
یخچال فریزرهای اســنوا برخلاف دیگر برندهای 
ایرانی بازار لوازم خانگی، تنوع زیادی دارند. یخچال 
فریزرهای سایدبای ســاید اســنوا با قیمت 30 تا 
50میلیون تومان در فروشــگاه ها پیدا می شــوند. 
مدل های کمبی فریزر بالا حدود 18میلیون تومان 
و کمبی فریزر پاییــن آن بین 10 تــا 18میلیون 
تومان قیمت دارند. انواع ماشین لباسشویی اسنوا 
با توجه به ظرفیت هفت تا 9کیلوگرمی، بین 10 تا 
16میلیون تومان فروخته می شوند. اسنوا تنها برند 
ایرانی است که ماشین ظرفشــویی با در جداگانه 
برای اضافه کردن لباس حین شست وشو روانه بازار 
کرده و در این زمینه پــا جای پای برندهای کره ای 
گذاشته اســت. اسنوا جدیدا ســراغ تولید ماشین 
ظرفشــویی رفته. البته فعلا مدل های 12نفره را با 
قیمت حدود 15میلیون تومــان روانه بازار کرده و 

خبری از مدل های بزرگتر 14 یا 15نفره نیست. به 
طور کلی ماشین های ظرفشویی ایرانی تازه دارند 
جایگاه خود را در بازار لوازم خانگی پیدا می کنند. 
اســنوا علاوه بر لوازم خانگی برقــی، اجاق گاز هم 
دارد که در سری های مختلف شف، رومینا، آترینا، 
والنتینو و آدرینا روانه بازار شــده. قیمت آنها بین 
شــش تا 10میلیون تومان متغیر اســت و همگی 
اجاق گازهای فردار و پنج شعله هســتند. از دیگر 
مزیت های رقابتی این برنــد باید به امکان فروش و 

عرضه لوازم خانگی به صورت اقساطی اشاره کرد.
   لوازم متنوع برند ایکس ویژن

ایکس ویژن زمانی به عنوان برند تلویزیون و مانیتور 
شناخته می شد اما در سال های اخیر محصولات این 
برند ایرانی تنوع بیشتری پیدا کرده و شاهد تولید 
یخچال فریزر و ماشــین لباسشــویی ایکس ویژن 
هستیم. گروه مادیران علاوه بر ایکس ویژن، تولید 
محصولات برند تی سی ال و اکسل را هم در اختیار 
دارد. تلویزیــون 65اینچی با قیمــت 24میلیون 
تومان، یکــی از گران تریــن تلویزیون های ایکس 
ویژن است. اگر بخواهید تلویزیون 55اینچی ایکس 
ویژن بخرید احتمالا باید حــدود 15 تا 16میلیون 
تومان پول خرج کنید. تلویزیون های 43اینچ ایکس 
ویژن در بــازار حدود هفت میلیــون تومان قیمت 
دارد. یخچال فریزرهای ایکس ویژن در مدل های 
دوقلو، ساید بای ســاید و کمبی طراحی شــده و از 
این نظر تنــوع یخچال فریزرها بالاســت. یخچال 
فریزر چهاردر ایکس ویژن حدود 20میلیون تومان، 
کمبی فریزر بالا حــدود 14میلیون تومان و کمبی 
فریزر پایین حدود 10میلیــون تومان قیمت دارد. 
یخچال فریزرهای ساید بای ساید ایکس ویژن یکی 
از ارزان تریــن مدل های موجود در بازار هســتند. 
طوری که حتی با بودجــه 15میلیونی هم می توان 

یک یخچال سای بای ســاید از این برند خرید. تنوع 
محصولات ایکس ویژن برای ماشین های لباسشویی 
هم مثل یخچال بالا اســت. گران ترین لباسشویی 
ایکس ویــژن یک مــدل 9کیلوگرمی اســت که با 
قیمت 13میلیون تومان فروخته می شود. مدل های 
هشــت کیلوگرمی حداکثر 12میلیون و مدل های 
هفت کیلوگرمی لباسشــویی ایکس ویژن حداکثر 
11میلیون تومان قیمت دارند. از آنجا که محصولات 
ایکس ویژن به تلویزیون، ماشــین لباسشــویی و 
یخچال محدود می شود، نمی توان برای کل جهیزیه 
روی آن حساب باز کرد. برای مثال در بازار خبری از 
جاروبرقی، اجاق گاز، ماشین ظرفشویی و دیگر لوازم 
خانگی برند ایکس ویژن نیست چراکه فعلا این برند 

سراغ تولید آنها نرفته است. 
   جانشین گوشه گیر سامسونگ کره

برند ســام بعد از خروج سامســونگ از بازار ایران 
ســر زبان ها افتاد. همزمان که جی پلاس جایگزین 
محصولات ال جی شــد، ســام بــازار محصولات 
سامسونگ را در اختیار گرفت. گران ترین تلویزیون 
ســام الکترونیک در بازار یک مــدل 65اینچی با 
قیمت حــدود 22میلیون تومان اســت. مدل های 
55اینچی تلویزیون  سام با قیمت حدود 13میلیون 
تومان در بازار فروخته می شــوند. ایــن برند انواع 
تلویزیون با ابعاد 39 تا 65اینچــی دارد و به تولید 
یخچــال فریــزر در مدل هــای دوقلــو، کمبی و 
سایدبای ســاید مشــغول اســت. البته پیدا کردن 
یخچال های مدل هــای ساید بای ســاید این برند 
در بازار کمی مشــکل اســت. گران ترین یخچال 
فریزر دوقلوي ســام با قیمت 21میلیــون تومان 
فروخته می شــود و گران ترین مدل کمبی حدود 
18میلیون تومان قیمــت دارد. البته با 11میلیون 
تومان می توان یک یخچال فریزر بالا پایین جمع و 
جور از برند سام خرید. برند سام ماشین لباسشویی 
با ظرفیت هشت و 9کیلوگرمی روانه بازار کرده که 
گران ترین آنها حدود 17میلیون تومان قیمت دارد 
و لباسشویی های هشــت کیلوگرمی آن عموما در 
محدوده 12 تا 14میلیون تومان فروخته می شوند. 
اگر بخواهیــد می توانید جاروبرقی را از برند ســام 
بخرید که قیمت آن حدود سه میلیون تومان است. 
برای خرید ماشین ظرفشویی هم می توان روی برند 
سام حساب باز کرد. گران ترین ظرفشویی مبله سام 
حدود 13میلیون تومان قیمت دارد. این برند در کنار 
لوازم خانگی اصلی، لوازم آشپزخانه مثل خرد کن، 
همزن و چای ساز و ... هم دارد و تنوع محصولاتش از 
این نظر بالا است. اغلب برندهای ایرانی در سال های 
اخیر ســراغ تولید لوازم اصلی خانه رفتند ولی سام 
ابتدا از لوازم کوچک آشپزخانه شروع کرده و رفته 
رفته در حال بزرگتر کردن سبد محصولات خود با 

لوازم خانگی اصلی است. 

رساله ای در باب لوازم خانگی ایرانی
نوشته زیر کمک می کند با نام های جدید بازار آشنا شوید، قیمت ها دست تان بیاید و بفهمید چطور باید

به برندهای پرشمار  داخلی اعتماد کنید
گروه بازار|   خیلی ها هنوز با دیده تردید به بازار لوازم خانگی نگاه می  کنند و مدام صدایی در سرشان می شنوند که می گوید نه! نمی توانم به تولیدات تازه اعتماد کنم اما حقیقت این است که ایرانی ها با سرعت 
در حال سفت کردن جای پای خودشان هستند. اگر بخواهیم صادق باشیم، باید بگوییم هنوز نتوانسته ایم مرز بین تولید و مونتاژ را پشت سر بگذاریم و بخشی از آنچه به عنوان لوازم خانگی ایرانی می شناسیم 
حاصل سفارش، خرید و مونتاژ قطعات از خارج کشور است اما بین شما چه کسی می تواند منکر شود که خود اپل گوشی هایش را در چین تولید می کند یا برندی مثل سونی، برای ساخت بعضی از تلویزیون های 
شکیل و گرانقیمت خود مجبور است پنل  آنها را از ال جی دیسپلی سفارش دهد. به هرحال مسیر همین است و تولیدکنندگان ایرانی باید بخشی از قطعات را سفارش دهند. گرانی مود اولیه مثل فولاد هم که 
قیمتشان با نرخ دلار تعیین می شود، می تواند روی نرخ نهایی محصولات ساخت وطن تاثیر بگذارد. با این حال وقتی سمت دیگر ماجرا را نگاه می کنیم و به بازار ناامن و مشکوک کالاهای قاچاق نگاه می کنیم، 
مطمئن می شویم خرید لوازم خانگی ایرانی کار عاقلانه ای اســت. خبر خوب اینکه برندهای ایرانی راه وچاه کار دستشان آمده و علاوه بر تنوع، با استفاده از ابزارهایی مثل خدمات پس از فروش یا طرح های 

فروش اقساط و برگزاری جشنواره های فروش می خواهند دل من و شما را به دست بیاورند. فکر می کنید می توانیم به آنها اعتماد کنیم؟

نام های جدیدی که در بازار می شنوید

چرا لوازم خانگی ایرانی گران تر از محصولات قاچاق هستند؟

بازار لوازم خانگی ایران علاوه بر برندهایی 
مثل اسنوا، امرسان و ... از چند نام دیگر 
میزبانی می کنــد؛ برندهایی مثل کندی، 
هاردســتون، دیپوینت، کاخلر، پرنسیپ 
و... که احتمالا خیلی از شما حتی نمی دانید 
برندهایی ایرانی محسوب می شوند. در این 
گزارش سراغ 10 برند لوازم خانگی ایرانی 
رفته ایم تا ببینیم هر کدام آنها فعالیت خود 
را از کی آغاز کرده اند، چه محصولاتی به 
بازار لوازم خانگی عرضه می کنند و تلاش 
دارند خودشــان را چطور در دل مشتری 

جا بدهند. 
کندی: لوازم خانگی کندی ایتالیا از سال 
1945 در ایتالیا پایه گذاری شــده بود و 
محصولات این شــرکت در دهه 60 بین 
ایرانی ها شــناخته شــده بود. ماشین 
لباسشویی، ظرفشــویی و جاروبرقی از 
جمله محصولات اصلی برند کندی است که 
توسط گروه لوازم خانگی پاکشوما به بازار 

عرضه می شود. 
 هاردستون: احتمالا شما هم با شنیدن 
اسم برند هاردستون فکر می کنید با یک 
برند لوازم خانگی انگلیسی روبه رو هستید 
اما بررســی ها نشــان می دهــد برند 
هاردســتون مربوط به یک شرکت تولید 
لوازم خانگی ایران اســت. چراکه به جز 
فروشــگاه های ایرانی، جــای دیگری 
نمی توان رد و نشــانی از برند هاردستون 
پیدا کرد. این برند لوازم خانگی کوچک و 
بزرگ همچــون غذاســازها، آرام پزها، 
ســرخ کن ها، خردکن ها، آبمیوه گیری ها، 
چرخ گوشــت ها، پلوپزها، گرم و ســرد 
نگه دارنده ها، جاروبرقی ها، بهداشتی ها، 
آرایشی ها، اجاق گازها، یخچال فریزرها، 

لباسشــویی ها، ماشــین ظرفشویی ها، 
مایکروویوها، توســترها و انواع اتوها را 

تولید می کند.
دیپوینت: شــرکت گل آسای سرما در 
سال 76 درزمینه تولید یخچال و یخچال 
فریزر خانگی با برند تجاری گلسان فعالیت 
خود را آغاز کرد. آنها ظرف یک سال اخیر 
حضوری پررنگ در بازار یخچال فریزرها 
دارند و انــواع یخچال فریــزر کمبی، 

سایدبای ساید و دوقلو را عرضه کرده اند.
کاخلر: شاید کاخلر را با یک برند آلمانی 
اشتباه بگیرید، اما محصولات این برند در 
ایران و تحت لیســانس آلمــان تولید 
می شوند. این برند ســال 80 در اصفهان 
تاسیس شد و 10 سال بعد به طراحی، تولید 
و توزیع انواع لــوازم خانگی ریز منزل رو 
آورد. در حال حاضر تولیدات کاخلر شامل 
لوازم ریز و پرکاربرد آشپزخانه مثل چرخ 
گوشت، آبمیوه گیری، غذاساز، زودپز، آون 
توستر، پلوپز، چای ساز، جاروبرقی و اتو 
بخــار و... می شــود. کاخلر عــلاوه بر 
محصولات لوازم خانگی کوچک، ماشین 

لباسشویی دوقلو هم تولید می کند.
پرنســیپ: پرنســیپ یکی دیگر از 
برندهای ایرانی لوازم خانگی اســت که 
محصولاتی مثــل گاز، فر و هــود تولید 
می کند. این شرکت تحت عنوان شرکت 
پرتو الماس البرز، ایران پارســا، واقع در 
اســتان البرز در منطقه صنعتی سیمین 
دشــت اولین تولیدکننده انــواع اجاق 

گازهای رنگی و LED دار رومیزی است.
کروپ: برند کروپ فعالیت خود را از سال 
89 در زمینه لوازم خانگی شــروع کرده 
اســت. آنها انواع ماشین های لباسشویی 

اتوماتیک و نیمه اتوماتیک و ماشین های 
ظرفشویی را تولید مونتاژ می کنند اگرچه 
در بازار لوازم خانگی علاوه بر ماشین های 
لباسشــویی و ظرفشــویی، محصولات 
دیگری مثل جاروبرقــی و ماکروویو هم 
تحت برنــد کروپ به چشــم می خورد. 
بررسی ها نشان می دهد گروه لوازم خانگی 
پاکشــوما محصولات تحت برند کروپ را 

تولید می کند. 
کرال: لوازم خانگی کرال، ساخت ایران و  
با طراحی کره است که گفته می شود برند 
آن در مادرید و اتحادیه اروپا ثبت شــده 
است. این توضیحاتی است که در سایت 
پاکشوما سنتر آمده و نشان می دهد این 
برند یکی دیگر از محصولاتی اســت که 
توسط گروه لوازم خانگی پاکشوما به بازار 
عرضه می شود. محصولات این برند شامل 
ماشین لباسشــویی، ماشین ظرفشویی، 
جاروبرقی، یخچال فریزر، کولرگازی و... 
می شود. گفته می شــود موتور ماشین 
لباسشویی های برندهای کرال، پاکشوما، 
کروپ، جنرال آدمیرال، دکســتر، همه از 
یک نوع بوده و ساخت یکی از شرکت های 
تولید لوازم خانگــی در چین با نام مایدیا 

است.
دکستر: دکستر یک برند تولیدکننده 
ماشین های لباسشویی صنعتی است که در 
آمریکا فعالیــت می کند. البته یک نمونه 
دیگر از این برند در داخل کشور وجود دارد 
که گفته می شود زیرمجموعه ای از گروه 
لوازم خانگی پاکشوما است که به تولید 
ماشــین لباسشــویی اتوماتیــک و 
نیمه اتوماتیک و ماشــین ظرفشــویی 

مشغول است.

غــر زدن و گلایه و شــکایت در مورد بــازار لوازم 
خانگی فقط مال ما مصرف کننده ها نیست و خود 
تولیدکننده هــا هــم دل پری دارند. سیدحســن 
حسینی شــاهرودی، دبیــر انجمــن صنفــی 
تولیدکنندگان لــوازم خانگــی می گوید صنعت 
لوازم خانگی برخلاف صنعت خودروسازی، از ابتدا 
توســط بخش خصوصی فعال بوده و امروز بیش از 
هزار و 500 واحد تولیدکننده خرد و کلان با اشتغال 
مستقیم 300 هزار نفری و اشتغال غیرمستقیم یک 
میلیون و 200 هزار نفری در این حوزه فعال هستند 

که البته 500 واحد به طور کامل فعال هســتند و 
امکان احیا سایر واحدها هم وجود دارد. از بین آنها 

چند برند ملی بیرون آمده است.
مردم در بــازار لــوازم خانگــی از قیمت های بالا 
گلایه دارنــد. اتفاقی که پس از خــروج برندهای 
خارجی شــروع شــده و تا الان هم ادامــه دارد. 
حسینی شاهرودی علت بالا بودن قیمت تمام شده 
محصولات داخلــی را افزایش قیمت مــواد اولیه، 
افزایش نرخ ارز، بالا بــودن هزینه های انتقال ارز و 
هزینه های بالای تامین مالی از جمله ســود بانکی 

و جرایم دیرکــرد و غیره عنوان کــرده و می گوید 
این شرایط باعث شده حاشیه سود تولید کنندگان 
کاهش پیدا کند. به گفته او کالاهای قاچاق موجود 
در بازار حال ایران، عموما در مصر مونتاژ شده و بعد 
به کردستان عراق فرستاده می شــوند. از آنجا هم 
توســط کولبران یا از طریق قاچاق رسمی به ایران 
می آیند و چون هزینــه گمرکی و مالیات پرداخت 
نمی کنند، گارانتی و خدمات پس از فروش و هزینه 
تبلیغات ندارند، ارزان تــر از تولید داخلی به فروش 

می رسند.
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با حضور مدیرعامل برق حرارتی ایران:
 از روند احداث دو نیروگاه تولید برق در کهگیلویه و 

بویراحمد بازدید شد
اهواز - مدیر عامل شرکت 
به  خوزستان  ای  منطقه  برق 
همراه مدیرعامل برق حرارتی 
شهرستان  نماینده  ایران، 
در  بویراحمد  و  کهگیلویه 
مجلس شورای اسلامی و مدیرعامل نیروگاه رامین از روند احداث 
نیروگاه دهدشت بازدید و در نشست احداث نیروگاه لنده شرکت 
کردند. محمود دشت بزرگ مدیرعامل این شرکت همراه با محسن 
سید  الاسلام  حجت  ایران،  حرارتی  برق  مدیرعامل  طرزطلب 
محمد موحد نماینده مردم کهگیلویه در مجلس شورای اسلامی 
و منصور نعیمی مدیرعامل نیروگاه رامین از روند احداث نیروگاه 
دهدشت و منطقه سوق و شهرستان لنده بازدید و تصمیم های 
لازم در خصوص احداث نیروگاه لنده را اتخاذ کردند. بر اساس 
این گزارش، در جلسه ای که در فرمانداری لنده با حضور سرمایه 
گذار بخش خصوصی نیروگاه لنده تشکیل شد مقرر گردید که با 
همکاری مسئولین محلی و راهنمایی مسئولین برق حرارتی ایران، 
گزینه مناسب جهت احداث یک نیروگاه ۲۵۰ تا ۵۰۰ مگاواتی در 
شهرستان لنده که شرایط مناسب از نظر خوراک نیروگاه )گاز با 
فشار ۱۰۰۰PSI ( دسترسی به آب، نزدیکی به شبکه برق و ... را 
داشته باشد انتخاب و مطالعات FS آن توسط مشاور سرمایه گذار 
تهیه و به برق حرارتی ارسال گردد. همچنین بنا شد که شرکت برق 
منطقه ای خوزستان همکاری لازم در جهت اتصال این نیروگاه را به 
شبکه داشته باشد. معاونین بهره برداری و تحقیقات و برنامه ریزی 
شرکت برق منطقه ای خوزستان نیز در این بازدید حضور داشتند.

مدیرعامل شرکت مادر تخصصی ساخت و توسعه زیربناهای حمل و نقل 
کشور خبر داد:

 تسریع در تکمیل زیرساخت های حمل و نقل 
استان مرکزی 

توسعه  و  مادر تخصصی ساخت  مدیرعامل شرکت  اراک - 
زیربناهای حمل و نقل کشور گفت: تکمیل زیرساخت های حمل و نقل 
استان مرکزی با توجه به صنعتی بودن این استان و قرار گرفتن 
در کریدور شمال- جنوب از نظر ترانزیت کالا و مسافر اهمیت 
بالایی دارد. خیراله خادمی در سفر به استان مرکزی از آزادراه های 
قم-سلفچگان-راهجرد و کنارگذر شمالی اراک و محورهای توره-
بروجرد، شازند-ازنا و الیگودرز-خمین بازدید کرد. معاون وزیر راه و 
شهرسازی در بازدید از محور ازنا-شازند گفت: این محور به طول ۷۰ 
کیلومتر شهرستان ازنا را به شازند در استان مرکزی متصل می کند 
که حدود ۴۰ کیلومتر از این محور دراستان مرکزی و حدود ۳۰ 
کیلومتر دیگر در محدوده  راه های حوزه استحفاظی استان لرستان 
قرار دارد. خادمی محور توره-بروجرد را یکی محورهای مواصلاتی 
و  استان  )ره(  خمینی  امام  بندر  سمت  به  کشور  مرکز  مهم 
خوزستان معرفی کرد و افزود: در حال حاضر عملیات اجرایی ۲۷ 
کیلومتر این محور در بین دو استان مرکزی و لرستان باقی مانده 
است و برنامه ریزی شده است تا این بخش طی دو مرحله تا پایان 
سال آینده به صورت بزرگراه در دسترس هموطنان قرار بگیرد. وی 
احداث باند دوم محور الیگودرز-خمین را یکی دیگر از برنامه های 
توسعه زیرساخت های حمل و نقلی استان دانست و گفت: این محور 
۲۳ کیلومتر است و در حال حاضر پیمانکار و مشاور آن انتخاب 
شده است و به زودی عملیات اجرایی آن آغاز می شود. معاون وزیر 
راه و شهرسازی در ادامه این بازدید از آزادراه قم-سلفچگان-راهجرد 
با توجه به موقعیت  این پروژه گفت:  بازدید کرد و در خصوص 
استان قم در مسیر شمال به جنوب و شرق به غرب کشور و قرار 
گرفتن استان قم در مسیر راه های مواصلاتی ۱۷ استان احداث 
این آزادراه یکی از راهکارهای مهم در حذف گلوگاه های ترافیکی 
با توجه  منطقه محسوب می شود. وی افزود: احداث این آزادراه 

به تعدد راه های ورودی و خروجی به شهر قم، کمک فراوانی به 
توزیع ترافیک عبوری، بدون ورود به محدوده شهری قم کرده و در 
نتیجه موجب افزایش سرعت و ایمنی تردد وسایل نقلیه و کاهش 
ترافیک در معابر شهر قم می شود. خادمی افزود:  این آزادراه بخشی 
از کریدور آزادراهی پایتخت تا بندر امام خمینی )ره( در استان 
خوزستان است که با مشارکت ۷۰ درصدی بخش خصوصی و ۳۰ 
درصدی دولت اجرا می شود. معاون وزیر راه و شهرسازی در تشریح 
این پروژه اعلام کرد: در حال حاضر عملیات تجهیز کارگاه در ۳۲ 
کیلومتر از پروژه تکمیل و عملیات خاکی آغاز شده است. مدیرعامل 
شرکت ساخت وتوسعه زیربناهای حمل و نقل کشور آزادراه کنارگذر 
شمالی اراک را یکی از مسیرهای حیاتی کشور اعلام کرد و گفت: 
این آزادراه نقش مهمی در توسعه اقتصادی، سیاسی، اجتماعی و 
نظامی کریدور شمال- جنوب کشور دارد و به همین خاطر از راه 

اصلی به آزادراه تبدیل می شود.

برای نخستین بار توسط شرکت برق منطقه ای مازندران صورت گرفت؛
نصب نخستین دکل اضطراری خط 230 کیلو ولت فجر 

گنبد - ترکمنستان در کمترین زمان
ساری - مهندس همایون 
حائری، معاون وزیر نیرو در امور 
تقدیر  ارسال  با  انرژی  و  برق 
نامه ای از تلاش های مجدانه 
مهندس حسین افضلی، مدیر 
عامل و همکاران شرکت برق منطقه ای مازندران و گلستان در 
نصب نخستین دکل اضطراری)مهاری( خط ۲۳۰ کیلو ولت فجر 
گنبد - ترکمنستان در ۵۱ ساعت برای اولین بار درکشور تقدیر و 
تشکر نمود. بر اساس این گزارش، در متن این تقدیر نامه آمده است، 
لزوم تأمین برق مستمر و پایدار برای تمامی مشترکین، مسؤولیت 
بزرگی است که بر عهده خدمتگزاران صدیق صنعت برق کشور 
نهاده شده است. در ادامه این پیام تقدیر آمده است؛ نظر بر این 
که در خرداد ماه سالجاری به دلیل سرقت نبشی های دکل خط 
انتقال برق ۲۳۰ کیلووات فجر گنبد- ترکمنستان منجر به سقوط 
دکل 8۳، قطع برق و اختلال در امر برق رسانی گردید که با سخت 
کوشی و تلاش مجدانه جنابعالی و کارکنان خدوم آن شرکت برای 
اولین بار در کشور دکل اضطرای )مهاری( در کمترین زمان ممکن 
)۵۱ ساعت( احداث، نصب و برق دار گردید تا خللی در بهره برداری 
از این خط مهم و با اهمیت در شبکه سراسری ایجاد نشود که 
این اقدام ضروری و مجاهدانه برگ زرینی دیگری به افتخارات این 
صنعت زیربنایی افزوده است. این پیام می افزاید؛ لذا با اهدای این 
»لوح تقدیر« با درج در پرونده پرسنلی از مساعدت های ارزشمند 
جنابعالی و همکاران محترم تقدیر و تشکر نموده و موفقیت و 

بهروزی روز افزونتان را از درگاه ایزد منان مسئلت می نمایم.
در بخش پایانی این پیام تقدیر آمده است؛ امید است با اتکا 
به خلاقیت و پژوهش و نو آوری و همگرایی، صداقت و شجاعت 
به عنوان نیروی خدمتگزار در صنعت برق کشور کما فی السابق 

منشأ خیر باشید.

انتصاب سرپرست مدیریت مشارکتهای مردمی و طرح 
های زودبازده آب منطقه ای گیلان

حکمی  طی   - رشت 
شرکت  مدیرعامل  سوی  از 
سهامی آب منطقه ای گیلان 
بعنوان  منصوری  ابوطالب   ،
سرپرست مدیریت مشارکتهای 
مردمی و طرح های زودبازده این شرکت منصوب شد.  به گزارش 
روابط عمومی آب منطقه ای گیلان؛ وحید خرّمی طی حکمی 
ابوطالب منصوری را بعنوان سرپرست مدیریت مشارکتهای مردمی 

و طرح های زودبازده آب منطقه ای گیلان منصوب نمود.
و  تخصص  تعهد،  مراتب  به  نظر  است؛  آمده  حکم  این  در 

تجربیات جنابعالی، به موجب این ابلاغ به عنوان سرپرست مدیریت 
مشارکتهای مردمی و طرح های زودبازده منصوب می شوید تا 
نسبت به انجام وظایف محوله زیر نظر معاونت طرح و توسعه اقدام 

نمائید. توفیق شما را از خداوند متعال خواستارم.

برگزاری جشنواره رسانه ای “شهرما” با هدف تولید 
آثار تخصصی حوزه مدیریت شهری

ارتباطات  مدیرکل   - قم 
شهرداری  بین الملل  امور  و 
دغدغه های  از  یکی  گفت:  قم 
به  پرداختن  شهرداری 
به  نیاز  که  است  موضوعاتی 
نگاه تخصصی اهالی رسانه و شهروندان داشته و جشنواره رسانه ای 
"شهرما" با هدف تربیت خبرنگار و شهروند مطالبه گر و توجه 

محققان دانشگاهی به مسائل شهری طراحی شده است.
به گزارش شهرنیوز، مهدی کلانترزاده امروز در جلسه شورای 
اطلاع رسانی استان که در سالن جلسات استانداری برگزار شد،  
اقتصادی شهر  و  فرهنگی  لزوم معرفی ظرفیت های  بر  تأکید  با 
حضرت  با  همسایگی  سال   ۱۲۴۰ امیدواریم  داشت:  اظهار  قم 
معصومه)س( را قدردان بوده و بتوانیم ورود تمدن ساز حضرت را به 

شهر قم به تصویر بکشیم.
مهم  عوامل  از  یکی  را  برگزاری جشنواره های تخصصی  وی 
دغدغه های شهرداری  از  یکی  افزود:  و  دانست  پایدار  توسعه  در 
پرداختن به موضوعاتی است که نیاز به نگاه تخصصی اهالی رسانه 
و شهروندان داشته و جشنواره رسانه ای “شهرما” با هدف تربیت 
خبرنگار و شهروند مطالبه گر و توجه محققان دانشگاهی به مسائل 
بین الملل  امور  و  ارتباطات  مدیرکل  است.  طراحی شده  شهری 
ارتباطات  کل  اداره  که  بررسی هایی  با  داد:  ادامه  قم  شهرداری 
شهرداری در حوزه خبر و رسانه انجام داده، مشخص شده  به حدود 
۴۷ درصد موضوعات شهری پرداخته نشده و مغفول مانده است که 

در نتیجه مورد نقد و بررسی نیز قرار نگرفته است.
وی گزارش کوتاهی از نخستین “جشنواره رسانه ای شهر ما” 
ارائه داد و گفت: در نخستین جشنواره رسانه ای “شهر ما” یک هزار 
و ۱۵۷ اثر به دبیرخانه جشنواره ارسال شد که نشانه استقبال از این 

جشنواره بوده و از برگزیدگان تقدیر و هدایایی اهدا شد.
کلانترزاده در پایان زمان اعلام فراخوان عمومی جشنواره را 
اواخر آبان ماه سال جاری اعلام کرد و گفت: در صورت کنترل 
بیماری کرونا و اجازه ستاد مبارزه با کرونا، اختتامیه جشنواره در 

دهه مبارک فجر برگزارشده و از برگزیدگان تقدیر خواهد شد.

چهارمین همایش ملی پدافند غیرعامل در مدیریت 
شهری بصورت ویدئو کنفرانس در سالن جلسات اداره 

کل راه و شهرسازی استان گلستان برگزار شد
گرگان - چهارمین همایش ملی پدافند غیرعامل در مدیریت 
شهری  بصورت ویدئوکنفرانسی به ریاست وزیر راه  وشهرسازی و 
با حضور رئیس سازمان پدافند غیرعامل کشور با حضور مهندس 

محبوبی مدیرکل راه و شهرسازی استان  برگزار شد.
چهارمین همایش ملی پدافند غیرعامل در مدیریت شهری 
همزمان با هفته نکوداشت پدافند غیرعامل  بصورت ویدئوکنفرانسی 
به ریاست  مهندس رستم قاسمی، وزیر محترم راه  وشهرسازی و 
با حضور سردار جلالی، رئیس سازمان پدافند غیرعامل کشور  و 
با حضور مهندس محبوبی مدیرکل راه و شهرسازی استان  در 
سالن جلسات اداره کل راه و شهرسازی استان برگزار شد.در این 
جلسه که به میزبانی اداره کل راه و شهرسازی استان  برگزار شد، 
مهندس مقدم مدیرکل محترم پدافند غیرعامل استان  و همچنین 
خانم مهندس خلیل زاده معاون محترم معماری و شهرسازی ، 
مهندس گرزین رئیس اداره مدیریت بحران  و پدافند عامل اداره 
کل و نمایندگان  شهردار  و رئیس شورای محترم شهر گرگان 

نیز حضور داشتند.

از خبرها

خیلی از کارها قبلا قبیح بوده اند اما حالا نه 
تنها زشت نیستند بلکه خیلی هم عادی و 
محبوب شده اند، اصلا همین سینما رفتن 
روزگاری برای بعضی از خانواده های ایرانی 
کار زشتی بود اما اینکه ساندویچ خوردن 
هم روزی در همین دسته بندی قرار داشته 

کمی باورنکردنی به نظر می رسد. 
  ماجرا از ورود

 سوسیس و کالباس شروع شد
بیشتر از صد سال پیش ورود سوسیس و 
کالباس به ایران منتهی به اتفاقاتی شد که 
پای ساندویچ فروشی ها را به خیابان های 
ایران باز کرد. وقتی کارگاه تولید سوسیس 
و کالباس آرزومان و میکائیلیان دو ارمنی 
معروف به کارخانه تبدیل شد آوازه کالباس 
و سوسیس و ژامبون ایران به جایی رسید 
که در جنگ جهانی دوم و بعد از اشــغال 
ایران، انگلیسی ها طی نامه ای درخواست 
موافقــت با صــدور چند تُــن کالباس و 
سوسیس ایران به خارج از ایران را کردند 
تا نیاز سربازان انگلیسی در آفریقا و خاور 

نزدیک را برطرف کنند.
   سر و کله ساندویچ پیدا می شود...

درخواست انگلیسی ها تولید را بالا برد تا 
جایی که بخشی از آن سر از خیابان های 
ایران در آورد و در دوران جنگ جهانی دوم 
و پس از آن، اولین ساندویچ  فروش ها در 
تهران شروع به کار کردند و سپس در طول 
10 سال در شهرستان ها هم مغازه هایی 
اینچنینی افتتاح شــدند. محبوبیت این 
غذای تــازه وارد به حدی رســید که در 
حدود ســال های دهه 40 تعداد کارگران 
ساندویچ فروشــی ها تنها در شهرستان 

رشت به 16000 نفر می رسید.
اولین بار در خیابان استانبول یا استامبول 
تهران بود که چند مغــازه ماهی و ماهی 
دودی و لوله های کالباس اقدام به عرضه 
ســاندویچ کردند. نان بولکی، خیارشور 
حلبی تبریز، کمی کره که نــان را به آن 
آغشــته می کردند و چند برگ جعفری 
تازه خرد شده، بخشــی از این ساندویچ 
را تشــکیل می داد که قیمت آن دانه ای 
پنج قِران بود. یکی از ایــن مغازه ها، خزر 
نام داشــت که پس از چهارراه فردوسی-

استانبول-نادری و در پاساژی واقع شده 
بود و پس از مدتی رســتورانی در طبقه 

زیرین آن افتتاح شد.
در این رستوران تازه تاسیس غذاهایی مثل 
سوسیس سرخ کرده، مغز گوسفند، کتلت، 
ماهی ازون برون و شیر ماهی ارائه می شد 
که در کنــار هر یک پوره ســیب زمینی 
می گذاشتند و روی غذا و سیب زمینی هم 
سس گوجه فرنگی یا کچاپ می ریختند. 
هر پرس غذا در این رستوران شش قِران 
بود که بعدها به 12 ریال و در دهه چهل به 

18ریال رسید.
   مردم به ساندویچ

 روی خوش نشان نمی دادند
در سال های اول، خیلی از افراد که همچنان 
طرفــدار کباب و چلوخورشــت بودند، با 
ساندویچی ها کنار نیامدند و ورود به آنها را 
کسر شأن می دانستند. رفتن به ساندویچی 
برای این افراد نوعی بی آبرویی تلقی می شد 
و روی خوشی نداشــت. اما این مردم هم 
کم کم با این تغییر کنار آمدند و به یکی از 

طرفداران ساندویچ تبدیل شدند.
 13۵۵ تــا   132۵ دهه هــای  در 
ساندویچ فروشــی که در ابتدای خیابان 
لاله زار نو، جنب سینما متروپل قرار داشت، 
بسیار مشهور بود و ساندویچ های کالباس 
آن از نظر طعم و مرغوبیت نظیر نداشتند. 
این ساندیچ فروشی اختیاری نام داشت و 

دو برادر ارمنی اداره آن را می چرخاندند.
از سال 1332 به بعد، ساندویچ فروشی ها 
در تهران علاوه بر کالباس و سوســیس 
و ژامبون، ســاندویچ هایی مناسب ذائقه 
ایرانی مانند کتلت، استیک، سالاد الویه، 
مغز، مــرغ، تخم مرغ و کوکوســبزی هم 
می فروختنــد. در دهــه  1340 در بلوار 
الیزابت دوم )بلوار کشاورز امروزی(، یک 
ساندویچ  فروشی بزرگ به نام 444 وجود 
داشت که نام فروشنده خوش اخلاق آن 
را کسی نمی دانســت و او را علی آقا 444 

صدا می کردند.
علی آقا و آقــا داوود دو بــرادر موفق در 
ســاندویچ فروشــی بودند که هیچوقت 
نام خانوادگی شــان معلوم نشد. سال ها 
عده زیادی بــه مغــازه 444 می رفتند و 

ســاندویچ 444 می خوردنــد تــا اینکه 
علی آقا فروشگاهی مســتقل در سه راه 
تخت جمشید )طالقانی امروزی( افتتاح 
کرد و کارش حســابی گرفت. ساندویچ 
ســالاد الویه، مغز و زبان، کتلت، کالباس، 
سوسیس و هم لوبیا پخته پر از پیاز داغ و 
انواع چاشنی های این برادران در سال های 
دهه 13۵0 شــهرت زیــادی در تهران 
یافته بــود. علی آقا در جوانــی مُرد و بعد 
از او مغازه اش از هم پاشــید و دیگر کسی 
نتوانست طعم خوشــمزه آن ساندویچ ها 

را بچشد.
   همبرگر هم وارد بازی می شود

 در تهران در فاصله دهه هــای 1330 تا 
13۵0 تعداد ساندویچ فروشــی ها از مرز 
10هزار مغــازه گذشــت و در اوایل دهه 
1340، همبرگر هم خــودش را در بازار 

غذای ایران نشان داد.

اولین همبرگرها با بهای 3 تومان در تاپس 
همبرگر واقع در بلوار ناهید، خیابان جردن 
)آفریقا( عرضه می شــد که می توانست با 
یک بطری ۵ ریالی نوشــابه و یک پاکت 
سیب زمینی ۵ ریالی همراه باشد. قیمت 
کل غذا از 40 ریال بیشتر نبود و طرفداران 
زیادی داشــت. این همبرگر فروشــی به 
صورت ناگهانی بهای یــک همبرگر را به 
4 تومان افزایش داد و موجب غوغایی در 
تهران شد. با دخالت شهرداری تهران قرار 
بر این شد که همبرگر به بهای سابق خود 
بازگردد اما صاحب همبرگر فروشی برای 
همیشه آن را تعطیل نمود و اقدام به عرضه 

پیتزا کرد که گران تر بود.
از این پس دیگر فست فودها به بخشی از 
بازار غذایی ایران تبدیل شدند و روزبه روز 
شاهد افزایش تعداد رستوران های این نوع 

غذاها بودیم.

چطور ساندویچ  خور 
شدیم؟ 

از روزگاری که ساندویچ خوردن در ایران 
کسر شأن بود فقط 70 سال گذشته است

 عکسنوشت 

 الو ، من مشتری هستم 
در برنامه های تبلیغاتی شــرکت های بزرگ صنایع غذایی مکرر می بینیم که 
مشــتریان مدام با قسمت خدمات پس از فروش شــرکت تماس می گیرند و 
سوالات فنی و کیفی می پرســند. مثلا: آیا این سس شما ترکیبات نگه دارنده 
دارد؟ آیا این نان تولیدی شما فاقد گلوتنه؟ آیا می شود از محصول شما با 30 
روز تاریخ مصرف باقیمانده استفاده کرد؟ و سوالاتی از این دست.  آیا ما هم این 
امکان را داریم؟ درواقع می شود گفت هم بلی هم خیر.  معمولا روی بسته بندی 
محصولات تولیدی ایران تلفنی به عنوان صدای مشتری درج می شود؛ کاربرد 
این تلفن چیست؟ آیا اپراتور این تلفن اطلاعات فنی و کیفی دقیقی دارد؟جواب 
این سوالات رو در جواب دوستان به سوال من در توئیتر می توانید متوجه شوید. 
اما روی سخنم در این بخش بیشــتر با صاحبان صنایع غذایی می باشد. اگر 
بخش صدای مشتری شما آموزش دیده و قوی باشد احتمالا تاثیر بیشتری از 
بیلبوردهای بی ثمر در اتوبان ها و خیابان هاست. مشتریان در تماس با شرکت ها 
به دنبال جواب درست و احترامند. چیزی که از بیلبوردها حاصل نمی شود.به 

این صورت مشتریان وفادار خواهید داشت.
از دوستان پرسیدم آیا تا کنون با صدای مشتری کارخانجات تماس گرفته اند؟ 

نتیجه حاصله چه بوده؟
چند جواب منتخب را باهم بخوانیم. 

 Marypoppins:   چیزی که به طور معمول توی کشورهای دیگه اتفاق 
می افته اینه که مردم می تونن شکایات، نظرات، انتقادات و پیشنهادات شون 
رو از طریق تلفن یا پســت الکترونیک بــه تولید کننده برســونن و بازخورد 
نظرات شون رو ببینن  اما توی ایران مشتری مداری در بخش حاشیه ای تولیده 

و تعداد برندهای مشتری مدار هم ناچیزه..
 موج.اسماعیلی)مشتبی رفیقم(:   اصلا مفهوم وارانتی یا خدمات پس 
از فروش در ایران جا نیفتاده ، مسئله وجدان در قبال جنس تحویل داده شده 
و احساس رضایت کارفرما از عملکرد خودش ، اصلا دیده نشده فرهنگش هم 

نیست ، حق داشتن این فرهنگ هم نیست.
 GHAZAL:   من در حال پیگیری یک شــکایت کتبی هســتم و البته 
ماه هاســت مغفول مانده. ابتدا تلاش کردم تلفنی صحبــت کنم، کلا جوابگو 

نبودن.
Zolfagari.vali.azerbaican:   ما تو شرکت صدای مشتری نداریم ولی 
با تلفن کارخونه تماس می گیرن پک کوچکی از محصولات مون ارسال میشه 

برای مشتری و اقدام اصلاحی هم در تقریبا ۵0درصد موارد انجام میشه  .
 حسین حمیدیا:   خب من واقعا دیگه سال هاســت برای این چیزا وقت 
نمی ذارم. آدم می دونه که جواب درخوری نمی گیره. اما اگه قرار بود درســت 

کار کنه، حداقلش این بود که جواب بده چرا هیچی مزه واقعی خودشو نداره.
میم.الف)رفیق شاعرمسلک(:   معمولًا صبح ها یکی از ماشین های توزیع کننده 
شیر با اینکه جای پارک وجود داشت، وســط خیابان پارک می کرد! با واحد 
پخش آن شــرکت تماس گرفتم و معترض شــدم، آنها هم من را با مسئول 
آن منطقه مرتبط کردند، برای ایشــان عکس های آن ماشین را ارسال کردم. 

پیگیری کردند و آن راننده روش خود را اصلاح کرد.
 Oldtiger:   بابت تخم مرغ های فاســد یک برند مشهور تماس گرفتم و 
متاسفانه جواب درستی نگرفتم. نه دلجویی شد و نه جبران. دیگه از اون برند 

خرید نمی کنم.
 Surrealunusual:   صنایع غذایی نه امــا در حوزه یادگیری صدای 
مشتری که هیچ، شــخصاً برای یک انتقاد بجا از کارشناســان پشتیبانی پله 
پله تا مدیریت، همه داخلی ها رو گرفتم منتها هیچ کس پاسخگو نبود. وقتی 
نوشتم در فضای مجازی شرح ما واقع رو میدم، آنلاین نوشتن متاسفیم و عذر 

می خوایم!
 Amirarsalan:   خیلی سال قبل، شاید ١۵ سال، شایدم بیشتر مادرم 
حلب روغن نباتی باز کرد توش سوسک بود. زنگ زد بهشون کلی دعوا کرد بعد 
اونها با اصرار می خواستن آدرس بگیرن حضوری بیان برای بررسی که مادرم 

اجازه نداد و دیگه از اون برند هم خرید نکرد.
 Roya:   من یک بار برای شکایت از کیفیت محصول تماس گرفتم. ماهی 
پر از تیغ را به اسم فیله فروخته بودند. خانمی پاسخ دادند که این ماهی فیله 
نمی شود. گفتم خب پس چرا نوشته اید فیله!! بعد هم من قبلا خورده ام، فیله 

می شود. همین!!
 Mohsen mahdian:   حدود سال 82 یه آب پرتقال خریدم که روش 
نوشته بود اگر مزه اش رو پسند نکردید پولش رو پس میدیم، خریدم و با خانومم 
خوردیم، خیلی خوشمزه بود، تقریباً یک سال می خریدم تا طعمش عوض شد، 
زنگ زدم به آقایی با صداي نخراشیده پرسید یعنی چی طعمش عوض شده، 
براش توضیح دادم یک سال هست می خرم و امروز مزه   قبل رو نداره، آدرس و 
شماره ام رو گرفت، سه روز بعد زنگ زدن و کلی عذرخواهی کردن و یک کارتن 

24 تابی آب پرتقال برام فرستادند. سال هاست دیگه اون برند رو نمی بینم.
 J.dobaradaran:   چندی پیش در شیر کم چرب  میهن مشکلی بود 
تماس گرفتم و عزیزان تشریف آوردند محصول را بررسی کردند و جایگزین 
محصول  را هم تحویل دادند. در کمال احترام و مســئولیت. دمشون گرم. در 

صنایع غذایی  شانا هم خودم پیگیری می کردم که به دست مشتری برسه.
 Diana:   یه بار زنگ زدیم یه شرکت معروف بیســکوییت و ویفرو و ... 
به خاطر اشکال یه بیســکوییت که  خریده بودیم اومدن عذرخواهی و یه پک 
از محصولات شون رو برامون آوردن. ولی متاســفانه  بارها اشکال در چیزهای 
دیگر دیدیم و هرچی تماس گرفتیم اصلا پاســخ ندادن که جنس خراب چرا 

دادن دست بچه.
 Ali tn:   شیر مخلوط گرفتم با پنج سال ضمانت ، یك ماه نشد لوله اش که 
اصلا لوله نبود یه ورق را چهار گوش کرده بودند! رفتم مغازه میگم یه لوله بدید 
فقط، نداریم این شماره! زنگ زدم میگه عکس بفرست! فرستادم میگه معلوم 

نمیشه!  لوله را بفرست!! یه چند تا بارشون کردم و قطع کردم!
اسمشو  یادم بیاد میگم!

 Marije:   تجربه من از فروشــگاه زنجیره ای کــوروش .چند روز پیش 
گوشــت چرخ کرده خریدم و به شدت بوی ســیر می داد برگردوندم با ادب و 
احترام پس گرفتن و تأکید کردن که اگر باز هم پیش اومد حتما اطلاع بدید. 
 Stargazer:   من اینجا توئیت کردم و کاله تماس گرفت، جنس رو دم در پس 

گرفت ولی اینکه بعدا برای اون محصول تغییری اعمال شده رو خبر ندادن.
 Kibi:   خدمات مشتریان با رقابت قدرت می گیره. حتی در دنیا اپراتورهای 
تلفن ضعیف ترین خدمات مشــتریان رو دارند، چون تا حــدودی انحصاری 
هستند. معمولا شــرکت های خصوصی موفق بهترین خدمات مشتریان رو 

ارائه می دهند.
سی آ مک :   نظر ما این اســت که این موضوع باشد اما مواردی بوده که تماس 
هم گرفتیم و گزارش  دادیم اما نتیجــه و ترتیب اثری در این خصوص ندیدیم 

. برای نان هم به شدت به تعزیرات مراجعه کردیم ولی پاسخی دریافت نشد .
یکی مث خودت:   همیشــه با جمله »ارزشــش رو نداره و مطمئنــا به نتیجه 
نمی رســی« خودم رو قانع کردم و خرید اون جنس رو برای همیشه یا مدتی 

تحریم کردم.
 Sepeedeh golmohammadi:   قطعــا در صورت عدم رضایت از 
محصول و عدم تطابق با نوشته های روی محصول، تماس می گیرم و در بیشتر 

موارد جوابگو بودن و رضایت داشتم.
 Juliet binosh:    من یه بار زنگ  زدم زر ماکارون چون لازانیا همیشــه 
شکسته بود برخوردشون منطقی بود و ازم خواستن آدرس بدم تا برام بفرستن 
که من قبول نکردم ولی گفتم فکر کنین برای اینکه خورد نشــه باید چیکار 
کنین چون عملا باید بندازیم بره و سوپری گردن نمی گیره. گفتن عوض کردن 

به خاطر همین مسئله بسته بندی رو.
 Salmannazzaari)جگر من(:  من زنــگ نزدم ولی اگه بنا به جواب 
گرفتن باشه از یک کارخانه صنایع غذایی ، جوری پاسخگوش می کنم که روالی 

برای بقیه افرادم باشه.

توئيتست
آرش غفاری

 7 میان وعده خوشمزه
 از سر تا سر جهان

همه می گویند که بهتر است به جای مصرف خوراکی هایی مثل چیپس 
و پفک از غذاهایی استفاده کنید که ســلامت غذایی بیشتری دارند اما 
ما چه جایگزین هایی داریم؟ بیایید به آلبوم میان وعد ه های کشورهای 

دیگر نگاه کنیم. 
    فوندو

یکی از میان وعده های جذاب کشور ســوئیس فوندو است. خود کلمه 
فوندو ریشه فرانســوی دارد و به معنای ذوب کردن است. فوندو غذایی 
است که از آب کردن چندین مدل پنیر و ترکیب آن با مواد دیگر درست 
می شود. مصرف فوندو در کشور سوئیس بین افرادی که به کوه های آلپ 
سفر مي کردند رواج پیدا کرد و به این ورزشکاران و مسافران انرژی خوبی 
برای ادامه مسیرشان مي داد. در نهایت استقبال از این غذا به حدی بود 
که به عنوان غذای کشور سوئیس انتخاب شد و بعد از مدتی به سایر نقاط 
جهان نیز راه پیدا کرد و امروزه مي بینیم که در همه جای دنیا این غذا را 

به عنوان یک میان وعده مصرف مي کنند.
    تیرامیسو

اگر تا به حال به کشور ایتالیا سفر کرده باشــید یکی از میان وعده های 
جذابی که مي توانید در آنجا تســت کنید تیرامیســو است. تیرامیسو 
میان وعده جذاب و خوشمزه   ایســت که به راحتــی مي توانید در منزل 
درســت کرده و روز بعد از آن لذت وافری ببرید. برای درســت کردن 
تیرامیسو به کمی زمان نیاز دارید و با صبر و حوصله مي توانید به نتایج 
شگفت انگیزی برسید. تیرامیسو از دهه شصت میلادی در کشور ایتالیا به 

روش های مختلفی درست مي شود و تنوع بسیار بالایی دارد. 
    وافل

بلژیک سرزمین شیرینی و شــکلات های جذاب اســت. وافل یکی از 
میان وعده های جذابی است که از ســرزمین بلژیک به سایر نقاط دنیا 
برده شده. مسلما به عنوان یک میان وعده یا صبحانه بسیاری از شما در 
کافه و رستوران ها وافل سفارش داده اید و از آن لذت دو چندانی برده اید. 
برای درست کردن وافل به دستگاه خاصی به نام وافل ساز نیاز خواهید 
داشت که شبیه به دو ماهیتابه ای است که بر روی هم قرار گرفته و با دارا 
بودن شکل های خاص مدل های مختلفی از وافل را به شما ارائه مي دهد.

    باقلوا
حتما زمانی که به ترکیه و شهر استانبول ســفر کرده اید در کافه ای به 
استراحت پرداخته و مشغول خوردن باقلوای ترکی شده اید. مردم ترکیه 
معمولا دسرهای شیرین را بسیار مي پسندند و در رستوران ها و کافه های 

شهرهایشان انواع باقلوا و شیرینی را سرو می کنند.
   اشترودل

اشترودل یک شیرینی بر پایه خمیرهای نازک است که الهام گرفته شده 
از باقلوا ابداع شده است. اشترودل یکی از میان وعده های جذاب کشور 
اتریش مي باشد و اولین بار در آنجا پخته شده است. بعد از درست کردن 
خمیر اشــترودل مي توانید لا به لای آن را با مواد دلخواهتان از گوشت و 

مرغ و قارچ تا انواع سبزیجات و یا شکلات و مغزهای آجیل پر کنید.
   تارت سیب

تارت یک شیرینی اصالتا فرانسوی اســت و جزو میان وعده های جذاب 
این کشــور از زمان قدیم به شمار می رفته اســت. این شیرینی در ابتدا 
از شیرینی پای سیب الهام گرفته شد و درنهایت توانست به محبوبیت 
بسیاری دســت پیدا کند و امروز در سرتاســر دنیا پخته می شود. برای 
درست کردن این دسر به آرد، شکر، کره، بیکینگ پودر، تخم مرغ و وانیل 
برای خمیر آن و همچنین به سیب، شکر قهوه ای، کره و دارچین و هل 

برای مواد داخل آن نیاز خواهید داشت. 
   حمص

اگر تا به حال به لبنان سفر کرده باشــید، حمص یکی از میان وعده های 
جذابی اســت که حتما امتحان کرده اید. حمص یک غــذای مقوی و 
خوشمزه اســت که به راحتی مي توانید در خانه تهیه کنید و از آن لذت 

ببرید.
برای درســت کردن حمص به نخود، ارده، روغن زیتون، سیر، آبلیمو و 
نمک و فلفل نیاز خواهید داشــت. اگر از نخودهای کنســروی استفاده 
می کنید، ابتدا باید آب کنسرو را خالی کنید و روی نخودها آب بگیرید. 
بعد از پختن نخودها هم آب آن را بگیریــد و بگذارید که در دمای اتاق 
بماند. برای اینکه حمص، حالت خامه ای و یکدســت داشته باشد باید 
پوست نخودها را هم بگیرید. البته پوست گرفتن نخودها اختیاری است، 
ولی در صورت تمایل به درســت کردن حمصی یکدســت باید پوست 
نخودهــا را با قرار دادن آنهــا در یک قابلمه و اضافه کردن یک قاشــق 

غذاخوری جوش شیرین جدا کنید. 

پسته خندان در ینگه دنیا
درست است که پســته در حقیقت متعلق به ماست اما در بعضی کشورهای 
دیگر هم این محصول را مي کارند. آمریکا یکی از آنهاست و این روزها اواخر 
فصل برداشت پسته در آمریکاســت. سه ایالت در این کشــور پسته تولید 
می کنند کالیفرنیا، آریزونا و نیومکزیکو. اینطور که رسانه های  محلی گفته اند 
امسال به دلیل شــیوع نوع خاصی آفت، تولید پســته در این ایالت ها حدود 

30 درصد نسبت به سال گذشته کاهش داشته است.
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   توئیت بازی
روزگارآشفتهشبکهها

کامنتها

اصل حرف تازه نیســت و بارها به تفصیل نوشــته ایم بود و 
نبود برخی شــبکه ها مهم نیســت. حالا خبرهایی به گوش 
می رسد که تیم جدید صداوســیما تصمیم به حذف و ادغام 
برخی شــبکه ها گرفته اند. جزئیات تصمیم هنوز مشــخص 
نشــده اما عزم جدی است. پنج ســال پیش محمدسرافراز 
ایده حذف و ادغام شــبکه ها را عملیاتی کرد اما با هجمه ای 
همه جانبه مواجه شد. بعد هم که اســتعفا داد، شبکه ها به 
شرایط قبل بازگشــتند.در تلویزیون چند شبکه هستند که 
کارکردی مشابه دارند. مثلا آی فیلم مامور پخش سریال های 
ایرانی اســت و بخش عمده ای از کنداکتور شــبکه تماشــا 
هم به ســریال های وطنی اختصاص دارد. از آن ســو شبکه 
چهار با ساخت برنامه هایی مثل سوره و شبکه یک با پخش 
برنامه هایی مثل ثریا، کاری را انجام می دهند که در رسالت 
شــبکه افق آمده است. وانگهی سال هاســت غالب شبکه ها 
سریال روی آنتن می برند؛ مثل ســلامت،چهار،قرآن،افق و 

دیگران.در حالی که آن ها کارکردی دیگر دارند.

  وحید سعیدی: تاسیس این تعداد شــبکه از همان روز 
اول اشتباه بود. شــبکه هایی که برای تامین آنتن شان مجبور 
به همپوشــانی و کار هم عرض هســتند. یکی از این شــبکه 
تماشاســت، دیگري شــبکه امید اســت که هیچکدام بود و 
نبودشــان تاثیری ندارند به جز مســتعمل کردن سریال ها و 

برنامه های آرشیوي.

  احمــد رنجبر: فــارغ از همپوشــانی فعالیــت برخی 
شبکه ها،مسئله مهم تر خالی بودن دست تلویزیون از سریال ها 
و برنامه های جذاب است. در این شــبکه ها به ندرت می توان 
اثری پیدا کرد که با آن ســرگرم شد یا احیانا نکته ای به دست 

آورد.

  مرجان فاطمی: بارها درباره کاربردی نبودن برخی  شبکه ها 
در این صفحه نوشته ایم و این ســوال را مطرح کرده ایم وجود 
شبکه هایی که نه برنامه موفقی تولید می کنند و نه عملکرد قابل 
قبولی دارند به چه دردی می خورد؟ حــالا گویا بالاخره به این 

نتیجه رسیده اند که به این موازی کاری ها پایان دهند. 

   آنالیز    رصد خانه

ناصر طهماســب یکی از جذاب ترین صداها را در بین دوبلورهای قدیمی دارد. صدای 
منحصربه فردی که به زیبایی روی شخصیت های مرموز فیلم های کلاسیک می نشست. 
او سال هاســت که علاوه بر دوبله فیلم و ســریال در عرصه های دیگر هم فعال شــده. 
تیزرگویی یکی از کارهایی است که در این مدت طهماسب به سمت آن رفت و موجب 
شد تا صدایش روی آگهی های بازرگانی بنشیند و به نوعی خاطرات سینمایی ها را با این 
کار خدشه دار کرد. او در ادامه به سمت نریشن گویی مستندهای سیاسی هم کشیده شد 
و در سال های اخیر در اکثر مستندهایی که سمت و سوی سیاسی دارند به عنوان نریتور 
)گوینده متن( حاضر می شــود. یکی از آخرین کارهای او در این عرصه گویندگی متن 

مستند »جنتلمن ها« بود که دوشنبه و سه شنبه در دو قسمت از شبکه یک پخش شد.

حسین اسدی یکی از مجریان جوانی است که با حضور در برنامه های شبکه سه به مخاطبان 
معرفی شــد. او با اجرای برنامه »بدون توقف«شــروع کرد ، اما بعد از آن یکباره از مسابقه 
ورزشی »ستاره ساز« ســر درآورد. اجرای ضعیف او در این برنامه ، انتقادهای زیادی را در 
برداشت، اما با این حال اجرای فصل جدید »ستاره ساز« هم به او محول شد و همزمان به 
برنامه»گزارش ورزشی« هم راه پیدا کرد تا در کنار رضا جاودانی اجرا در برنامه زنده را هم 
تجربه کند. حالا در شب هایی که شبکه ســه هم ستاره ساز را پخش می کند و هم گزارش 
ورزشی را روی آنتن می فرستد، مخاطبان این شبکه مجبورند با فاصله زمانی کوتاهی شاهد 
حضور حسین اسدی باشند . مجری خوش تیپی که البته با فنون و شیوه های اجرا آشنایی 

چندانی ندارد و این برنامه ها را به بدترین شکل ممکن اجرا می کند.

شبکه سه این روزها سریال جدیدی »سرجوخه« را روی آنتن دارد، سریالی که در حال 
حاضر به قسمت هفتم رسیده و مخاطب با داستان و شخصیت های آن در گیر شده است.

در چنین شرایطی که مخاطب منتظر است تا قســمت جدیدی از این سریال را ببیند، 
شبکه سه تصمیم گرفته تا قسمت هشتم را از کنداکتور خارج و بازی برگشت آث میلان و 
پورتو را به بهانه حضور طارمی به جای آن پخش کند. معمولا شبکه سه فقط در شرایطی 
که پخش سریالش با بازی های ملی و یا بازی های پرسپولیس و استقلال تداخل داشته 
باشــد،آن را از کنداکتور کنار می گذارد، اما این برای نخستین بار است که یک بازی از 
مرحله گروهی لیگ قهرمانان اروپا را به پخش سریال روتین اش ترجیح می دهد.این بازی 
که از اهمیت چندانی هم برخوردار نیست می توانست از آنتن شبکه ورزش پخش شود.

همهجاهستیروزصداییکهدیگرخاصنیست

چرابایدتحملشکنندروزحضورمداومحسیناسدیرویآنتن

تیشهبهریشهروزشبکهسهعلیهسرجوخه

شبکه آی فیلم به تناوب سراغ 
برنامه هایی می رود تا ضمن 
پخش سریال، به کنداکتور 

خود تنوع دهد. برگ اول 
تازه ترین برنامه این شبکه 

است که با موضوع کتابخوانی 
آماده شده. ایوب آقاخانی 

کارگردانی هنری برگ اول را 
برعهده دارد و به همراه آشا 

محرابی، وحید آقاپور و کوروش 
سلیمانی از جمله بازیگران آن 

هستند.

در تلویزیون برنامه های زیادی درباره کتاب ساخته شــده. برنامه برگ اول، مبنا را بر           منظر اول| ساختار
خوانش بخش هایی کوتاه از یک کتاب قرار داده و برای این کار به اســتفاده از مدل های شیوه های نمایشی 
متوسل شده است. تفاوت این برنامه با نمونه های پیشین در همین نکته است؛ خاصه آنکه از بازیگران مطرح 
بهره برده. فضای برگ اول، صحنه های تئاتر را یادآور می شــود که هر قسمت بر اساس نویسنده کتاب تغییر 
می کند. بازیگران در صحنه گاه پشت میز هستند و گاهی اوقات در حال حرکت. براساس نیاز هم، دست به 
صداسازی می زنند و خود را جای شــخصیت ها قرار می دهند. برای ایجاد حس باورپذیری، تصویر و صدای 
مرتبط مورد استفاده قرار می گیرد. مثلا وقتی داستان جلال آل احمد در اتوبوس می گذرد، بیننده صدای باز 

شدن در آن را می شنود. 

سازندگان برگ اول سعی می کنند سراغ کتاب های مختلف بروند. طبعا محدودیت های           منظر دوم| محتوا
تلویزیون اجازه نمی دهد هر کتابی مورد اســتفاده قرار بگیرد. با این حال مخاطب در 15 دقیقه می تواند یک 
داستان را بشنود ، لذت ببرد و اگر خواست سراغ اصل کتاب برود. با این حال از برنامه هایی مثل برگ اول نباید 
ایجاد تحول در سرانه مطالعه داشت. وگرنه پادکست های فراوانی در اختیار است که علاقه مندان می توانند به 
آنها مراجعه کنند و به یک آرشیو متنوع دســت یابند. برگ اول اما برای ایجاد تنوع در کنداکتور آی فیلم مفید 
است و مخاطب هم بهره کافی می برد. چه بسا اگر از قابلیت بازیگران استفاده بیشتری می شد و کتابخوانی بیش 
از این شمایل نمایشی می گرفت، جذاب تر می بود. برگ اول در اپلیکیشن تلوبیون میانگین بالایی ندارد و مثل 

غالب برنامه های حوزه کتابخوانی آن طور که باید مورد استقبال قرار نگرفته است.

مسعود جعفری جوزانی بعد از موفقیت چشمگیر فیلم »شیر سنگی«، فیلم بعدی اش یعنی در »مسیر تند 
باد« را هم در همان حال و هوا ساخت. دو فیلمی که منتقدان به آنها لقب »وسترن ایرانی« دادند. جعفری 
جوزانی در این فیلم هم دوربینش را در میان ایل قشقایی نگه می دارد و داستانی از رشادت های آنها را در 
دوران جنگ جهانی دوم و اشغال ایران توسط متفقین روایت می کند. اینبار داستان او از جایی شروع می شود 
که دکتر »راستان« برای مداوای شوهر خواهرش به ایل قشقایی می رود. در آنجا دکتر با امیر هوشنگ از 
بزرگان ایل  و قباد و دارودسته اش آشنا می شود. او بعد از مداوا شوهر خواهرش به شیراز برمی گردد. بعد از 
بازگشت متوجه می شود که برادرش »علی« یکی از اشرار شهر را کشته است. او تصمیم می گیرد تا برای 
نجات علی او را نزد اقوامش در ایل قشقایی ببرد و... . در مسیر تند باد در هفتمین جشنواره فیلم فجر توانست 
سیمرغ بلورین بهترین فیلم را به دست بیاورد. علاوه بر این صاحب سیمرغ بهترین صداگذاری هم شد. 

در مسیر تند باد در 9 رشته دیگر از جمله کارگردانی، فیلمنامه، بازیگر نقش دوم مرد و زن هم نامزد شد.

در مسیر تند باد
  پخش: شبکه نمایش

  ساعت پخش : 21
  کارگردان : مسعود جعفری جوزانی

  بازیگران : عزت الله انتظامی، مجید مظفری، 
احمد هاشمی، فردوس کاویانی، حسین 

پناهی،فرزانه کابلی، اصغر همت
  سال تولید : 1368
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بعد از رسانه ای شدن حضور 
امیر حسین رستمی در سریال 
کمدی »جناب عالی«، حسین 

سلیمانی و بیتا سحر خیز دو بازیگر 
دیگری هستند که حضورشان 

در این سریال رسانه ای می شود. 
جناب عالی را عادل تبریزی 

کارگردانی می کند. او پیش از این 
فیلم »گیجگاه« را ساخته بود.

بهرام رادان تاکشو »تیک آبی« 
را اجرا می کند. این نخستین 

تجربه رادان در اجرای یک تاکشو 
است. طبق خبر منتشر شده در 

سینما ایده آل این تاکشو به شکل 
اختصاصی برای فیلیمو تولید 

می شود و قرار است پخش آن از 
آذر ماه شروع شود.

برنامه برگ اول

شبکهساعتقالببرنامه

نمایش15فیلم کلاسیککمیسر متهم می کند
نمایش19فیلم ایرانیناخواسته

سه21:15لیگ قهرمانان اروپاآث میلان- پورتو 

ورزش23:30 لیگ قهرمانان اروپالایپزیش- پاری سن ژرمن

سه23:30  لیگ قهرمانان اروپالیورپول- اتلتیکومادرید

سایت آنتن23:30  لیگ قهرمانان اروپادورتموند- آژاکس    

گروه تلویزیون  
هفتصبح

درچنــدروزاخیرسلســلهخبرهایــیدرباره
تصمیماترئیسجدیدصداوسیمامنتشرکردیم.
وقتیهمهمواردکنارهمقراردادهشــوند،یک
نتیجهبهدســتميآیــد؛اینکهپیمــانجبلی
ميخواهدنظارتدقیقیبراتفاقاتداشتهباشد.
اودرصددحذفواسطههاستتابتواندبایقینو
اطمینانکامل،برایآیندهصداوسیماریلگذاری
کنــد.بهانهگزارشامــروز،اعلامیــکایمیل
اختصاصیوقراردادنآندراختیارمردماست.

   بهخودمپیامبده
روز گذشــته یک خبر به رســانه ها راه یافــت: »رئیس 
ســازمان صداوســیما آدرس ایمیل خــود را در اختیار 
مردم قــرار داد.« در این خبــر آمــده: » روابط عمومی 
 صداوسیما اعلام کرد: پیمان جبلی رایانامه ای را به نشانی

 jebelli@irib.ir برای دریافت پیام ها و دیدگاه های 
مردم عزیز سراسر میهن اسلامی ایجاد کرده است. بنا بر 
این اعلام، رئیس رســانه ملی تلاش دارد با این رایانامه 
پل مطمئنی برای ارتباط وثیق، سریع و گسترده با همه 
جمهور ایجاد کند.« این تصمیم یادآور دورانی است که 
مردم مشکلات خود را در قالب نامه به مسئولان تراز اول 

مملکت اعلام مي کردند. 

   انتخابمدیرانباخودم
اعلام نشــانی ایمیــل در فضای عمومــی، تنها تصمیم 
جنجالی جبلی نیست. دو روز پیش خبرهایی درگوشی 
وارد رســانه ها شــد، مبنی بــر این که رئیس ســازمان 
صدا و سیما یک تصمیم مهم گرفته و مي خواهد معاونت 
سیما، با شکل و شمایل کنونی را حذف کند. خبرگزاری 
صبا ماجرا را این گونه روایت کرده اســت: » قرار است دو 
معاونت ســیما و صدا که به ترتیب وظیفه تامین محتوای 
تلویزیون و رادیو را برعهده دارند، در یکدیگر ادغام شده و 
معاونت تازه ای برای تامین محتوای شبکه های سراسری 
سیما و رادیو تشکیل شــود. این معاونت جدید دو مرکز 

با عنوان مرکز صدا و مرکز ســیما خواهد داشــت که در 
ســاختار جدید مدیر مرکز صدا و مدیر سیما آنها را اداره 
مي کنند. آنچه که برنامه ریزی شده، مشابه شرایطی است 
که معاونت امور استان های سازمان صداوسیما دارد و همه 
شبکه های رادیویی و تلویزیونی اســتانی زیرنظر معاون 
اســتان ها اداره مي شــوند.« همچنان حمید شاه آبادی 
عهده دار سمت معاونت سیماست. گفته مي شود جبلی 
همزمان که دنبال انتخاب مســئول »مرکز صدا و سیما« 
است، در حال گزینش مدیران شــبکه ها هم هست. در 
واقع ، مدیران جدید شبکه ها با نظر مستقیم او بر سر کار 

خواهند آمد.

   سریالسازیزیرنظرخودم
دو هفته پیش نوشتیم، پیمان جبلی از کیفیت سریال ها 
راضی نیست و مي خواهد به آنها سر و سامان دهد. او یک 
شورای معتمد انتخاب کرده است تا فیلمنامه ها را بخوانند 
و بر روند تولید نظارت داشته باشند. طبعا بخشی از وقت 
رئیس صدا و سیما به شنیدن نظر شورا درباره فیلمنامه ها 
برمی گردد. به عبارت دیگر تا جبلی قانع نشود، سریال ها 

وارد فاز تولید نمی شوند. پیرو همین حساسیت است که 
او دستور توقیف 15 ســریال که در پیش تولید یا آستانه 
تولید هستند را صادر کرده. همچنین شنیده مي شود، گام 
بعدی ، نظارت بر برنامه های شاخص است. جبلی »ظاهرا« 
روی روند برنامه سازی هم نظر دارد و در اندیشه سامان 
دادن به آنها ست. هنوز اعلام نشده آیا او شورای معتمدی 

برای برنامه ها تشکیل داد است یا خیر.

   تیغجراحی
برای قضاوت درباره تصمیم هــای منحصر به فرد پیمان 
جبلی باید منتظر گذر زمان بود. پیش تر گفتیم او پی به 
وخامت اوضاع برده است و حالا تیغ جراحی دست گرفته. 
در این میان پرســش مهم این است که آیا جبلی فرصت 
کافی برای رســیدگی به همه امور را دارد؟ موردي مثل 
سریال، آن قدر مهم است که رئیس، بخشی از وقت خود 
را صرف آن کند اما مســئله ای به نام ســرزدن به ایمیل، 
وقت گیر است. تازه، در صدا و ســیما موردی چون 162 
اســت که زیر نظر روابط عمومی فعالیت مي کند. جبلی 
به تازگی مدیر روابط عمومی صدا و ســیما را تغییر داده و 
این یعنی گزینه جدید، معتمد اوست. در این شرایط آیا به 
ایمیل نیاز هست؟ نمی شد این کار توسط روابط عمومی 
انجام شود؟ شاید پاسخ این اســت که وقتی ایمیل به نام 
خود نفر اول صدا و سیماســت، مخاطب احساس محترم 
بودن و اهمیت دوچندان مي کند. اســتدلال اما محکم 
نیســت چرا که در چارچوب اداری هر بخش مسئولیتی 
دارد. این مســئولیت هم برعهده روابط عمومی است که 
طبعا به تناوب گزارش ها دربــاره دیدگاه های مخاطبان 
را به دفتر رئیس ارســال مي کند... تصمیم بعدی جبلی 

چه خواهد بود؟

رئیس جدید صدا و سیما برای دریافت پیام ها و دیدگاه های مردم یک ایمیل اختصاصی 
طراحی کرده و آن را در اختیار عموم گذاشته است. پیمان جبلی با چنین اقداماتی مي خواهد 

فاصله سازمان با مردم را کم کند

و حالا جبلی دات آی آر 
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سرنوشت سکانس های جذاب پس از ممیزی
مروری بر قسمت هایی از برنامه »ممیزی« که روی سکانس های مسئله دار 

سریال های شبکه نمایش خانگی دست گذاشته اند. این سکانس ها 
کدامند و بعد از اصلاح چه سرنوشتی می توانسته اند داشته باشند؟

 بداهه گویی نداریم جز در موارد خاص
دیالوگ هایی که در برنامه »ممیزی« شاهدش هستیم محصول یک کار تیمی است و به طور کامل از روی 
متن هایی از پیش نوشته شده پیش می رود. درباره مراحل مختلف نگارش و متن و اینکه هرکدام چه میزان 
وقت می برد با آقاپور صحبت کرده ایم.  ما جلسات متن داریم و 90 تا 95 درصد چیزی که مخاطب می بیند 
مبتنی بر متنی است که ما نوشته ایم. بعضی اوقات سر ضبط، چیزهایی به ذهنمان می رسد که فکر می کنیم 
بامزه اســت. ضبط می کنیم و توی تدوین هم بازنگری می شــود. اگر به نظر تدوین گر خوب بیاید نگهش 

می داریم. به نظرم یکی از مولفه های موفقیت مان همین ســخت گیری 
در پروســه نگارش متن بود. متن ها را من و حامد جوادزاده باهم 

می نویسیم. درواقع چون همان دو نفری که مقابل دوربین حضور 
پیدا می کنند خودشان چون متن را می نویسند طبیعتا بیشتر به 
ویژگی های خودشان جلوی دوربین اشراف دارند. همکاری مان 
در نوشــتن به این صورت اســت که باهم در جلسه مشترکی 
می نشــینیم و حرف می زنیم و می نویســیم. تقریبــا می توانم 

بگویم ما در ماه اصولا یک هفته ای را درگیر نوشــتن و یک 
هفته ای هم درگیر ضبط هستیم. به طور متوسط هر 

قسمت از ابتدا تا انتها پروسه چهار پنج روزه زمان 
می برد. برای کارمــان ددلاین زمانی داریم و باید 
قسمت ها را در زمان اعلام شده و سر موعد مقرر 

آماده کنیم و به پلتفرم تحویل دهیم. به همین 
دلیل ســعی می کنیم با فاصلــه زمانی منظم 

پیش برویم و قســمت هایی اندوخته باشیم 
تا به بحران برنخوریم. فقط یک بار 

این اتفاق افتاد که حس کردیم 
قسمتی که تولید شده چندان 
دلچسب نیســت و به همین 

دلیل آن را ارائه نکردیم.

نوع نگاه متصدیان ممیزی را می شناسم
وحید آقاپور را مدت هاست علاوه بر فعالیت به عنوان بازیگر تئاتر، سینما و تلویزیون، به واسطه 

ایفای نقش ممیز در مجموعه »ممیزی« می شناسیم. با او درباره چگونگی شکل گیری این آیتم ها و 
فرایند نگارش و تولید و میزان استقبال از آنها گفت وگو کرده ایم

واقعیت این است که 
سریال ها را کامل 

نگاه نمی کنیم. عمدتا 
سعی می کنیم مجموعه 

اطلاعاتی که در آن 
سکانس مورد نظر وجود 

دارد مبنای کارمان باشد. 
به خصوص اینکه اساسا 
یکی از شوخی هایمان 
این است که کاراکتر 
ممیز به قبل و بعد آن 

سکانس کاری ندارد و 
خود آن سکانس برایش 

خیلی مهم است. یعنی 
اگر یک سکانس برایش 

شبهه ای ایجاد کرده 
باشد که بعدها در طول 
فیلم یا سریال رفع شود 

این مستمسکی برای 
اینکه از ایراد خودش 

چشم پوشی کند، نیست

یک شخصیت خاص مد 
نظر من نبوده. می توانم 

بگویم بخشی از آن، اتود و 
تمرین و تخیل خودم بوده 
اما یک بخش دیگر تجربه 
من از مواجهه با آدم هایی 

است که در همین 
کسوت هستند. به دلیل 
فعالیت های تئاتری که 

داشتم، با مسئولان ممیزی 
روبه رو بوده ام و با آنها 

در طول سال ها گفت وگو 
داشته ام. نوع نگاه افرادی 

که متصدی این امور 
هستند را دیده ام. 

07

با اینکه ما از سال 1398 شاهد 
تولید برنامه »ممیزی« بوده ایم 

اما در کل هفت سال از شروع 
تولید این مجموعه می گذرد. 

ماجرا از این قرار است که حامد 
جوادزاده و وحید آقاپور ابتدا 

سال 1393 ممیزی را به صورت 
یک آیتم برای تلویزیون تولید 
کرده اند اما از یک جایی به بعد 

این همکاری قطع شده و سر از 
شبکه خانگی درآورده اند.

09
20

قرارداد برنامه »ممیزی« با 
پلتفرم فیلیمو، دو ساله است. 

فصل دوم این مجموعه از مرداد 
1399 شروع شده و تا مرداد 

1400 یک سال از فعالیت آنها 
تمام شده. طبق این قرارداد 

تولید برنامه تا 9 ماه آینده یعنی 
مرداد 1401 قطعی است اما هنوز 

خود عوامل هم نمی دانند که 
پس از پایان این دوره دو ساله 

وضعیت آن به کجا خواهد رسید.

ممیزی آنطور که باید در 
شبکه های اجتماعی بازتاب 
نداشته و تا پیش از شوخی 

با ماجرای سیدجواد هاشمی 
در »زخم کاری« خیلی ها آن 
را نمی شناختند. با این حال 

به تازگی انتشار آیتم های آن 
در شبکه های اجتماعی بیشتر 
شده و خود آقاپور معتقد است 
بیست روزی می شود که برخی 

سلبریتی ها به این برنامه بیشتر 
توجه نشان داده اند.

02
اکثر سریال ها و فیلم ها یکبار 

و فقط با یک سکانس مورد 
بررسی ممیز این مجموعه قرار 

گرفته اند اما بعضی اوقات آنقدر 
نکات بامزه ای وجود داشته که 

تصمیم گرفته اند این تعداد 
را بیشتر کنند. مثلا سریال 

»قورباغه« دو بار مورد بررسی 
قرار گرفته است. 

60

با انتشار جدیدترین قسمت 
ممیزی با نام »دختر شیرازی«، 
تعداد قسمت های انتشار یافته 
از فصل دوم این مجموعه به 60 

عدد رسیده است. آقاپور معتقد 
است که برای تولید هر قسمت 

به صورت فشرده حداقل پنج 
روز زمان نیاز دارند اما معمولا 

این مدت زمان برای هر قسمت 
دو هفته طول می کشد. 

تعداد بازیگران تئاتری که بعد از درخشش در این عرصه وارد سینما و تلویزیون شده اند و آثار درجه 
یکی از خودشان به نمایش گذاشته اند کم نیست. وحید آقاپور یکی از آن هاست. بازیگری که او را علاوه 
بر تئاتر، در سینما و تلویزیون هم بسیار دیده ایم. او حالا چندسالی است به واسطه  بازی در نقش ممیز 
مجموعه »ممیزی« بسیار مورد توجه قرار گرفته و توانسته به همراه حامد جوادزاده، کارگردان و بازیگر 
ناپیدای این مجموعه، اثری درخشان و قابل تحسین را به انتشار بگذارد. با او درباره   ابعاد مختلف این 

مجموعه گپ زده ایم.

»ممیزی« پرورش یافته برنامه ای بوده که سال 1393 از تلویزیون روی آنتن می رفته. یعنی درواقع 
شما هفت سال پیش این برنامه را استارت زده اید.

شروع »ممیزی« به خیلی قبل تر برمی گردد. شاید مربوط می شود به سال های 1386 یا 1387 در رادیو. البته 
آن زمان من با برنامه همکاری نداشتم. شکل ساده تر و کوتاه تری داشته به سردبیری حامد جوادزاده. بعد از آن 
سال 1393 اولین پخش تصویری این برنامه در برنامه ترکیبی »شهرآورد« اتفاق افتاد که آن هم به کارگردانی 

حامد جوادزاده بود. درواقع ممیزی آن زمان یکی از آیتم های برنامه »شهرآورد« بود. 
قالب برنامه همین بود یا به صورت دیگری تولید می شد؟

قالب همین بود منتها زمان هر قسمت کوتاه تر بود و خیلی هم به موضوعات حاشیه ای و اخبار روز نمی پرداختیم 
و عمدتا روی متن ترانه متمرکز بودیم. صرفا ممیزی ترانه بود.

پس به لحاظ فرم و محتوا مشابه همان چیزی بود که فصل اول ممیزی در فیلیمو شاهد بودیم.
بله. از یک جایی به بعد با تغییر ریاســت سازمان صداوســیما مدیران جدید زیاد از برنامه خوششان نیامد و 
پخش آن متوقف شد. آن زمان دنبال محفل بهتری بودیم تا بتوانیم این محتوا را تولید کنیم که نهایتا نوروز 
1398 از آپارات پخش را مجددا شروع کردیم. تقریبا سی قسمت پخش شد بعد تولید آن متوقف شد و با وقفه 
هفت هشت ماهه دوباره از مرداد 1399 شروع کردیم به ساخت فصل دوم. این بار علاوه بر ترانه به فیلم و سریال 

هم پرداختیم.
شخصیتی که درحال حاضر با عنوان مسئول ممیزی به آن رسیده اید به نسبت فصل اول تغییرات 
زیادی دارد. انگار رفته رفته ابعاد بیشتری پیدا کرده و ویژگی های جالب تری برایش در نظر گرفته شده. 
درباره شکل گیری این شخصیت برایمان بگویید. اینکه وقتی در تلویزیون برنامه را شروع کردید چه 

ویژگی هایی داشت و چطوری در طول زمان به اینجا رسید؟
نگاهی که معطوف به سخت گیری و خط قرمزهای متعدد باشد از همان برنامه رادیویی در این شخصیت وجود 
داشته اما شــخصیت پردازی اصلی این کاراکتر به لحاظ نوع نگاه، میمیک صورت، تن صدا یا لحظات خاص 
مثل عصبانیت و هیجان و... کار خودم بوده. کاملا هم می پذیرم که این کاراکتر در طول زمان پخته تر شده، 
شناسنامه دارتر شده، ویژگی های جالب تری به او اضافه شده و هویت پررنگ تری پیدا کرده. خب این ماحصل 
تمرین و تکرار و زیست طولانی مدت در قالب آن کاراکتر است. وقتی با قسمت های ابتدایی مقایسه می کنیم 

تفاوت های زیادی می بینیم. 
از زمانی که برنامه تلویزیون تعطیل شد و تصمیم گرفتید آیتم ها را برای شبکه نمایش خانگی بسازید 

به نظر می رسد دست تان هم به لحاظ انتخاب سوژه و هم جنس شوخی ها بازتر شده باشد.
طبیعتا یک مقدار آزادی عمل بیشتری داشتیم اما این را هم اضافه کنم که اصولا همیشه نگاهمان به این شکل 
بوده که محتوایی تولید کنیم که خانواده ها بتوانند راحت تماشا کنند. نوع شوخی هایی که در عرف جامعه 
خوشایند نیست حتی المقدور وجود نداشته باشد. مگر استثنایی که احساس می کردیم به لحاظ موضوعی 
آنقدر ارتباط دارد که نمی توانیم ازش چشم پوشی کنیم. ولی به طور کلی بله از نظر تنوع موضوعات و سوژه ها 

به نسبت تلویزیون آزادی عمل بیشتری داشتیم.
هرکدام از ما بارها با چنین شخصیت هایی روبه رو شده ایم؛ افرادی که جز چارچوب ذهنی خودشان 
حاضر نیستند هیچ مسئله دیگری را بپذیرند و با هیچ دلیل و منطقی هم نمی شود آنها را قانع کرد که 
طور دیگری به مسائل نگاه کنند. شما برای رسیدن به این شخصیت الگوی مشخصی داشتید یا صرفا با 

توجه به تجربیات رویارویی با این افراد به چنین ویژگی هایی رسیده اید؟
یک شخصیت خاص مد نظر من نبوده. می توانم بگویم بخشی از آن، اتود و تمرین و تخیل خودم بوده اما یک 

بخش دیگر تجربه من از مواجهه با آدم هایی است که در همین کسوت هستند. به دلیل فعالیت های تئاتری که 
داشتم، با مسئولان ممیزی روبه رو بوده ام و با آنها در طول سال ها گفت وگو داشته ام. نوع نگاه افرادی که متصدی 
این امور هستند را دیده ام. بخش هایی از نپذیرفتن منطق و استدلال های سطحی، ایرادهای بنی اسرائیلی و ... را 

از روی همین شخصیت ها بازسازی کرده ام.
این شخصیت همان اندازه که حرص آدم را به واسطه تحلیل های عجیبش درمی آورد به همان اندازه 

هم بامزه است و آدم را می خنداند.
به این دلیل است که این افراد هرجا منافع شــان ایجاب کند از مباحث هنری و فنی غافل می شوند و هرجا 
به نفع شان باشد استدلالشان را براســاس مباحث فنی و هنری استوار می کنند. بعضی وقت ها هیچ کاری با 
زیبایی شناسی و منطق داستانی ندارند اما بعضی وقت ها برای زیبایی شناسی و منطق داستانی گریبان چاک 
می دهند. درواقع در استدلال و منطق فکری اکثر کسانی که در حوزه ممیزی فعالیت می کنند وحدت رویه ای 

وجود ندارد. 
علاوه بر اینها شخصیتی که شما ساخته ای یک جورهایی هم زرد است. دلش می خواهد از میزان 
دستمزد سلبریتی ها سر در بیاورد، با آنها سلفی می گیرد، از اینکه بتواند با آنها حرف بزند ذوق زده 

می شود و ...
این ویژگی خیلی برخاسته از نگاه ممیز نیست. این شکل از کنجکاوی ها و هیجانات و علایق می تواند در هر 
کسی وجود داشته باشد. من خیال کردم اگر این ویژگی ها در کنار نگاه رسمی اداری اش وجود داشته باشد 

می تواند تناقضی ایجاد کند و بامزه تر باشد. برای همین هم سعی کردیم در بعضی قسمت ها واردش کنیم. 
به طور کلی از وقتی وارد حوزه فیلم و سریال هم شــده اید برنامه پیشرفت خیلی زیادی داشته. 
مخصوصا سکانس هایی که باتوجه به نقطه نظر ممیز بازسازی می کنید و نشان می دهید اگر قرار باشد 
یک اثر از فیلتر ذهنی چنین آدم هایی عبور کند و با منطق آنها ساخته شود، چه شکل و شمایلی پیدا 

می کند. 
بله اگر با این طرز فکر ساخته شود چه محصولات درخشانی خلق می شود)می خندد(. این بی قواره گی همان طور 
که در محصول نهایی شعر و ترانه دیده می شود در ورژن اصلاح شــده فیلم و سریال هم می تواند همان قدر 

خنده دار و بی قواره باشد. 
در قسمتی که مربوط به سریال »خاتون« بود، شخصیت ممیز تلاش می کرد اتفاق ها را به گونه ای 
بازسازی کند که به موضع فعلی درباره آن حوادث ارتباط داشته باشد و اطلاعاتی بیشتر از آنچه در 
داستان وجود دارد به مخاطبان داده شود. جالب اینجا بود که در نسخه بازسازی شده، شباهت زیادی 
به برخی سریال های تاریخی تلویزیونی داشت که بازیگران روبه روی هم می ایستند و دیالوگ هایی 

می گویند که انگار دقیقا از روی کتاب های تاریخی نوشته شده. 
بله نگاه فرمایشی و ایدئولوژیک به تاریخ و حوادث تاریخی که در بعضی از تولیدات صداوسیما بیداد می کند. 

براساس یک روایت از پیش تعیین شده تاریخ را می گویند.
خب برویم سراغ مراحل تولید برنامه. چطور سراغ سوژه ها می روید؟ در فصل یک سراغ اشعار فاخر 
می رفتید اما حالا بیشتر روی سریال ها و فیلم ها و آهنگ های جدید دست گذاشته اید. برچه اساسی 

آنها را انتخاب می کنید؟
یکی از پارامترها این است که آن فیلم یا سریال پربیننده باشد و مخاطبان زیادی آن را دنبال کنند و نقدهای 
متعددی درباره اش نوشته شده باشد. بعضی وقت ها هم سراغ سکانسی از فیلم یا سریالی می رویم که سوژه اش 
حساسیت برانگیز بوده و می شود با آن شــوخی کرد، به بعضی از جوانبش ایراد گرفت و شرح و تفصیل داد. 
راستش را بخواهید کار دشواری اســت به این دلیل که نیاز دارد از مجموعه فیلم و سریال هایی که درحال 
پخش است آگاهی داشته باشیم. طبعا دوستانی که در گروه تولید برنامه هستند کمک مان می کنند. با این 
حال بعضی  وقت ها هم چیزهایی که می نویسیم و می سازیم راضی مان نمی کند و آن را کنار می گذاریم. لحظات 

دشوار ناامیدکننده هم در خلق برنامه ما وجود دارد.
به هرحال وقتی می خواهید درباره سریال مثلا »قورباغه« آیتمی بسازید، لزوما باید اطلاعاتی کلی 
درباره شخصیت ها و داستان ها داشته باشید. مطمئنا چند تا سکانس انتخاب می کنید و از بین آنها به 

انتخاب نهایی می رسید. این انتخاب ها به چه صورت است؟ 

واقعیت این است که سریال ها را کامل نگاه نمی کنیم و مثلا دوستی خلاصه اش را برایمان می گوید. 
عمدتا سعی می کنیم مجموعه اطلاعاتی که در آن سکانس مورد نظر وجود دارد مبنای کارمان باشد. 
به خصوص اینکه اساسا یکی از شوخی هایمان این است که کاراکتر ممیز به قبل و بعد آن سکانس کاری 
ندارد و خود آن سکانس برایش خیلی مهم است. یعنی اگر یک سکانس برایش شبهه ای ایجاد کرده باشد 
که بعدها در طول فیلم یا سریال رفع شود این مستمسکی برای اینکه از ایراد خودش چشم پوشی کند، 
نیست. معتقد است اگر بیننده همین یک سکانس را ببیند و تلویزیون را خاموش کند، تکلیف چیست؟ 
برایش یک شبهه ای ایجاد می شود که دیگر امکان برطرف کردنش نیست. به همین دلیل اگر سکانسی 

جذاب پیدا کنیم، عمدتا کاری به سکانس های قبلی و بعدی نداریم و روی همان تمرکز می کنیم. 
یکی از کارهای بامزه چند وقت اخیر، شوخی با سکانس استخر سریال »زخم کاری« و حواشی 
آن بود که آن زمان برای سیدجواد هاشمی پیش آمد. در این آیتم یک بخش ویژه ای اضافه کرده 
بودید که به جای لوکیشن همیشگی، روی زمین و ســر سجاده اجرا می شد. چرا از این دست 

نوآوری ها برای آیتم های دیگر انجام نمی دهید؟
خیلی اصرار نداریم به اینکه قالب همیشــگی مان را تغییر دهیم. ولی اگر موردی باشد که احساس 
کنیم این تغییر می تواند به ریتم برنامه کمک کند یا تنوعی به وجود بیاورد که آنقدر وسوسه کننده 
است که نتوانیم از آن چشم پوشی کنیم، این کار را می کنیم اما چندان اولویت مان این نیست که قالب 
همیشگی مان را به هم بزنیم. چون حس می کنیم طیفی از مخاطبان با همین فرم همیشگی خو گرفته اند 
و برایشان جذاب است. ضمن اینکه اگر اظهارنظرهای مختلف را بخوانید خیلی ها ویژگی برنامه را در 
این دانسته اند که بدون داشتن لوکیشــن و تنوع و بازیگرهای متعدد، صرفا با یک میز و دو صندلی و 
دو نفر که تازه یکی شان را هم نمی بینیم توانسته  است محتوایی ارزشمند و سرگرم کننده و قابل دفاع 
تولید کند. به همین دلیل حتی المقدور اگر بتوانیم در همین قالب کارمان را درست و آبرومند انجام 

دهیم برایمان بهتر است. 
تا حالا پیش آمده که آیتمی اجازه پخش پیدا نکند یا ممیزی روی آن اعمال شود؟

راستش را بگویم تا الان خیر. مشــکل خاصی نبوده. غیر از یکی دو قسمت که آن هم در واقع خیلی 
نهادهای نظارتی چیزی نگفتند، خود مسئولان پخش پلتفرم احساس کردند ممکن است حساسیت 
ایجاد کند و ترجیح دادند آن قسمت عرضه نشود. واقعیت این است که تا الان با تسامح و تساهل با ما 
رفتار شده و امیدوارم از این به بعد هم همین طور باشــد. تنها دشواری ما از این بوده که از صفر شروع 
کرده ایم و بدون تبلیغ خاصی برنامه را ساخته ایم. در این دو سال رفته رفته مخاطب ها سینه به سینه 
به هم گفته اند و تماشــاگرها افزایش پیدا کرده اند. حالا هم که در بیست روز اخیر حجم عظیمی به 

مخاطبان ما اضافه شده.
چرا بیست روز اخیر حجم عظیمی به مخاطبانتان اضافه شده؟

توی اینستاگرام بعضی رفقایمان که هنرمندهای مشهوری هستند تصادفا به محتوای ما برخوردند، 
دیدند و انتشار دادند. همین باعث شد توجه ها بیشتر جلب شود. البته می توانست خیلی زودتر این اتفاق 

بیفتد اما لطف بعضی دوستان باعث شد الان این اتفاق بیفتد.
به نظر می رسد بعد از قسمت مرتبط با »زخم کاری« توجه ها بیشتر به برنامه جلب شد؟

خیلی ها دیدند اما آن زمان زیاد به مخاطبان ما اضافه نشد. بیست روز اخیر استقبال زیاد شده.
استقبال از شوخی  با فیلم ها و سریال ها بیشتر از اشعار است؟

ارزیابی دقیقی از این مســئله ندارم اما خیلی از مخاطبانمان ترجیح می دهند ما کماکان در ممیزی 
شعر و ترانه باشیم. با این حال خیلی از اظهارنظرها هم موید این است که فیلم و سریال مقوله جذاب و 

دوست داشتنی اي است. جامعه آماری دقیقی نداریم.
از طرف کارگردان ها یا خواننده ها یا طرفدارهای شعرا و... واکنش خاصی هم داشته اید؟

از طرف خواننده ها تک و توک واکنش های مثبتی داشته ایم و واکنش های منفی هم از طرف فن پیج ها 
داشته ایم اما فکر می کنم می توانستیم واکنش های بیشتری داشته باشیم. تعداد کمتری پیام دادند و 
بازخورد کمی دریافت کرده ایم. حس می کنم یک مقدار به فرهنگ شوخی و شوخی پذیری در جامعه 

ارتباط دارد که هنوز یک مقدار در این عرصه ضعیف هستیم.
اطلاعاتتان راجع به ممیزی را به روز هم می کنید؟ به هرحال الان با تغییر وزرا احتمالا تغییراتی 

هم در این زمینه رخ داده. 
اطلاعات دقیقی نداریم اما بعید می دانم تغییر خاصی در نگاه ممیزها اتفاق افتاده باشد. معمولا در روی 
همان پاشنه ای می چرخد که تا به حال می چرخیده. منتها نگاه سلیقه ای، نگاهی که مربوط به خوشایند 
و بدآیند خود آن فرد تصمیم گیرنده است همیشه بوده. ممکن است یک ممیز ایرادی را بگیرد که ممیز 

دیگر آن را نگیرد. این نگاه سلیقه ای مسئله ای است که ما در کارمان بهش می پردازیم.
پس کماکان معتقدید این ساختار جواب می دهد و قرار است ادامه پیدا کند؟

ممکن است ویرایشی در برنامه انجام دهیم. تا الان که به نظرمان این قالب جواب داده اما هر نوآوری که 
احساس کنیم برنامه را جذاب می کند بدون هیچ گاردی می رویم سراغش.

فکر می کنید تولید ممیزی تا کی ادامه پیدا می کند؟
برای فصل دوم که از مرداد 99 شروع شد ما یک پروسه دوساله را در نظر گرفتیم که قطعا آن را تکمیل 
می کنیم. برای ادامه باید ببینیم چطور پیش می رود و کماکان مخاطبان تقاضایی دارند برای ادامه یا نه.

اگر چندماه اخیر مخاطب برنامه ممیزی بوده اید حتما می دانید که از ممیزی شــعر و 
موسیقی به ممیزی فیلم و سریال هم رسیده و به زعم بسیاری از مخاطبان، ورودش به 
این عرصه جذابیت های بیشتری به آن بخشیده. درحال حاضر بیشتر روی اصلاح مواردی 
از سریال های شبکه خانگی و فیلم های سینمایی تکیه شده چون احتمالا گمانشان این 
است که سریال های تلویزیونی به واسطه رعایت خط قرمزهای تلویزیون اصلا مشکلی 
ندارند و نمی شود سراغشان رفت. در این بخش روی هفت سریال از شبکه نمایش خانگی 
که در این مجموعه مورد بررسی و ممیزی قرار گرفته اند دست گذاشته ایم و به این مسئله 
پرداخته ایم که در هرکدام به کدام سکانس گیر داده شده و با نگاه ممیزی ممکن بوده 

هرکدام از این سکانس ها به چه شکل و شمایلی دربیاید و چه سرنوشتی پیدا کند.

آنهایی که از ابتدا مخاطب برنامه 
»ممیزی« بوده انــد، می دانند که 
این برنامه ابتدا صرفا روی اشــعار 
برجــا مانده از شــعرای قدیمی و 
معاصر تمرکز داشــت. هربار یکی 
از اشعار خوانده می شد و متصدی 
ممیزی سعی می کرد آنها را با توجه 
به قوانین و چارچوب های فعلی اصلاح کند. با این نگاه شعر 
تمام شاعران با مشکل روبه رو بود و باید از تعابیری استفاده 
مي کردند که با حــال و هوای امروز جامعــه ما همخوانی 
دارد. بعد شــروع می کردنــد به تصحیح اشــعار و به جایی 
می رسیدند که در کل با شــعر دیگری مواجه می شدیم که 
حتی کوچکترین شــباهتی هم به اصل شعری که توسط 

شاعر سروده شده بود، نداشت. 
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شوخی با ترانه ها و فیلم ها و سریال ها جزو سوژه هایی 
است که بارها در مجموعه های کمدی مختلف شاهدش 

بوده ایم اما اهمیت برنامه »ممیزی« از این جهت است 
که با رویکردی انتقادی سراغ ماجرای سانسور آثار 

هنری رفته و روی این مسئله تاکید دارد که سانسور 
غیراصولی و اکثرا سلیقه ای آثار هنری، چه ضرری به 
آن اثر وارد می کند. درواقع »ممیزی« نوعی طنز تلخ 

است. ما به ایرادها و اشکال هایی که توسط ممیز یا 
سانسورچی گرفته می شود می خندیم، این درحالی 

است که در واقعیت عملا با این مسئله روبه رو هستیم. 
»ممیزی« به کارگردانی حامد جوادزاده و بازی وحید 

آقاپور و حامد جوادزاده، چندوقتی است به یکی از 
مجموعه های پرمخاطب شبکه خانگی تبدیل شده. 
با ورود آنها به بحث ممیزی فیلم ها و سریال ها توجه 

مخاطبان هم نسبت به قبل بیشتر به آن جلب شده و 
این روزها شاهد دست به دست شدن ویدئوهای آن در 

شبکه های اجتماعی هستیم. 

پیش درآمد

از یک جایی به بعد موســیقی های 
ســنتی، فولکلور و پاپ هم به این 
جمع اضافه شدند. متصدی ممیزی 
حالا باید یکی یکــی اینها را گوش 
می داد و درباره محتوایشــان نظر 
می داد. آنچه اهمیت داشــت این 
بود که هیچ کدام از روابط و مسائل 
موجود در ترانه هــای فولکلور را نمی پذیرفــت و از طرفی 
به خاطر علاقــه دخترش به موســیقی های رپ یا پاپی که 
محتوای عمیقی نداشتند به آنها توجه جدی نشان می داد. 
با این رویکرد تمام ترانه های پرمغــز و فاخر پر ایراد معرفی 
می شدند و ملزم به تغییر بودند اما ترانه موسیقی های رپ و 
پاپ کم مایه، مورد تحسین قرار می گرفتند و می توانستند 

بی تغییر باقی بمانند.  

توجه به محتوای فیلم ها و سریال ها 
از ترانه های تیتراژ شروع شد اما از 
یک جایی به بعد ممیــزی فیلم و 
سریال هم به بخش مهمی از این 
برنامه تبدیل شده. سازوکار به این 
صورت اســت که مسئول ممیزی 
مقابل کارگردان یا تهیه کننده یک 
سریال یا فیلم می نشیند. یک سکانس پرحاشیه یا به زعم آنها 
پر ایراد پخش می شود و ممیز شروع می کند به ایراد گرفتن 
از آن. بعد هم از سازنده می خواهد آن سکانس را با توجه به 
صحبت هایی که او کرده از نو بازسازی کند. ما شاهد تغییر 
دیالوگ ها و حال و هوای بازیگران می شویم و خلاصه اتفاق 

بامزه ای را پس از تغییر آن شاهد هستیم.

هرچی استاد بگه
برنامه ممیزی با اصلاح محتوای اشعار 

قدیمی و معاصر شروع شد و به موسیقی 
رسید و حالا چند وقتی است به محتوای 

فیلم ها و سریال ها هم رسیده است
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نقشی پرقدرت که خوب دیده شد
وحید آقاپور به عنوان بازیگر تئاتر و سینما و تلویزیون حالا وارد 

مسیر جدیدی از فعالیت حرفه ای شده است
وحید آقاپور سالیان ســال تجربه فعالیت در عرصه تئاتر را دارد و به عنوان یک بازیگر تئاتر موفق 
شناخته می شود. بعد از آن سال ها در سینما و تلویزیون فعالیت کرده و در سریال هایی مثل »لحظه 
گرگ و میش«، »دلدار«، »شرایط خاص« و... او را دیده ایم. او همچنین در چند فیلم سینمایی ازجمله 
»اکســیدان« حضور پیدا کرده. با اینکه چهره اش به عنوان بازیگر برای مخاطبان آشناســت اما در 
»ممیزی« نوعی جدید از بازی اش را به مخاطبان ارائه کرده و از این جهت در همین مدت توانسته است 
توجه بسیاری را به خودش جلب کند و هواداران بیشتری به دســت بیاورد. او حالا مجددا به عرصه 
بازیگری فیلم و سریال بازگشته و آنطور که پیداســت ممیزی باعث شده پیشنهادهای بیشتری هم 

برای نقش های مختلف داشته باشد. 

         شوخی با کدام سکانس   بعد از اینکه سکانس استخر »زخم کاری« با بازی سیدجواد هاشــمی با واکنش های زیادی همراه شد، ممیزی 
هم سراغ این سکانس رفت. 

         موارد منشوری  متصدی ممیزی با قیافه ای بســیار ناراحت و متاثر وارد استودیو شــد و ای وای ای وای کنان به محمدحسین مهدویان 
اعتراض کرد که چرا با اسطوره  جبهه و جنگ چنین کاری کرده است. او صراحتا از مهدویان پرسید:»چرا سید رو لخت کردی؟ این همه فیلم 
جنگی ساختی سید رو نیاوردی بهش نقش بدی. حالا اومدی اینجا سید رو دعوت کردی لختش کنی؟ آخه کدوم شهید رو ما تن لختش را 
دیده ایم؟« علاوه بر اینکه به تصویر بدون لباس جواد هاشمی گلایه کرد از انتخاب اسم »دستمالچی« هم برای او ایراد گرفت و گفت همه 

رقم می خواستی او را خراب کنی؟
         بعد از اصلاح  گفت که باید این سکانس را به جای استخر، در مسجد و سر سجاده می گرفته اند. بعد نمایی از او می بینیم که چهارزانو با 
چفیه ای دور گردن روی سجاده نشسته و تسبیح می اندازد. درحالیکه موسیقی متن اخراجی ها درحال پخش است و نور سبزی هم رویشان 
افتاده، مالک باید با او صلاح و مشورت کند و او هم نصیحتش کند و از کارهای گذشته پشیمانش کند. بعد هم از مالک می خواهد که ناصر 

و منصوره را ببخشد و به خدا واگذارشان کند. 
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         شوخی با کدام سکانس   اصل ماجرا اینجاست که به موسیقی سریال اعتراض وارد می داند اما در عین حال به وضعیت مانلی هم در سریال 
گیر می دهد.

         موارد منشوری  معتقد اســت که باید به طور کلی شــخصیت مانلی از ســریال حذف شــود و البته تاکید دارد که یکــی از جذابترین 
شخصیت هاست اما نباید باشد. معتقد است که انتخاب امیر آقایی اشتباه بوده و باید سیدجواد هاشمی را انتخاب می کرده اند. تحلیلش هم 

این است که اگر سیدجواد بود هیچوقت فیلم و عکس های مانلی را منتشر نمی کرد و سریال به سریال تراز ما تبدیل می شود. 
         بعد از اصلاح   به طور کلی معتقد است سریال نیاز به اصلاح دارد و به زودی به آن ورود می کنند اما همین ابتدا به شعر »زندگی این همه 
از خاطره گریه نگو« که تیتراژ با آن شروع می شود گیرمی دهد و می گوید منظورش از زندگی، یک خانم است و بهتر است به جای آن بگوید 
»هم وطن« یا »برادر« و بعد هم به اینجا می رســد که این مصراع باید تبدیل شــود به: »هموطن این همه از مشکل و از غصه نگو.« بعد هم 
می گوید اول باید شعر اصلاح شود تا بعد منطبق با این تغییرات، داستان هم اصلاح شود. بعد می گوید به جای »زندگی حال خوش قلب تو 
کو« بگوید »زندگی صحنه یکتای هنرمندی ماست.« به جای »می سوزم و می ســازم حالم خوش نیست« هم بگوید: »می سوزم می سازم 

حالم شکر خدا خوب است.« چون مومن باید شکرگزار باشد. 
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         شوخی با کدام سکانس   سکانس اول سریال که شیرزاد وارد اتاق می شــود و خاتون مقابلش اسلحه می کشد و اعتراض می کند که چرا سالگرد 
ازدواجشان را فراموش کرده است و شیرزاد قول می دهد روز بعد او را به شکار ببرد. 

         موارد منشوری   اول از همه به سیگار توی دست شیرزاد گیر می دهد اما بعد می پذیرد به عنوان فردی که عضو ارتش شاهنشاهی بوده بد نیست. 
بعد به رفتار یک زن متاهل اعتراض می کند و می گوید اینکه خانم با اسلحه شوهرش را تهدید می کند، ترویج خشونت و مردآزاری است. بعد هم که 
می فهمد شوخی است می گوید اصلا خانم برای چه باید دلخور باشد؟ باید نشان دهیم خانم ها مردها را درک می کنند. مورد بعدی زمان وقوع این 
سکانس است. او معتقد است وقتی دو روز بعد قرار است متفقین حمله کنند خانم چرا باید دغدغه سالگرد ازدواج داشته باشد و باید به مسائل مهمتری 
فکر کند. بعد که قانع می شود دو روز قبل آنها نمی دانسته اند قرار است چه اتفاقی بیفتد به شکار رفتنشان اعتراض می کند و می گوید چرا توی این دوره 
و زمانه مردم را دعوت می کنید به شکار بروند؟ نهایتا به این مسئله معترض است که سریال اطلاعات و آگاهی درست تاریخی به جوان ها نداده است. 
         بعد از اصلاح  نشان می دهد که آنها توی اتاق هستند بعد ستوان یزدان پناه در می زند و یک شاخه گل می دهد و می گوید سالگرد ازدواجتان مبارک. 
بعد به ستوان می گوید عجب اوضاعی است و بعد شروع می کند اطلاعات تاریخی آن دوره را پشت سرهم می دهد آنهم در شرایطی که موسیقی متن 

تقویم تاریخ درحال پخش است.

ون
خات

         شوخی با کدام سکانس    سکانسی که کاوه به مطب شیوا می رود و به او ابراز علاقه می کند. در این ابراز علاقه به او نشان می دهد که 
از تمام جزئیات زندگی اش باخبر است.

         موارد منشوری   ابتدا از نام »می خواهم زنده بمانم« ایراد می گیرد و می گوید این چه اسم بی معنایی است که انتخاب کرده اید؟ مگر 
بقیه می خواهند بمیرند که این دلش می خواهد زنده بماند؟ بعد می رسد به اصل سکانس. می پرسد منطق اینکه کاوه این همه اطلاعات 
درباره  این خانم دارد چیست؟ از کجا پیدا کرده؟ بعد می رود سراغ شیوا و می پرسد اگر دکتر است و قسم خورده برای چی فردی را که 
می داند مریض نیست و دارد تمارض می کند را راه می دهد؟ بعد هم چرا به او ضربه می زند؟ در جایی هم که می فهمد کاوه قصد رفتن 

از ایران را دارد می گوید قصه باید طوری رقم بخورد که کاوه با وجود تمام مشکلاتی که دارد باید در ایران بماند. 
         بعد از اصلاح    اینبار اصلاح به شکل دیگری رقم می خورد و این مهمان برنامه اســت که ممیز را درگیر اطلاعاتی می کند که از او 
می داند. به او می گوید که می داند به آهنگ شادمهر و شماعی زاده علاقه مند است اما به خاطر شغلش می ترسد اینها را بگوید، می داند 
که به فیلم شعله علاقه دارد و برای همین اسم دخترش را شعله گذاشته. می داند که این گیرها را الکی می دهد و خودش به آنها باور 

ندارد و... 
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         شوخی با کدام سکانس   سکانسی که رامین به خانه فرانک می رود و شب  را در خانه او می ماند. فرانک با گریه درباره مادرش حرف می زند 
و بعد از رامین می خواهد که با او ازدواج کند اما رامین به او محل نمی دهد و مسخره اش می کند. 

         موارد منشوری  ابتدا گمان می کند که آنها زن و شوهر هستند و به تهیه کننده سریال می گوید که چرا وقتی خانم از مرگ مادرش ناراحت 
است آقا نمی رود او را بغل کند و دلجویی کند. بعد که داستان جلو می رود و می فهمد آنها اصلا زن وشوهر نیستند یک مرتبه چشم هایش گرد 
می شود و اعتراض می کند که چرا چنین روابطی در سریال به تصویر کشیده شده و آنها چرا شب را در یک خانه می گذرانند. وقتی رامین به 
فرانک می گوید عاشقش نیست و نمی خواهد با او ازدواج کند، ممیز گیر می دهد که چرا نباید بخواهد با سحر دولتشاهی ازدواج کند؟ بعد آن 
را با سریال »می خواهم زنده بمانم« مقایسه می کند که همزمان دو نفر عاشق سحر دولتشاهی هستند و به مقایسه میان پلتفرم ها می رسد 

که اگر این سریال هم به جای نماوا در فیلیمو ساخته می شد الان دولتشاهی جواب رد نمی شنید.
         بعد از اصلاح  داستان را اینطور تغییر می دهد که فرانک از خواب بیدار می شود و از رامین می خواهد با او ازدواج کند. رامین به او می گوید 
که به نوع دیگری از دوستی که نامش دوستی اجتماعی است قائل است. با احترام از او می خواهد اجازه دهد صبح در یک فضای منطقی و 

محترمانه راجع به این موضوع صحبت کنند.
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         شوخی با کدام سکانس     سکانسی که سهیل و پیمان در خانه رضا روی کاناپه نشسته اند و درحال بازی پلی استیشن هستند و همزمان 
درباره رفتار با زن ها باهم گپ می زنند.

         موارد منشوری    اول به شلوار پاره ای که پای پیمان است گیر می دهد و می گوید مگر می شود شخصیت مثبت داستان شلوارش پاره باشد. 
بعد که می فهمد کاراکتر منفی است باورش نمی شود و می گوید امکان ندارد کسی که ریش دارد منفی باشد و مثال خودش را می زند که 
ریش دارد و منفی نیست. بعد می گوید کاراکتر منفی باید مختصات خاصی داشته باشد مثلا عینک آفتابی بزند و پیراهن هاوایی بپوشد. در 
ادامه با اینکه پیمان می گوید من متاهل هستم و با دختری وارد رابطه نمی شوم به مشکل می خورد و می گوید به جای تاهل باید به اصول 
داشتن اشاره کند. بعد هم که پیمان می گوید صدای دختر پشت تلفن زیباست اما عکس پروفایلش زشت است وارد مقوله زیبایی شناسی 

می شود و می گوید نباید خانم ها را به سمت زیبایی های تصنعی سوق داد. 
         بعد از اصلاح   زمان پخش گیسو هنوز بخش بعد از اصلاح اضافه نشــده بود. کماکان فقط سکانس مورد علاقه اش را از فیلم اخراجی ها 
پخش کرد و گفت باید از آن الگو بگیرد و خودش باید برود و با الهام از این سکانس سریال آن را بازسازی کند و شخصیت منفی را هم طبق 

الگوی شخصیت های بد مجددا تعریف کند. 

سو
گی

         شوخی با کدام سکانس    سکانسی که کامران و ژاله روی مبل نشسته اند و ژاله دارد درباره فعالیت های اقتصادی کامران با او حرف می زند 
و کامران هم به او می گوید بهتر است دخالت نکند.  

         موارد منشوری   نکته جالب این قسمت به دعوتی خیالی از مهران مدیری اختصاص دارد. مدیری از همان ابتدا مثل همیشه با جواب 
دادن مخالفت می کند و در پاســخ به هرچه ممیز جواب می دهد که دلش نمی خواسته اینطوری بسازد. ممیز به لوس بازی و لوندی ژاله 
گیر می دهد و می گوید نباید تصویر لوسی از زنان ارائه کند و مدیری می گوید کاراکترمان لوس است و به نظرم خانم ها همه لوس هستند 
و دلم خواسته اینطوری بسازم و ممیز هم قانع می شود. از یک جایی به بعد مدیری شروع می کند درباره اینکه تحریم ها به نفع مردم است 

صحبت می کند و ممیز هم سر تکان می دهد و حرفش را می پذیرد و متقاعد می شود که تحریم خوب است. 
         بعد از اصلاح    او کاملا تحت تاثیر کاراکتر مدیری قرار می گیرد و از موضع همیشگی پایین می آید. می گوید درباره تحریم همین جملات 
را صیقل دهید و در سریالتان بیاورید تا مردم قانع شوند و فرهنگ  سازی صورت بگیرد. بعد هم می گوید من نظرم درباره شما عوض شد 
و الان فهمیدم تورم خوب است و رشد قیمت مســکن به درد می خورد. او حتی فیلم اخراجی ها را هم نشان مدیری نمی دهد و در انتها 

می گوید عجب سریال خوبی ساخته اید. 
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 شروع از تئاتر
من بازیگری را با تئاتر شروع کرده ام و عمده سال های 
کاری ام هم به بازیگــری تئاتر گذشــته. اما مردم 
احتمالا بیشتر من را در ســریال های »لحظه گرگ 
و میش« و »چک برگشتی« و فیلم »اکسیدان« و... 
دیده باشند. کماکان بازیگری اولویت اصلی ام است 
و همین حالا هم دارم در ممیــزی بازی می کنم اما 
در دوران کرونا کار ما محدودتر شــده بود. تئاتر که 
عملا تعطیل بود و من هم سعی کردم بیشتر تمرکزم 
را روی ممیزی بگذارم. برنامه خوبی شد و بازخورد 
خوبی هم داشــت. به همین دلیل هم برای خودم 

راضی کننده بود. 
 همکاری با حجازی فر و صحت

الان در کنار ممیزی مشــغول کارهای دیگري هم 
هســتم. یکی سریال شــهید باکری است کار آقای 
حجازی فر که الان ماه های پایانی آن را می گذرانیم 
و دیگری ســریالی به کارگردانی سروش صحت که 

آن هم برای پلتفرم فیلیمو تولید می شود. امیدوارم 
وقتی اینها آماده شــدند رضایــت مخاطب را جلب 

کنند.
 ایفای نقش در سریال شهید باکری

همان طــور کــه می دانیــد آن ســریال اغلــب 
شــخصیت هایش واقعی هستند. من هم شخصیتی 
را بازی می کنم که برخلاف اکثــر کاراکترهای آن 
سریال شهید نشده و زنده اســت. کاراکتری به نام 
جمشــید نظمی را بازی می کنم که از رزمندگان و 
سرداران جبهه و جنگ منطقه آذربایجان بوده. اغلب 
کاراکترها ترک زبان هســتند چون داستان درباره 
لشکر عاشورا و شهید مهدی باکری و حمید باکری 
است و عمده اعضای این لشکر از آذربایجان و زنجان 
بودند. اگر مشکلی پیش نیاید، نسخه سینمایی آن 
در جشــنواره فجر پیش رو اکران خواهد شد و خود 
ســریال هم احتمالا ســال بعد از تلویزیون پخش 

مي شود.

 سبک و سیاق کار با حجازی فر
این اولین تجربه همکاری مــن با هادی حجازی فر 
نیست. هادی از دوستان قدیمی من در دانشگاه بوده 
و رفاقت دیرینه ای باهم داریم. تئاتر که زیاد باهم کار 
کرده ایم. در اولیــن تجربه های تصویری اش هم من 
حضور داشتم. به عنوان یک هنرمند دارای ایده های 
خوبی است. خوش سلیقه اســت و نسبت به کارش 
وســواس زیادی دارد. درکل کار کردن با او جذاب 
است و من به هنرش ایمان دارم و خوش بین هستم 
سریال ماندگاری در عرصه تولیدات تلویزیونی باشد.

 بالا رفتن پیشنهادهای بازیگری
از او می پرســیم که بعد از ممیزی پیشنهادهایش 
برای بازیگری فیلم و سریال بیشتر شده؟ او می گوید: 
»دیده شدن برنامه ممیزی در این عرصه تاثیرگذار 
بوده. برخی از مخاطبان هم صرفا به خاطر ممیزی با 
من آشنا شده اند و کارهای دیگری از من ندیده اند. 

تصورم این نبود اما خوشبختانه این اتفاق افتاده.«

مرجان فاطمی  
هفتصبح
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   نکته بازی

   گزارش

منصوریان برگشت، صنعت نفت امیدوار شد
علیرضا منصوریان می توانــد در چهارمین هفته رقابت های لیگ برتر، 
تیم فوتبال صنعت نفت آبادان را همراهی کند. این مربی که فصل قبل از 
حضور در چهار مسابقه فوتبال محروم شده بود، یک جلسه محرومیت 
خود را در تیم سابقش آلومینیوم سپری کرد و سه جلسه دیگر در فصل 
جدید را به همراه صنعت نفت پشت سر گذاشــته است. از طرفی این 
مربی به خاطر مثبت شدن تست کرونا نمی توانست تیم صنعت نفت را 
همراهی کند  اما حالا با منفی شدن تست منصوریان و پایان یافتن مدت 
محرومیتش می تواند راهی آبادان شده و تیمش را در بازی هفته چهارم 
مقابل نســاجی همراهی کند. تیم صنعت نفت که از ابتدا نتایج خوبی 
نگرفته و سه شکست پیاپی را در کارنامه خود دارد، امیدوار است بتواند 
با توجه به بازگشت سرمربی به تمرین و بازی ها نتایج چند هفته قبل را 

جبران کرده و اولین امتیازش را دشت کند.

مزایده کارگزاری پرسپولیس به نتیجه نرسید
سرخپوشان پایتخت که مدت ها برای انتخاب کارگزار خود در گیر و دار 
مشکلات قانونی برگزاری مزایده بودند، در حالی به این ماجرا پایان دادند 
که بر اساس اعلام این باشگاه، هیچ پیشنهادی خواسته پرسپولیس را 
تامین نکرده است. این خبر در حالی از سوی باشگاه پرسپولیس منتشر 
شده که گفته می شد حداقل درخواســت قرمزها 180 میلیارد تومان 
بوده که به نظر هیچ پیشنهادی به این پایه قرارداد نرسیده؛ آن هم در 
شرایطی که پیشتر مسئولان پرسپولیس در اظهارنظرهای غیررسمی، 
ادعا داشتند که پیشنهادات زیادی برای این باشگاه ارسال خواهد شد. با 
این حساب پرسپولیس که از زمان پایان لیگ بیستم، کارگزاری نداشته 
و مدت ها معطل برگزای مزایده بود، حالا خارج از تشریفات، می تواند 
مذاکرات برای انتخاب کارگزار اسپانسری را انجام دهد و بر اساس سلیقه 
مدیریت کنونی کارگزارش را برگزیند. باشگاه پرسپولیس اعتقاد دارد 
که در این مدت زمان را از دست نداده و مشغول درآمدزایی از راه های 
مختلف بود. نکته مهم اینکه باشگاه پرســپولیس از تمام شرکت ها و 
افرادی که می توانند کارگزار باشگاه شــوند، درخواست کرده که برای 

مذاکره مستقیم اقدام کنند.

ایران – لبنان، قطعا بدون حضور تماشاگر
تیم های ملی ایران و لبنان در پنجمین دیدار خود از مرحله مقدماتی 
جام جهانی 2022 قطر، در استادیوم شهر صیدا به مصاف هم می روند. 
لبنانی ها امیدوار بودند که بتوانند با ظرفیت 60 درصدی این استادیوم 
به مصاف شاگردان اســکوچیچ بروند که این مسئله منتفی است. طی 
روزهای گذشــته و به دلیل ناآرامی هایی که در لبنان رخ داد، اخباری 
مبنی بر احتمال برگزاری دیدارهای این کشور با ایران و امارات در زمین 
بی طرف مطرح شد که حالا وب سایت elmaestrosport این اخبار 
را رد می کند. این رسانه نوشته است: »به نظر می رسد سرنوشت تیم ملی 
لبنان این است که حتی اگر مسابقاتش برابر ایران و امارات را در خاک 
خودش برگزار کند، باید بدون حضور هواداران به مصاف رقبا برود و لبنان 
نمی تواند از یکی از نقاط قوتی که همه تیم ها در برابر رقبای مهمان از آن 
سود می برند، بهره مند شود. طبق دستور و توصیه فدراسیون بین المللی 
فوتبال )فیفا(، دو بازی تیم ملی لبنان با ایران و امارات در خاک لبنان و 
بدون حضور هواداران برگزار می شود. فیفا به دلایل امنیتی این تصمیم 
را گرفته که فدراسیون فوتبال لبنان با آن مخالف است. اما ما معتقدیم 

همه این تلاش ها ناامیدانه بوده و به نتیجه نخواهد رسید.«

مسی بازی امشب پی اس جی را از دست داد
تیم فوتبال پاری سن ژرمن در حالی خود را آماده بازی چهارشنبه شب 
با لایپزیگ در هفته چهارم از مرحله گروهی لیگ قهرمانان اروپا می کند 
که برای این بازی خارج از خانه لیونل مســی را به دلیل مصدومیت در 
اختیار نخواهد داشت. باشگاه پاری سن ژرمن در این خصوص اعلام کرد، 
مسی 34 ساله از ناحیه همسترینگ و زانوی چپ خود احساس درد دارد. 
علاوه بر این فوق ستاره آرژانتینی، سرخیو راموس، مارکو وراتی و لئاندرو 

پاردس به دلیل مصدومیت در این بازی غایب خواهند بود.

رایولا به دنبال انتقال هالند به بارسلونا
روزنامه »ناسیونال« چاپ کاتالونیا با انتشار گزارشی مدعی شد؛ مینو 
رایولا مدیــر برنامه های هالند که رابطه خیلی خوبــی با خوان لاپورتا 
رئیس باشگاه بارسلونا دارد، به دنبال انتقال این بازیکن نروژی به جمع 
کاتالان ها در تابســتان 2022 اســت. طبق این گزارش، رایولا به این 
موضوع واقف است که بارسلونا با بحران مالی دست و پنجه نرم می کند 
اما آماده سازش با آنها برای انتقال ماشــین گلزنی دورتموند به جمع 
آبی واناری ها است. هالند 21 ســاله که از ناحیه عضله خم کننده بالای 
ران پای خود دچار مصدومیت شده است، گفته می شود تا ماه دسامبر 
به دور از ترکیب دورتموند خواهد بود. این ستاره نروژی که تاکنون در 
69 بازی برای دورتموند به میدان رفته و آمار 70 گل زده را هم به ثبت 
رسانده است، این فصل نیز شروع خوبی داشته و در 10 بازی موفق به 
ثمر رساندن 13 گل شــده و چهار پاس گل هم برای هم تیمی هایش 

ساخته است.

آگوئرو سه ماه دور از میادین
سرخیو آگوئرو، مهاجم بارسلونا که در تابستان گذشته با اتمام قرارداد 
خود از منچسترسیتی راهی بارسلونا شــد، همچنان در بارسلونا اسیر 
بدشانسی می شود و نتوانســته روند خوبی را در این باشگاه طی کند. 
آگوئرو در ابتدای ورود خود به بارسلونا با مصدومیت مواجه شد و همین 
قضیه موجب شد تا او چند ماه از میادین دور باشد. اکنون که او بازگشته 
است، دوباره با مصدومیت مواجه شده و این بار این مصدومیت او مربوط 
به همان درد قفسه سینه است که آگوئرو در بازی مقابل دپورتیوو آلاوز 
حس کرد. در واقع آگوئرو مشکل قلبی دارد و یک روند درمانی سه ماهه 
خواهد داشت و همین قضیه موجب می شود که او سه ماه دیگر از میادین 
دور باشد و بدین ترتیب تا ســه ماه در دسترس بارسلونا نباشد و بدین 
ترتیب بدبیاری های او همچنان ادامه داشته باشد. باید دید که شرایط در 
بارسلونا چگونه پیش خواهد رفت چرا که هواداران بارسلونا به شدت از 
عملکرد لوک دی یونگ ناراضی هستند و به نظر می رسد در غیاب آگوئرو 
او دوباره مهاجم اصلی بارسلونا در بازی های سرنوشت ساز پیش رو خواهد 

بود و همین قضیه موجب نگرانی بارسایی ها شده است.

چرا فسخ با راموس برای PSG آسان نیست؟
رسانه های فرانســوی مدعی شده اند که بحث فســخ قرار داد سرخیو 
راموس جدی شده اما در عین حال آنقدرها هم کار ساده ای محسوب 
نمی شود. در واقع بر اســاس ماده 17 آیین نامه وضعیت نقل و انتقال 
درصورت رقم خوردن چنین اتفاقاتی غرامت هایی در نظر گرفته می شود 
که باشگاه ها باید آن را بپردازند. موندو دیپورتیوو نیز تایید می کند که بر 
اساس مدت زمان قرارداد بازیکن، حقوقی که دریافت می کند و موارد 
دیگر این غرامت متغیر است که در مورد راموس اصلا پول کمی نخواهد 
بود. در بخش دیگری از قوانین تاکید شده در صورت فسخ قرارداد بدون 
دلیل با یک بازیکن، محرومیت های سنگین نیز در انتظار یک باشگاه 
خواهد بود. در واقع تمام این قوانین باعث خواهد شد که پاری سن ژرمن 
اصلا کار آسانی برای فسخ قرارداد با ستاره اسپانیایی خود نداشته باشد و 

رقم خوردن این اتفاق کاملا دور از انتظار به نظر می رسد.

    گوشه و کنار مستطیل سبز

پرسپولیس در هفته سوم لیگ برتر با یک گل مغلوب 
آلومینیوم اراک شد. این تیم حالا با شش امتیاز از 
سه بازی در رده پنجم جدول رده بندی لیگ برتر قرار 
دارد اما وضعیت در میان هواداران این تیم و حتی 
برخی از پیشکسوتانش به شکلی است که انگار فصل 
برای پرسپولیس تمام شده ! سوال این است که آیا 
این حجم از انتقادات از پرسپولیسی ها عادلانه است؟

   در اراک چه رخ داد؟
شاگردان یحیی گل محمدی در روزی که بازی ضعیفی 
را انجام دادند، مغلوب تیم پرانگیزه آلومینیوم شدند و 
اولین شکست فصل را در هفته سوم تجربه کردند. تیم 
خطیبی برای دومین بازی متوالی در اراک، پرسپولیس 
را شکست داد تا تبدیل به گربه سیاه قهرمان پنج دوره 
اخیر لیگ شود. اشتباهات فردی و توپ لو دادن های 
بازیکنان پرسپولیس منجر به حملات سریع حریف در 
چند نوبت شد  و در نهایت کار دست شاگردان یحیی 
داد . رســول خطیبی و کادر فنی آلومینیوم به خوبی 
پرسپولیس را آنالیز کرده و عمق خط دفاعی قرمزها 
را نشــانه گرفته بودند و از همان منطقه توانستند به 
پرسپولیس ضربه بزنند تا یحیی گل محمدی اولین 

شکست فصلش را تجربه کند.

   برای ناامیدی زود نیست؟
از دقایقــی بعد از باخــت به آلومینیــوم، مدیران، 
کادرفنی و بازیکنان پرســپولیس چنــان زیر تیغ 
انتقادات قرار گرفته اند که انگار چندین باخت متوالی 
را تجربه کرده اند و دیگر هیچ شانسی برای قهرمانی 
در لیگ برتر ندارند. این در حالی است که هنوز 27 
هفته تا پایان فصل باقی مانده اســت! قطعا با یک 
باخت آسمان به زمین نیامده و پرسپولیس هنوز به 
اندازه همه مدعیان، شانس قهرمانی دارد. هنوز 81 
امتیاز دست نخورده دیگر باقی مانده که این تیم با 
گرفتن حدود 60 امتیاز می تواند تعداد قهرمانی های 
متوالی های خود در لیگ برتر را به عدد 6 برســاند. 
در واقع به نظر می رسد ناامیدی زودهنگام بخشی 
از هواداران پرسپولیس، مربوط به نگرانی های آنها 

از آینده است.

   چه چیز باعث این انتقادات شده است؟
پرســپولیس و هیــچ تیــم دیگــری در جهــان 
شکست ناپذیر نیســتند و تیم هایی قوی تر و حتی 
ضعیف تــر از این تیم هــم قادر به شکســت آنها 
خواهند بود. باخت مقابل آلومینیوم دلایل متعدد 

فنی و غیرفنی داشــت که پرداختن بــه آنها زمان 
و فضای دیگــری می طلبد اما آنچه   باعث شــده تا 
پرسپولیسی ها از یک باخت اینقدر برآشفته شوند، 
احساس قرار گرفتن در یک روند نزولی است. به نظر 
می رسد از باخت سنگین به الهلال عربستان در لیگ 
قهرمانان آسیا به بعد، روحیه کادر فنی و بازیکنان 
متزلزل شده است. این را می توان از نمایش های این 
تیم در این سه بازی ابتدایی لیگ بیست و یکم هم 
فهمید. در واقع پرسپولیس فقط در نیمه دوم بازی 
مقابل فولاد بود که خوب بازی کرد و در سایر بازی ها 
و نیمه ها، اصلا و ابدا در حــد و اندازه های خودش 
ظاهر نشــده اســت. در اراک، آلومینیوم به شکلی 
کاملا محسوس تیم برتر میدان بود، نساجی هم در 
تهران مقابل پرسپولیس نمایشی خوب و جسورانه 
داشــت و فولاد هم در نیمه اول مقابل شــاگردان 
یحیی خوب کار کرد. در واقع به نظر می رســد این 
روزها دیگر از پرسپولیســی که همه حریفان لیگ 
برتری از آن حســاب می بردند و فقط برای باخت 
آبرومندانه یا حداکثر یک تساوی به مصاف این تیم 
می رفتند خبری نیست. نشانه هایی هم از پیشرفت 
در این تیم به چشم نمی خورد و همین باعث نگرانی 

پرسپولیسی ها شده است.

   حریفان هم قوی تر شده اند
ناامیدی زودهنگام بخش قابل توجهی از هواداران 
پرسپولیس از این تیم، فقط مربوط به نتایج و نمایش 
سرخ ها نیست. به نظر می رسد پرسپولیسی ها نگران 
روند خوب رقبایی مثل ســپاهان و اســتقلال هم 
هستند. این دو تیم هر ســه بازی ابتدایی خود را با 
پیروزی پشت سر گذاشته اند. سپاهان از نظر مهره 
حتی از پرسپولیس هم قوی تر است و تیم کامل تری 
را در اختیار دارد. استقلال اگرچه شاید از نظر بازیکن 
قوی تر از پرسپولیس نباشــد  اما تغییر و تحولات 
مثبت در باشگاه و روحیه خوب کادر فنی و بازیکنان 
و البته شروع خوب این تیم در لیگ بیست و یکم، 
پرسپولیسی ها را نگران کرده است. در واقع آنها این 
احتمال را می دهند که بــه زودی، فاصله زیادی در 
جدول بین تیم سپاهان و استقلال با تیم آنها ایجاد 

شود و این فاصله دیگر قابل جبران نباشد.

   هواداران، مشکلات را هم ببینید
واقعیت این است که مشــکلات پرسپولیس زیاد 
اســت. این تیم قبل از شــروع فصل ســه بازیکن 
کلیدی خود را از دســت داد و جانشینان مناسبی 

برای آنها جذب نشدند. پرسپولیس به دلیل برنامه 
فشرده بازی هایش در لیگ برتر، جام حذفی، لیگ 
قهرمانان و فصل جدید لیگ برتر، بدنسازی مناسبی 
را هم پشت سر نگذاشته   و کاملا مشخص است که 
ستاره های این تیم مثل مهدی ترابی، وحید امیری، 
عیسی آل کثیر و ... از آمادگی آرمانی به دور هستند. 
مشکلات مدیریتی باشگاه را هم نباید نادیده گرفت. 
این باشگاه هنوز مدیرعامل رسمی ندارد و طبیعتا 
سرپرســت موقت نمی خواهــد و نمی تواند حتی 
برنامه ریزی میان مدت برای فعالیتش در باشــگاه 

تعریف کند. 

   راه چاره چیست؟
روشن شدن وضعیت مدیرعامل، پرداخت بدهی به 
کالدرون و باز شدن پنجره نقل و انتقالاتی و امکان 
جذب بازیکن خوب خارجی و همچنین تمرینات 
بهتر و منظم تر برای آماده شدن بازیکنان، می تواند 
پرسپولیس را از این وضعیت خارج کند. هنوز بحرانی 
به وجود نیامــده و فاجعه ای هم رخ نداده اســت. 
پرسپولیس می تواند به روزهای خوبش برگردد به 
شرطی که هر چه زودتر مشکلات ریز و درشت این 

باشگاه حل شود.

باشگاه تاتنهام روز یکشــنبه با انتشار بیانیه ای اعلام کرد   
تصمیم گرفته پس از گذشــت 10 بــازی از رقابت های 
لیگ برتر به همکاری با نونو اســپیریتو سانتو پایان دهد. 
اسپریتو سانتو که تابستان اخیر هدایت تاتنهام را برعهده 
گرفت، شروع خوبی با این تیم داشت و در آغاز فصل جدید 
لیگ برتر انگلیس ســه برد متوالی از جمله برتری مقابل 
منچسترسیتی را برای اســپرز به ارمغان آورد  اما در ادامه 
تیمش دچار اُفت شد. این مربی پرتغالی که کمتر از چهار 
ماه روی نیمکت تاتنهام بود، در 10 بازی که هدایت تیم 
را برعهده داشت، رکورد 5 برد و 5 باخت را از خود در لیگ 

برتر برجای گذاشت.
تاتنهام که سال گذشته فصل را با ژوزه مورینیو استارت زد 
ولی با ادامه نتایج ضعیف حکم به اخراج او داد، سال هاست 
که به دنبال موفقیت در لیگ برتر است ولی با آقای خاص 
نیز به این هدف نرســید. تیمی که بــا پوچتینو تا فینال 
لیگ قهرمانان نیز پیش رفت ولی با تصمیم سران باشگاه 
چند ماه بعد شغل خود را از دســت داد. تابستان امسال 
از گزینه هایی چون زین الدین زیدان، فونســه کا و اریک 
تن هاگ نیز بــه عنوان گزینه های مربیگــری تاتنهام یاد 
می شــد اما برای دنیل لوِی مهم ترین گزینه، کســی جز 
کونته نبود و بالاخره پس از چند ماه توانست رضایت مرد 

ایتالیایی را جلب کند.
او با فابیو پاراتیچی مدیر ورزشی ایتالیایی تاتنهام به توافق 
شفاهی رسید و دیروز رســما قراردادی تا سال 2023 با 
بند تمدید امضا کرد. کونته یک ســال و نیم آینده را روی 

نیمکت تاتنهام حضور خواهد داشــت و طبعا در صورت 
موفقیت، قراردادي طولانی مدت   خواهد بســت. کونته 
سابقه دو فصل هدایت چلسی و کسب یک قهرمانی لیگ 
برتر با این باشگاه را دارد. تاتنهام سال هاست که نتوانسته 
قهرمان انگلیس شود و باید دید کونته این طلسم را خواهد 

شکست یا خیر.
لیگ برتــر حالا بدون شــک جذاب تر از همیشــه دنبال 
خواهد شــد. بازگشــت کونته یعنی داغ تر شدن جدال 
مربیان مطرح و نامدار در لیگ برتر. به این اســامی   نگاه 
کنید، پپ گواردیولا در سیتی، یورگن کلوپ در لیورپول، 
توماس توخل در چلسی و حالا کونته در تاتنهام تا بار دیگر 
سپیدپوشان لندنی وارد نقشــه قهرمانی لیگ برتر شوند. 
فاصله با صدر فعلا 10 امتیاز است ولی هفته هایی طولانی 
تا پایان در راه است. بسیاری معتقدند با مجموعه فعلی و 
تنها با تقویت سمت راســت خط دفاعی، کونته می تواند 
تاتنهام را مدعی قهرمانی و مــوی دماغ بزرگان لیگ برتر 
کند. زمان ثابت خواهد کــرد که این ادعا تــا چه اندازه 

درست است.
طبق ادعای گاتزتا دلو اسپورت، مهم ترین دغدغه کونته در 
تاتنهام برنامه های نقل و انتقالاتی این تیم بود و در نهایت 
سران باشگاه توانستند با وعده های بزرگ خود، او را راضی 
به عقد قرارداد کنند. قرار است 175 میلیون یورو در اختیار 
کونته برای جذب بازیکنان جدید قرار بگیرد. در فهرست 
مربی ایتالیایی نام چهار بازیکن دیده می شود و او خواهان 

جذب شان است.

مانوئل لاتزاری مدافع راست لاتزیو، فرانک کسیه هافبک 
دفاعی میلان، دوژان ولاهوویچ مهاجم ارزشمند فیورنتینا 
و اســتفان دی فرای مدافــع میانی هلنــدی اینتر. برای 
کونته تقویت تیم در سه خط دفاعی، میانی و حمله جزو 
اولویت ها بوده ضمن اینکه او از حالا مشخص کرده است 
که روی چهار بازی نظر مثبت ندارد. از این بین شــانس 
جذب کســیه که در پایان فصل قراردادش با میلان تمام 
می شود بالا به نظر می رسد. او تمایلی برای تمدید ندارد و 
میلانی ها ترجیح می دهند بــا انتقال او مبلغی قابل توجه 
کســب کنند. طبق ادعای گاتزتا، دله آلی، لوکاس مورا، 
استفان برخواین و جیوانی لوسلسو بازیکنانی هستند که 
باید همین زمستان یا حداکثر تا تابستان به دنبال تیمی 

جدید برای خود باشند.

لیگ قهرمانان؛ شانس طارمی بیشتر 
است یا گریزمان؟

در آستانه آغاز دور برگشت رقابت های لیگ قهرمانان، شرایط 
هر گروه و تیم های حاضر در آن را بررسی می کنیم تا پیش بینی 

کلی از تیم های صعود کننده داشته باشیم )عدد مقابل نام هر تیم 
نشان دهنده شانس صعود به مرحله یک هشتم است(.

  گروه A: منچسترسیتی )98(، پاری سن ژرمن )92(، 
بروژ )8( و لایپزیش )2(

پاری سن ژرمن و منچسترسیتی همچنان رقابت برای 
صدرنشینی را ادامه می دهند اما در پایان دور رفت این مقام به 

تیم پوچتینو رسید. سایت 538 شانس 99 درصد را برای صعود 
هر دو تیم به مرحله بعدی در نظر گرفته، در حالی که بروژ هشت 

درصد و لایپزیش تنها دو درصد برای حضور در مرحله یک هشتم 
شانس دارند. منچسترسیتی در پیش بینی احتمال این سایت 

از قهرمان این رقابت ها، دومین مدعی است. شانس تیم پپ 
گواردیولا برای فتح لیگ قهرمانان 21 درصد است. اما شانس 

پی اس جی برای کسب اولین لیگ قهرمانان در تاریخ این باشگاه 
تنها سه درصد است.

  گروه B: لیورپول )99(، اتلتیکو مادرید )60(، پورتو 
)37( و میلان )4(

شاگردان کلوپ به عنوان مدعی اصلی صعود از این گروه قدم به 
دور برگشت می گذارند. پس از آنها اتلتیکو مادرید با 60 درصد 

شانس صعود قرار دارد که یک پیروزی، یک تساوی و یک شکست 
به دست آورده و پورتو نیز هم امتیاز با آنها در رده سوم است. 

میلان تا به حال سه شکست را در کارنامه اش به ثبت رسانده 
است. لیورپول از نظر سایت 538 سومین مدعی قهرمانی لیگ 
قهرمانان فصل جاری با شانس 14 درصد است. اتلتیکو مادرید 

تنها دو درصد برای فتح اولین عنوان قهرمانی اش در این رقابت ها 
شانس دارد اما پیش از این بارها شگفتی  هایی را رقم زده است.
  گروه C: آژاکس )99(، دورتموند )84(، اسپورتینگ 

لیسبون )16( و بشیکتاش )یک(
آژاکس با کسب پیروزی های به یادماندنی و دریافت تنها یک گل 
در این گروه شگفتی ساز شد. بنابراین شانس آنها برای صعود به 
مرحله بعدی 99 درصد است. پس از آنها بروسیا دورتموند قرار 
دارد که دو پیروزی و یک شکست به دست آورده و اسپورتینگ 

لیسبون نیز با یک پیروزی و دو شکست در رده بعدی است و 
به احتمال زیاد به لیگ اروپا خواهد رفت. بشیکتاش پس از سه 
شکست تنها یک درصد شانس صعود به مرحله بعد را به خود 

اختصاص داده است. برای آژاکس شانسی بالاتر از تیم هایی چون 
چلسی، رئال مادرید، پی اس جی برای در نظر گرفته شده است.

  گروه D: رئال مادرید )95(، اینتر )76(، شریف )23( و 
شاختار )6(

به رغم نتیجه خیره کننده شریف و کسب دو پیروزی و یک 
شکست، سایت 538 تنها 23درصد شانس صعود به مرحله 

یک هشتم برای آنها قائل است. رئال مادرید مدعی اصلی این گروه 
برای صعود است و در حال حاضر نیز در صدر جدول قرار دارد. 
بر اساس تحلیل داده های این سایت آمریکایی، اینتر دیگر تیم 
صعود کننده به مرحله بعدی است. رئال مادرید در بین پنج تیم 
اسپانیایی حاضر در این رقابت ها با پنج درصد شانس قهرمانی، 
بیشتری شانس را برای رسیدن به چهاردهمین قهرمانی لیگ 

قهرمانان دارد.
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موسوی، مکویان جدید استقلال
عدم توافق باشگاه استقلال با سیداحمد موسوی برای جدایی، به چالشی بزرگ برای 
آبی پوشان تبدیل شده تاحدی که حالا مسئولان باشگاه استقلال مانند سال 96 باید به 
یک بازیکن بدون حضور در میدان حقوق پرداخت کنند، چون طبق قانون این بازیکن 
تمایلی به جدایی از باشگاه استقلال را ندارد. به نظر می رسد سرنوشت احمد موسوی نیز 
همانند هرایر مکویان خواهد شد  و این بازیکن نیز به رغم همراهی استقلال در مسابقات 
لیگ برتر طبق قوانین سازمان لیگ باید کلیه حقوق و مزایای  مندرج در قراردادش را از 
استقلال دریافت کند. تا امروز مدیران باشگاه استقلال بار ها با موسوی مذاکره کردند تا 
شاید بتوانند وی را برای جدایی از استقلال ترغیب کنند  اما این بازیکن زیر بار جدایی 
نمی رود و تاکید دارد همچنان در خدمت باشگاه استقلال است! در این مدت احتمال 
حضور وی در باشگاه هایی نظیر مس رفسنجان، هوادار و گل گهر سیرجان نیز مطرح 
شد  اما هر بار که چنین موضوعی عنوان شد، موسوی این اخبار را تکذیب کرد و گفت 
هیچ جایی نخواهد رفت و طبق قرارداد منعقد شــده در اختیار باشگاه استقلال است. 
با این حال باشگاه اســتقلال فقط یک راه برای خروج این بازیکن از فهرست بازیکنان 
خود دارد که آن مسیر مدت هاست در بن بست قرار گرفته و خبری از توافق نیست! از 
طرفی اگر باشگاه استقلال بخواهد قرارداد این بازیکن را به صورت یکطرفه فسخ کند، 
بر اساس قوانین موسوی می تواند به کمیته تعیین وضعیت فدراسیون فوتبال شکایت 
کرده و درخواست غرامت کند آنگاه فارغ از خسارت به موسوی، باشگاه استقلال مجبور 
می شود هزینه دادرسی پرونده را نیز پرداخت کند که این اتفاق جز ضرر مالی پیامدی 
برای استقلال ندارد. برخورد هواداران نیز جالب توجه است، برخی با انتقاد از موسوی، 
تصمیم او را نوعی مقاومت در برابر واقعیت توصیف می کنند  اما عده ای دیگر تاخیر در 
تصمیم گیری سرمربی را عامل بروز این دردسر می دانند، با این حال موسوی اصرار دارد 
نه مصاحبه می کند نه حاشیه درست می کند بلکه فقط تمرین می کند تا موضع باشگاه 

در قبال او روشن شود.

اینستاگرام بازیکنان مهم تر است یا تخلفات داوری؟
یک هفته پس از افشاگری وحید صالحی در یک برنامه تلویزیونی، دبیرکل فدراسیون فوتبال 
در اوج ناباوری ترجیح داد از جامعه داوری دفاع کند و اظهــارات صالحی را تکذیب کرد! 
حسن کامرانی فر در ارتباط تصویری با یک برنامه تلویزیونی، مدعی شد وحید صالحی باید 
پاسخگوی اتهامات خود به جامعه خدوم داوری باشد. او بدون اینکه به این مسئله اشاره کند 
که آیا ادعای صالحی واقعی است یا اینکه سندی و مدرکی برای اثبات آن وجود ندارد، صرفا 
ترجیح داد داور سابق فوتبال ایران را تهدید به برخورد قهری کند! همزمان با این اظهارات 
وحید صالحی در تازه ترین اظهارنظر خود در ارتباط با موضوع فســاد در فوتبال و قدرت 
گرفتن جریان دلالی در این سیستم، پاســخ تندی به کامرانی فر داد و مدعی شد دبیرکل 
فعلی فدراسیون فوتبال به او توصیه کرده بهتر است سکوت کند! حالا نکته اینجاست چرا 
کمیته اخلاق فدراسیون فوتبال به عنوان یکی از ارکان قضایی و مسئول رسیدگی کننده 
به چنین مواردی در حوزه مدیریت فوتبال، ســکوت اختیار کرده و هیچ واکنشــی نشان 
نمی دهد؟ موضوع فساد در فوتبال به ویژه احتمال رخنه دلال ها در سیستم چینش داوران 
فوتبال به قدری دارای اولویت اســت که می توان آن را خارج از نوبت بررســی کرد و افراد 
متخلف را برای شفاف ســازی در این خصوص به این کمیته دعوت کرد اما در اوج ناباوری 
نه تنها چنین اتفاقی رخ نمی دهد بلکه موضوع به آینده موکول می شود؟ برای کمیته اخلاق 
موضوع تخلف چند فوتبالیست در صفحات شخصی شان در اینستاگرام مهم تر از موضوع 
احتمال تخلف در بالاترین سطح داوری است به همین دلیل بازیکنان و مربیان متخلف در 
حوزه اینستاگرام به کمیته اخلاق احضار می شــوند  اما درباره افشاگری صالحی هیچ یک 
از اعضای ارکان قضایی فوتبال کوچک ترین واکنشــی از خود نشان نمی دهند. اگر چنین 
اتفاقی در یکی از کشــور های اروپایی و صاحب فوتبال رخ می داد، فدراسیون آن کشور و 
نهاد های نظارتی بدون فوت وقت وارد عمل می شدند اما انگار در فوتبال ایران تنها نکته ای 
که برای اعضای مجمع فدراسیون فوتبال اهمیتی ندارد، مسئله اتهام فساد و رخنه دلال ها 

در مدیریت فوتبال و سیستم داوری کشور است؟

پرسپولیس و یحیی شایسته 
این انتقادات هستند؟

باخت به آلومینیوم اراک هواداران پرسپولیس را 
به شدت ناراحت و نگران کرده و در فضای مجازی 

حملات زیادی به این تیم، کادر فنی، بازیکنان و 
مدیرانش دیده می شود  اما آیا یحیی و شاگردانش 

مستحق این همه سرزنش هستند؟

خطر کونته بیخ گوش  توخل، پپ و کلوپ
با حضور سرمربی ایتالیایی در تاتنهام، رقابت برای قهرمانی در لیگ برتر داغ تر از 

قبل خواهد شد



   حوادث
   خواندنی ها و سرگرمی

  چهارگوشه دنیا 
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قتل پدر و پسر در زنجان به خاطر نگاه چپ!

قتل زن به دست شوهر در فساسارقان منازل تهرانپارس به دام افتادند

راز آجیل های تریاکی در فرودگاه امام فاش شد

سارقان به لوله های محافظ بزرگراه هم 
رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی اســتان رحم نکردند

زنجان گفت: درگیری ۲ گروه در زنجان منجر به 
قتل پدر ۷۰ ساله و پســر ۲۰ ساله او شد. سرهنگ 
جعفر رحمتی در خصوص قتلی که دوشــنبه در 
زنجان اتفاق افتاد، اظهار کرد: حوالی ظهر دوشنبه 
در یکــی از باغات اطراف شــهر و در ضلع جنوبی 
عوارضی زنجان به تبریز دو خانواده که مشغول به 

کار بودند، باهم درگیر می شوند. 
رئیس پلیس آگاهی زنجان با اشاره به اینکه پسران 
این دو خانواده که قبلا سابقه درگیری که ناشی از 
یک تضاد فکری، پس افتادگی فکری یا فقر فکری 
بوده است، تصریح کرد: در این درگیری که هر دو 
خانواده همدیگر را با استفاده از ادوات کشاورزی 
و چاقو مورد ضرب و شــتم قرار می دهند، نهایتا 

یک پدر و پســر فوت کرده و دو برادر آسیب دیده 
و مجروح می شوند. وی با اشــاره به اینکه در این 
درگیری از اسلحه غیرمجاز شــکاری نیز توسط 
قاتلین استفاده شده اســت، اضافه کرد: افراد در 
این نزاع با چاقو، چماق، ادوات کشاورزی و اسلحه 
شکاری مورد ضرب و شــتم قرار گرفتند که البته 
اسلحه شکاری عامل و سبب ساز قتل نبوده است 
و چاقو، بیل و ادوات کشــاورزی عامل اصلی قتل 

است. 
رحمتی قاتلیــن این درگیری را یک پدر و پســر 
عنوان کرد و گفت: پدر ضارب توســط نیرو های 
انتظامی در محل دســتگیر كرد كه در بازداشت 
موقت و در اختیار پلیس آگاهی قرار دارد و پســر 

ضارب فراری است.

 رئیس پلیس آگاهی زنجان ادامه داد: پدر و پســر 
ضارب از یک خانواده و پدر و پســر مقتول از یک 
خانواده هستند که همســایه باغ همدیگر بوده اند 
و علت درگیری برمی گردد به اختلافی بین پســر 
ضارب و یکی از پسران مجروح که در بیمارستان 
بستری است و در سال گذشــته اتفاق افتاده که 
به اصطلاح زنجانی ها بد نگاه کرده و همین بد نگاه 
کردن عامل درگیری و نــزاع و در نهایت منجر به 
قتل دو نفر شــده، که یکی از ضاربان دســتگیر و 

دیگری متواری است.
 وی ســن قاتلین را تقریبا ۶۰ و ۲۷ ســاله و سن 
مقتولین را ۷۰ و ۲۰ ساله اعلام کرد و افزود: زن و 
بچه های هر دو خانواده نیز که در باغ حضور داشتند 

باهم درگیر شده اند. 

رئیس پایگاه سوم پلیس آگاهی تهران بزرگ از انهدام باند دو نفره 
سارقان منزل خبر داد و گفت: با کشــف اموال سرقتی در منزل 
احدی از سارقان، کشف سایر جرایم احتمالی ادامه دارد. سرهنگ 
کارآگاه قاسم دســتخال بیان داشت: شــهریور ماه سال جاری 
پرونده ای با موضوع سرقت از منزل برای پی جویی و کشف جرم 
پرونده به پلیس آگاهی ارجاع شــد و تحت رسیدگی کارآگاهان 
دایره مبارزه با ســرقت منزل پایگاه قرار گرفت. وی عنوان کرد: 
ابتدا از شاکي تحقیق صورت گرفت که بیان داشت زمانی که در 
منزل حضور نداشتم از منزلم ســرقت شده و اموالي شامل طلا، 
سکه و ساعت به ارزش سه میلیارد ریال به سرقت رفته است. این 
مقام انتظامی تصریح کرد: کارآگاهان با حضور در صحنه سرقت 
و تحقیقات میدانی به دست آوردند، سارقان پس از سرقت با یک 
دستگاه خودرو از محل سرقت متواري شــده اند.  رئیس پایگاه 
ســوم پلیس آگاهی تهران با بیان اینکه در بررسی های پلیسی، 
مشخصات خودرو و مالک آن شناسایی شد، ابراز داشت: مخفیگاه 
متهم در منطقه تهرانپارس کشف و نتیجه تحقیقات انجام شده 
به مرجع قضایی منعکس شد. سرهنگ کارآگاه قاسم دستخال 
افزود: متهم در یک عملیات پلیســی در مخفیگاهش دستگیر و 
در بازرسي از آن مکان تعدادی از اموال شــاکی از قبیل ساعت 
و طلاجات کشف شد. رئیس پایگاه ســوم پلیس آگاهی تهران 
گفت: با دستور قضایی متهم برای کشف سایر جرایم احتمالی و 

دستگیری همدست وی در اختیار این پایگاه قرار دارد.

فرمانده انتظامی شهرســتان فسا از شناســایی و دستگیری قاتل و کشــف راز جسد در این 
شهرستان خبر داد. سرهنگ محمدهاشم قســام اظهار کرد: در پی کشف جسد زنی ناشناس 
در کیلومتر ۳۰ جاده فسا- شیراز، موضوع به صورت ویژه در دســتور کار اکیپی از کارآگاهان 
پلیس قرار گرفت. وی افزود: با اقدامات فنی، پلیســی و اطلاعاتی، هویت جســد زن ۳۳ ساله 
که اهل استان کرمان و ساکن شیراز است مشــخص و در تحقیقات تکمیلی، انگشت اتهام به 
سوی همسر وی رفت. سرهنگ قسام ادامه داد: ماموران پلیس آگاهی پس از شناسایی متهم 
با هماهنگی مقام قضایی پس از ســاعت ها تعقیب و مراقبت، وی را در یکی از محلات شیراز 
دستگیر کردند. فرمانده انتظامی فســا افزود: قاتل ۴۱ ساله به قتل همسرش به خاطر اختلاف 

خانوادگی اعتراف کرد.

فرمانده پلیس فرودگاه های کشــور از کشــف ۵۷ کیلو و ۸۰۰ گرم تریاک جاسازی شده در 
۴۰۰ کیلو آجیل در فرودگاه امام)ره( خبر داد. سرهنگ محسن عقیلی افزود: ماموران پلیس 
مستقر در پایانه هوشمند بار فرودگاه حضرت امام )ره( روز سه شنبه حین انجام وظیفه به یک 
محموله آجیل، خروجی به مقصد کشور کانادا مشکوک که در تعاقب آن بسته های آجیل توسط 
سگ های موادیاب مورد بازرسی دقیق قرار گرفت و مشخص شد مقدار ۵۷ کیلو و ۸۰۰ تریاک 
به شــکل بادام در این محموله  ۴۰۰ کیلویی جاسازی شده است. وی اظهار داشت: با تشکیل 
پرونده انتظامی و اخذ دســتور از مقام محترم قضایی صاحب اصلی بار در یکی از مناطق شهر 

تهران شناسایی و دستگیر شد.

یکی از لوله های محافظ پل که پس از ناکام ماندن در سرقت به طرز خطرناکی 
در محل رها شده بود، توسط آتش نشانان از سقوط آن به پایین و به داخل 
بزرگراه آزادگان جلوگیری و جمع آوری شد. صبح دیروز )سه شنبه( با اعلام 
گزارش ماموران شهرداری چهاردانگه در مورد سرقت نافرجام محافظ های 
فلزی پل بلافاصله با هماهنگی ستاد فرماندهی سازمان آتش نشانی تهران، 
با توجه به خطر سقوط لوله فلزی بر روی خودرو های عبوری، آتش نشانان 
ایســتگاه ۱۲ و گروه امداد و نجات ۵ این ســازمان به محل حادثه واقع در 
جنوب به شمال بزرگراه آیت الله سعیدی، روی پل آزادگان رهسپار شدند. 
محمود آرین مهر رئیس ایستگاه ۱۲ سازمان آتش نشانی تهران که در محل 
حادثه حضور یافته بــود، در این باره گفت: بنا به اظهار عوامل شــهرداری 
منطقه، ظاهراً تعداد پنج نفر از سارقان، صبح دیروز در حال سرقت لوله های 
محافظ روی پل کمربندی آزادگان بودند که با مشاهده ماموران شهرداری، 
سراسیمه لوله را رها کرده و متواری شدند. وی افزود: با توجه به این که این 
لوله به طول ۸ متر به صورت معلق در فضای خالی بین دو پل رها شده بود، 
به همین خاطر هر لحظه احتمال داشــت این لوله بر روی خودرو ها سقوط 
کرده و جان شــهروندان را به خطر اندازد. رئیس ایستگاه آتش نشانی ادامه 
داد: خوشبختانه لوله فلزی در هنگام رهاسازی به قسمتی از پل گیر کرده 
بود که این وضعیت باعث شده بود لوله به پایین و سطح بزرگراه سقوط نکند، 
ولی با توجه به تردد خودرو ها و لرزش های پل، هر آن امکان داشت این لوله 
به پایین پل و بر روی خودرو های عبوری سقوط کند. آرین مهر تصریح کرد: 
با تلاش آتش نشانان و با استفاده از تیفور و جرثقیل خودروی نجات، پس از 
این که بزرگراه آزادگان بر روی عبور و مرور خودرو ها مسدود شد، لوله فلزی 
از محل جمع آوری و به ســطح بزرگراه منتقل و تحویل عوامل شــهرداری 
شــد. تحقیقات در خصوص این حادثه هم اکنون از سوی نیروی انتظامی و 

شهرداری منطقه در دست انجام است.

دستگیری عاملان عربده کشی در بیمارستان 
۱۷ شهریور رشت

جانشین فرماندهی انتظامی گیلان با اشاره به شناسایی و دستگیری عاملان 
درگیری در بیمارستان ۱۷ شهریور رشــت، گفت: چهار نفر دستگیر شدند. 
سرهنگ حســین حســن پور با بیان اینکه اخلال در نظم عمومی و ارعاب 
شهروندان خط قرمز پلیس و دستگاه قضایی است، افزود: در پی عربده کشی 
و قدرت نمایی چند نفر با سلاح ســرد و درگیری با نگهبانان بیمارستان ۱۷ 
شهریور رشت و متواری شدن آنها، پیگیری موضوع در دستور کار پلیس قرار 
گرفت. وی با اشاره به تحقیقات فنی پلیس و شناسایی چهار متهم این پرونده، 
گفت: ماموران پلیس امنیت عمومی سه متهم ۲۶ ساله و یک متهم ۲۵ ساله را 
در مدت زمانی کمتر از ۲۴ ساعت در چند عملیات جداگانه در مناطق مختلف 
شهر رشت دستگیر کرده و به مراجع قضایی تحویل دادند. جانشین فرماندهی 
انتظامی گیلان علت این درگیری را رعایت نشدن قوانین و مقررات بیمارستان 
۱۷ شهریور از سوی متهمان اعلام کرد  و ادامه داد: اجازه نمی دهیم هیچ فردی 

با قدرت نمایی و عربده کشی، آرامش و امنیت شهروندان را به خطر بیاندازد.

 بازداشت سارقان جوان موتورسیكلت
در جنوب پایتخت

ســرکلانتر دهم پلیس پیشگیری پایتخت از دســتگیری ۲ سارق حرفه ای 
موتورسیکلت در جنوب تهران خبر داد. رسول بهرامی سرکلانتر دهم پلیس 
پیشــگیری پایتخت اظهار داشت: با وقوع چند فقره ســرقت موتورسیکلت 
شهروندان در جنوب تهران به ویژه در محله فلاح موضوع رسیدگی به پرونده 
در دستور کار تیم های مختلف عملیات سرکلانتری قرار گرفت. وی با اشاره به 
اینکه ماموران کلانتری ۱۶۱ ابوذر در رصد های اطلاعاتی و تحقیقات محلی 
موفق شدند هویت و مخفیگاه ۲ سارق حرفه ای را در جنوب تهران شناسایی 
كنند، افزود: نتیجه بررسی های پلیســی به مرجع قضایی منعکس و دستور 

دستگیری و بازرسی از مخفیگاه متهمان اخذ شد. 

 کودک هشت ساله دست قاچاقچی هروئین 
را رو کرد

فرمانده انتظامی شهرستان بافق از کشف مقادیری هروئین از یک خودرو با 
همکاری کودک ۸ ساله خبر داد. سرهنگ شهرام طولابی نژاد فرمانده انتظامی 
بافق گفت: ماموران گشت کلانتری شهرستان بافق با اطلاع از مشکوک بودن 
یک دستگاه خودروی سواری که شیشــه عقب آن نیز شکسته شده بود و در 
یکی از مناطق شهر پارک بود، به محل مراجعه کردند. او ادامه داد: با حضور 
ماموران در محل و استعلام مشخص شد که خودرو توقیفی است و در بازرسی 
از آن مقادیری هروئین کشف و ماموران کلانتری ضمن توقیف خودرو، متهم 
را نیز دستگیر کردند. فرمانده انتظامی بافق افزود: این اقدام از طریق کودک 
هشت ساله ای که به خودرو مشکوک شــده بود و خودرو را با شیشه شکسته 
دیده بود، انجام گرفت که این کودک موضوع را به پدر خود بازگو كرده که با 

اطلاع به پلیس، متهم دستگیر شد.

جزئیات سرقت مسلحانه از یک طلافروشی در 
خراسان رضوی

فرمانده انتظامی جغتای خراســان رضوی گفت: ســارقان مســلح از یک 
طلافروشــی در این شهرستان خراســان رضوی یک و نیم کیلوگرم طلا به 
سرقت بردند. سرهنگ علی مرادی علی آباد، در تشــریح این سرقت اظهار 
داشــت: ســاعت ١٣ و ١٥ دقیقه بعد از ظهر سه شــنبه ۱۱ آبان، ۲ سارق 
موتورســوار که لباس مشــکی به تن کرده و صورت خود را پوشانده بودند 
به یکی از طلافروشــی های شــهر مراجعه کرده و در درگیــری با صاحب 
طلافروشــی، با تهدید ســلاح حدود یک کیلو و ۵۰۰ گرم طلا را دزدیدند. 
وی افزود: عاملان سرقت با موتورسیکلت از صحنه گریختند و در این رابطه 
پرونده ای تشکیل شده و با توجه به سرنخ های به دست آمده در صحنه سرقت، 
دستور ویژه ای برای پیگیری سریع پرونده و دستگیری سارقان صادر شده 
اســت. کارآگاهان پلیس آگاهی تحقیقات علمی خود را آغــاز کرده اند و از 
شــهروندان نیز انتظار می رود هرگونه اطلاعاتی را در این باره به فوریت های 

پلیسی ۱۱۰ اعلام کنند.

کیف قاپ ۱۸ هزار دلاری دستگیر شد
رئیس پایگاه سوم پلیس آگاهی تهران بزرگ از دستگیری کیف قاپ حرفه ای 
خبر داد که با سرقت کیف شهروندی، ۱۸ هزار دلار سرقت کرده بود. سرهنگ 
کارآگاه قاسم دستخال بیان داشت: در پی کیف قاپی ۲ موتورسوار در محدود 
خیابان میر داماد، تیمی از کارآگاهان مســئولیت پرونده را برعهده گرفتند. 
وی با بیان اینکه سارقان، کیف حاوی ۱۸ هزار دلار شهروندی را سرقت کرده 
بودند، عنوان کــرد: در تحقیقات میدانی تصویری از چهره یکی از ســارقان 
به دست آمد که با تطبیق چهره وی با آلبوم تصاویر متهمان، هویت و مخفیگاه 
وی شناســایی شــد. رئیس پایگاه ســوم پلیس آگاهی تهران افزود: پس از 
هماهنگی های قضایی متهم در مخفیگاهش دستگیر و در بررسی های بیشتر 

از آن مکان یک قبضه سلاح سرد کشف شد. 

  خرده حادثه 

زن ۴۵ ســاله قرباني خشــم لحظه اي 
همسر ۶۵ ساله اش شد كه با هل دادنش 
باعث مرگ او شــد. مرد میانســال که 
همســر دومش را کشــته و در باغچه 
خانه همســر اولش دفن کرده بود در 
حالی پــای میز محاکمــه رفت که در 
جلسه دادگاه منکر قتل شد. حدود ۴ 
سال قبل پسر دانشجویی با مراجعه به 
پلیس از ناپدید شدن مادرش خبر داد 
و گفت: »مادرم شهناز چند سال قبل با 
مردی ازدواج کرد و با هم در یک خانه 
اجاره ای زندگــی می کردند. اما مدتی 
است که هر چه ســراغ مادرم را از آن 
مرد می گیرم می گوید مادرت گم شده 
است.« پس از این شــکایت تحقیقات 

آغاز شــد و ماموران به ســراغ شوهر 
شهناز رفتند اما این مرد ۶۵ ساله منکر 
اطلاع از سرنوشت همسرش شد و گفت: 
»من ســال ها قبل با زنی به  نام فرحناز 
ازدواج کردم اما بعــد از مدتی متوجه 
شــدیم که نمی توانیم بچه دار شویم، 
کم کم اختلاف بین مان بیشتر شد و من 
تصمیم گرفتم با زن دیگری ازدواج کنم. 
به همین خاطر وقتی شهناز را دیدم فکر 
کردم او همسر مناسبی برای من است 
البته شهناز قبلًا ازدواج کرده و یک پسر 
هم داشت اما از شوهرش جدا شده بود 
و من حتي خرج تحصیل این پسر را نیز 
تقبل كرده بودم.« این مرد درباره روز 
حادثه گفت با همسر دومش بر سر پول 

خانه درگیر شده و او را هول داده است 
که باعث مرگ او شده و بعد در باغچه 
خانه همسر اولش او را دفن کرده است! 

  انكار قتل همسر دوم
اگر چه متهم میانســال در اعترافاتش 
گفته بود سر پرداخت پول شهریه پسر 
همســرش با هم بگو و مگو كرده اند و 
همســرش هم ضربه اي به ســر او زده 
كــه او هــم در واكنش اقــدام به هل 
دادن همســرش كرده است و حتي در 
بازجویي اعلام كرده كه جسد همسرش 
را به باغچه خانه همســر اولش برده و 
در آنجا دفن كرده است و ماموران نیز 
جسد را آنجا پیدا مي كنند اما در آخرین 

جلسه دادگاه متهم در شعبه هشتم پای 
میز محاکمه قرار گرفت. ابتدای جلسه، 
اولیای دم درخواســت قصاص مطرح 
کردند. متهم در جایــگاه قرار گرفت و 
گفت من اصلا اقدام به قتل همســرم 
را قبول ندارم و فقــط او را هل داده ام 
و از بقیه داســتان بي خبر هستم. تمام 
اعترافاتم زیر فشار بازجویي بوده و حتي 
نظر پزشكي قانوني را نیز قبول ندارم. 
در نتیجه بعد از اعترافات جدید متهم، 
دادگاه و وكلا وارد شور شدند تا با توجه 
به اعترافات سابق این مرد، درخواست 
قصاص از ســوي اولیاي دم و اعترافات 
جدیدش تصمیم خــود را درباره این 

پرونده اعلام كنند.

همسر دومم را نكشته ام 
فقط هلش دادم!

مرد ميانسال در آخرين دفاعيات خود منكر قتل 
همسرش شد 

توضیحات دادستان ماكو درباره مرگ 
جنجالي يك زن 

دادستان ماکو با بیان اينکه خودسوزی يک زن 
در ماکو صحت دارد، گفت: متاسفانه اين زن پس 

از انتقال به بیمارستان بر اثر شدت جراحات 
وارده جان باخت. احمدعلی خادم عرب باغی 
با اشاره به خودسوزی و فوت يک زن در اين 

شهرستان اظهار داشت: در حال حاضر، اينکه 
قتلی انجام شده يا نشده، محرز نشده است 
و حتی اينکه گفته شده که اين زن باردار و 

جنینش دختر بوده، در کل صحت ندارد. وی 
افزود: آزمايش های بیمارستانی نشان داده 
که اين زن باردار نبوده و هنوز کشف نشده 

که اصل ماجرا، قتل يا خودسوزی بوده است. 
دادستان ماکو در ادامه با اشاره به صحبت هايی 
مبنی بر اينکه همسر اين زن پس از خودسوزی 

بازداشت و سپس آزاد شد، اظهار داشت: همسر 
اين خانم هیچ زمانی بازداشت نشد و دلیلی بر 

اين مسئله وجود نداشت و اينکه گفته می شود 
اختلافات خانوادگی با خانواده همسر داشته 
است نیز صحت ندارد. وی در ادامه افزود: در 

حال حاضر پزشکی قانونی نظر قطعی خود 
را به دادستانی ارائه نداده است چون بايد 

کالبدشکافی و سم شناسی انجام شود و شايد 
نتیجه سم شناسی تا سه ماه به طول انجامد. 

عرب باغی بیان کرد: هم اينک پرونده در حال 
رسیدگی است و منتظر پاسخ سم شناسی بوده 
و همچنین پیگیر هستیم که پزشکی قانونی به 

سرعت نتیجه را اعلام کند.
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 احمد آزاد، لیگ قهرمانان اروپا و ...
 10 مقاله پربازدید ویکی پدیای فارسی در روز 10 آبان:

1. احمد آزاد
2. هالووین

3. قوه مقننه جمهوری اسلامی ایران
4. چدن

5. ایران درودی
6. نافلزها

7. بازی مرکب
8. فهرست اعداد اول

9. اسیدهای آمینه ضروری
10. ایلان ماسک

 کلماتی که در 4 روز گذشته بیشترین میزان افزایش 
جست وجو در گوگل را داشتند:

age of empires iv 1. بازی
2. پورتو مقابل بوآویستا

3. الچه مقابل رئال مادرید
4. استقلال مقابل تراکتورسازی
5. تاتنهام مقابل منچستریونایتد

6. روز مربی
7. آب و هوای تهران

8. شاد
9. سایت آزمون آغاز سال تحصیلی

10. سپاهان
11. پخش زنده شبکه 3

12. الهام چرخنده
13. پوکوین
14. همگام

15. هالووین
پنج پست پربازدید تلگرام فارسی در روز 11 آبان بر اساس 

:TGSTAT اطلاعات
1. درباره بازی های لیگ قهرمانان اروپا )ورزش سه(

2. کلیپ فان )گیزمیز(
3. ســخنان کامرانی فر درباره خصوصی ســازی اســتقلال و 

پرسپولیس )آخرین خبر(
4. نقد پرسپولیســی ها به حمایــت دولت از اســتقلال )کانال 

پرسپولیس(
5. انتقادات انجمن داروسازان به اســنپ دکتر )خبرهای فوری 

و مهم(

  
قاب مشاهیر 

پیر پائولو پازولیني 
كارگردان و شاعر 
مشهور ایتالیایي 

در اصفهان كه براي 
فیلمبرداري فیلم 

»داستان هاي هزار و 
یك شب« به ایران سفر 
كرده بود. مسجد جامع 

اصفهان- سال 1352

   قاب نوستالژي2 
سرد كردن نان بربري 
روي پیكان در تهران 

- سال 1377. عكس از 
درك هودسون

  
قاب تاريخ 
جلد مجله دنیاي 
ورزش 10 آبان 1354؛ 
یك تاجي داور را سیلي 
زد، پرسپولیس بدون 
گل بازگشت، ملوانان 
باز هم ناكام شدند، 
پاس راه پیروزي را 
یافت، صنعت نفت 
2 - آرارات یك، دارایي 
2 - سپاهان یك و...

  
قاب نوستالژي2
سینماهای سطح شهر 
تهران -  سینما آزادی - 
تبلیغ فیلم كلاه  قرمزي 
و پسرخاله -
 زمستان 1373 
)آژانس عكس ایران(

   قاب نوستالژي1 
دختران در صف آبخوري تلمبه اي مدرسه در تهران- دهه 60)تونل زمان(

از آ ب لیمو تا ترکیبات طبیعی موثر برای 
انهدام سنگ های کلیوی

 معجزه ای به نام آب لیمو
یک روش موثر و در عین حال آسان برای پیشگیری از ابتلای به 
سنگ های کلیوی در افراد مســتعد و همینطور کند کردن رشد 
سنگ های جدید در بیماران کلیوی خوردن آب لیمو عنوان شده 
اســت. حال اگر بخواهیم این متد را تبدیل به روشی خوشمزه و 

دلچسب تر کنیم، قادر به استفاده از لیموناد خواهیم بود.
  مدیر گروه و اســتاد اورولوژی دانشــگاه ویسکانسین-مدیسن 
می گوید: ما هنگامــی که بیماران را در مرکز ســنگ کلیه خود 
درمان می کنیم، همگی آنها را تحت لیموناد تراپی قرار می دهیم! 
به همین علت است که معمولا پزشکان معالج برای افراد مستعد به 
سنگ های کلیوی، پتاسیم سیترات تجویز می کنند. فرآورده های 
دارویی حاوی پتاســیم سیترات به شــکل قرص و مایع فرموله 
می شوند. حال اگر بخواهیم یک ترکیب طبیعی که منبعی غنی 
از سیترات اســت را معرفی کنیم، بدون شک باید از آب طبیعی 

لیمو نام ببریم.
محقق مرکز جامع ســنگ کلیه دانشــگاه دوک بــه این نتیجه 
رسید که لیموناد یا آب لیمو می تواند در دراز مدت نیز اثرگذاری 
مطلوب خود را حفظ کند. کانگ و همکارانش 12 بیمار مبتلا به 
سنگ کلیه را که تا 4 سال تحت درمان با لیموناد بودند تحت نظر 
گرفتند. مشخص شد که این بیماران طی مدت درمان با لیموناد 
بار کمتری از سنگ های کلیوی داشتند و سنگ ها هم در مقایسه 
با زمان پیش از شروع نوشیدن لیموناد با سرعت پایین تری تشکیل 
می شدند. هرچند کانگ معتقد است که برای تایید این یافته ها به 
آزمایش های بالینی دقیق در مقیاس بزرگ نیاز است. همچنین 
گفتنی است که هیچ یک از بیماران مذکور به مداخله پزشکی در 

بازه درمانی 4 ساله با لیموناد نیاز پیدا نکردند.
 نوشیدن لیموناد از مسیر دیگری نیز به افراد مستعد سنگ کلیه 
و بیماران مبتلا به ســنگ های کلیوی کمک می کند. این مسیر 
چیزی نیســت جز افزایش دفع ادرار. برای کاهش ســنگ های 
کلیوی بیماران باید میــزان مایعات مصرفی خــود را به نحوی 
افزایش دهند که روزانه 1.5 الی 2 لیتر دفع ادرار داشــته باشند. 
همچنین اگر فرد در نقاط جغرافیایی با آب و هوای گرم زندگی 
می کند، این نیاز بیشــتر خواهد بود. برای تهیه لیموناد می توان 
نصف فنجان آب لیمو غلیــظ را با 7 فنجــان آب مخلوط کرد. 
همچنین استفاده از شــیرین کننده های جایگزین به جای شکر 
هم در بیمارانی که مبتلا به دیابت نیســتند مجاز اســت. در هر 
صورت توصیه می شود از مصرف شکر و لیمونادهای کارخانه ای 
پرهیز شود زیرا حاوی مقدار زیادی کالری اضافه هستند که برای 

سلامتی مضر است.
   آب ريحان

ریحان حاوی اسید استیک است که به تجزیه سنگ های کلیوی 
و کاهش درد یاری می رســاند. این گیاه همچنین سرشار از مواد 
مغذی است و در طب سنتی نیز برای اختلالات گوارشی و التهابی 
استفاده می شود. آب ریحان حاوی مواد آنتی اکسیدانی و عوامل 
ضد التهابی قوی است که در حفظ سلامت دستگاه ادراری و کلیه 

موثر هستند.
برای این منظور می توان از برگ های ریحان تازه یا خشک شده در 
قالب چای و یا تهیه آب ریحان استفاده کرد. البته باید توجه داشته 
باشیم که مصرف این ترکیب برای مدت زمان بیش از 6 هفته در 

یک دوره درمان توصیه نمی شود.
    سرکه سیب

سرکه سیب هم حاوی اسید استیک است و می تواند سبب تسریع 
حل شدن سنگ  های کلیوی شود. علاوه بر شست و شوی کلیه ها، 
سرکه ســیب می تواند به کاهش درد ناشــی از دفع سنگ های 

کلیوی نیز کمک کند.
توصیه می شود که بیشتر از یک لیوان مخلوط سرکه سیب و آب 
طی روز اســتفاده نشــود. از طرفی امکان افزودن این ترکیب به 
سالاد و یا سس سالاد نیز وجود خواهد داشت. در صورت مصرف 
بی رویه سرکه سیب، عوارضی نظیر کاهش سطح پتاسیم خون و 

افزایش احتمال پوکی استخوان محتمل خواهد بود.

  سلامت

  ترند

  جدول   و سرگرمی

افقي 
1- فشــرده و چســبیده به هم- ایالتی در 

آمریکا
2- نوعی عایق ضدرطوبت- بستر

3- ضمیــر مؤدبانه- ذخیره- دشــمن 
درخت! - پایان

4- رنگارنگ- پارچه روپوشی- همبستگی 
و یکپارچگی

5-  مخزن اسرار حق- هدیه دادن- نصف
6- پسوند مراقبت- کاتب- واحد مقاومت 

الکتریکی
7- صفحه اینترنتی- نخســت و آغاز- از 

حروف یونانی- نصفه
8- از کوه های استان کردستان- بازاریاب

9- آواز دهنده- چین و چروک پوســت- 
کشت و زرع- حرف ندا

10- لطیف- بانی ترکیه جدید-  پیچیدگی 
و درهم شدگی

11- کمتر- روش و طریقه- مروارید
12- گندمگون- چشــم سیاه- از نام های 

خداوند
13- از مواد کشــنده- سرشــت و نهاد- 

جانور تک سلولی- صدای بم
14- ایالتی در مکزیک- به رســم یادبود 

می دهند
15- از آثار  تاریخی شــهر یــزد- وکیل 

حقوقی

عمودي
  1- نوعی  صندلی- از توابع استان  تهران- 

گزند و صدمه
2-  پدر شعر نو- آبرسان قدیمی- حیوان 

بدبو
3- ادا کــردن ، انجــام دادن- بــه پایان 

رسانیدن- ناراست
4- ضمیر غایب- برج فرانسه- بینی- کاغذ
5- بــاران یخــی- منقار پرنده- ســرخ 

کم رنگ - حرف دوم یونانی
6- ادا و کرشــمه- رجحان و برتری- هر 

دایره ای دارد
7- ضلالت- مترسک- الفبای  موسیقی

8- کمک و دستیار- رهبر قوم هون
9- ماده نیســت - بالاپــوش خانم ها- از 

شهرهای استان تهران
10- کابــوس- انتقال مکالمــه در تلفن 

همراه- اسب چاپار
11- جمع رتبه-  عدد قبل از ده - ریزه های 

ورق طلا- نقطه شروع
12- مقابل دنیــوی- همچنین- آبادی و 

روستا- پسوند حاصل  مصدر
13-  طرف و جهت- پشتیبانی- یقه

14- قطب منفی باطری- صاف و مسطح- 
سرکش و یاغی

15- شــکوه و عظمــت- کابین عروس- 
خرید غیرنقدی 

دت

بك

كا

ش
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استخوان  رنگ خزانآپارتمان
بازیگرقفسه سینه کنایه از 

نیز لاك پشتتهیدست

خوشحال
عضو دفاعى 

گاو
هر چیز سخت 

و محکم
مخل

پوشیده و 
نور اندكمستور

10

چاق و فربه

از ورزش ها
قطعه اى که 
درب را به 
چهارچوبه 
وصل کند

نوایى در 
موسیقى

داراى اصل 
و نسب

راه میانبر

 پیشگاه اتاق

جنگ و تنگدستى
هیاهو  پشته خاك

پاپوش 
سنتى

تحسین 
فرنگى

شرف و 
مظهرناموس پرده، 
پوشش

علامت 
تجارى
دروازه

از وسایل 
هواشناسى
مددکار

رئیس 
جیمزباند

نقاب

         

 سودوکوی سامورایی با نام سودوکوی 5 تایی، 5 قلو یا تو در تو نیز شناخته می شود. ترکیبات 
دو تایی و سه تایی از این نوع سودوکو نیز مرسوم است اما نوع 5 در 5 آن دارای جذابیت بیشتری 

است
  در این نوع سودوکو یک مربع 9 در 9 در وسط قرار دارد و با چهار مربع 9 در 9 دیگر در 

ارتباط است.
  هر جدول سودوکو دارای اعداد اولیه مربوط به خود است اما نکته اصلی اینجاست که هیچ یک 

از جدول های سودوکو به تنهایی حل نمی شوند.
در  بیاورید،  بدست  سودوکو  جدول  هر  در  را  اعدادی  باید  سامورایی  سودوکوی  حل  برای    
اینصورت برخی از این اعداد با مربع میانی مشترک خواهند شد و سبب مشخص شدن اعدادی 
در مربع میانی می شوند، همین روند باید به طور مستمر ادامه یابد تا از هر جدول سودوکو عددی 

پیدا شود.
سودوکوی  کنید  دقت  است.  سامورایی  سودوکوی  حل  راه  تنها  معمولی  سودوکوی  قانون    

سامورایی نیز تنها دارای یک جواب منحصر به فرد است.
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  سودوکو

 جدول کلمات متقاطع

4 حرفي : 
  تایب
 دو زن
 کلنی
 کنیا
 مزنا
 نارا

 ورشو
 ولشت

5 حرفي : 
 اسامه

 اسطول
 ایگلو

 بهرمن
 چندبر
 خدیور

 رافیا
 سییات
 کواچا

 کوارک
 ماربر

 نانکش
 نفیسی

 هالاو
6 حرفي : 

 اردلان
 تایباد
دیااکو

 مهتابی

7 حرفي : 
آدمخوار

 ادای دین

8 حرفي : 
 ابا داشتن

 از سرنوشت
 دیوار چین

 سفر خیالی 

توضیح
کلماتي که بر اســاس تعداد حرف دسته بندي 
شده اند باید در جاي مناسب خود در جدول قرار 
گیرند. شما باید با توجه به راهنماي جدول که 
برایتان قرار داده ایم؛ جاي لغات را حدس بزنید 

و در جدول جایگذاري نمایید.
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 لوطی بود و لوطی گری داشت و دعوا کار هم بود و 
حرفش را باید همه می خواندند و از لوطی های مشهور 
هیچ کم نداشت و البته خصلت های اضافه ای هم داشت 
که همان ها نجاتش داد. می گفت: »من زندگی ام و پولی 
را که به دست می آورم دو قسمت می کنم؛ یک قسمت 
آن را خرج خودم می کنم و قسمت دیگر را خرج امام 
حسین )ع(. حالا یا برای او عزاداری می کنم یا به راه او 
خرج می دهم.« و می گفت: »ما در قانون مشتی گری، با 
بچه های حضرت زهرا )س( درنمی افتیم. من این سید 
را نمی شناسم؛ اما با او در نمی افتم.« منظورش از این 

سید، امام خمینی )ره( بود.
 بلوا شد: ماجرا از آنجا شروع شد که امام خمینی   
13 خرداد ســال 1342 که عاشــورا بود، در مدرسه 
فیضیه قم بر ستم رژیم پهلوی شمشیر کشید؛ »شما 
انقلاب سفید به پا کردید؟ کدام انقلاب سفید را کردی 
آقا؟ چرا این قدر مــردم را اغفال می  کنیــد؟... والّل، 
اسرائیل به درد تو نمی  خورد، قرآن به درد تو می  خورد. 
امروز به من اطــلاع دادند که بعضــی از اهل منبر را 
برده  اند در ســازمان امنیت و گفته  اند شما سه چیز را 
کار نداشته باشــید، دیگر هر چه می  خواهید بگویید؛ 
یکی شاه را کار نداشته باشید، یکی هم اسرائیل را کار 
نداشته باشید، یکی هم نگویید دین در خطر است و...«  
نتیجه هم معلوم است. اولین ساعات بامداد 15 خرداد 
ماموران خانه امام   را محاصره کردند و ایشان دستگیر 

شدند و بلوا شد.
 جوانمردان جنوب شهر:  قیام 15 خرداد چگونه 
بود؟ شــرح ماجرا به گواهی تاریخ چنین است: »خبر 
دســتگیری امام   به ســرعت در قم و مناطق اطراف 
پیچید. زنان و مردان از روســتاها و شهرها... حرکت 
کردند. شعارهای جمعیت در حمایت از امام خمینی   
از تمام قم به گوش می رسید. خشم مردم آنچنان بود 
که ابتدا مأموران پا به فرار گذاشــتند و پس از تجهیز 
قوا دوباره به میدان آمدند. نیروهای کمکی نظامی نیز 
از پادگان های اطراف به قم آمدند. هنگامی که سیل 
جمعیت از حرم حضرت معصومه   بیرون آمدند رگبار 
مسلسل ها گشوده شد و تا ساعتی درگیری شدید ادامه 
داشت. هواپیماهای نظامی از تهران به پرواز درآمدند... 
قیام با سرکوبی شدید کنترل شد . خبر دستگیری امام 

خمینی  به تهران، مشهد، شیراز و دیگر شهرها رسید 
و وضعیتی مشابه قم پدید آورد... جمعیت انبوهی در 
حوالی بازار تهران و مرکز شهر گرد آمده و به طرف کاخ 
شاه به حرکت درآمدند. از جنوب شهر تهران نیز سیل 
جمعیت به سمت مرکز راه افتاده بود و در پیشاپیش 
آنها طیب حاج رضایی و حاج محمد اسماعیل رضایی، 
دو تن از جوانمردان جنوب شــهر تهــران در حرکت 
بودند.«  با این روایت، طیب معلوم شــد این وســط 

چه کاره بود.
 عکــس بگیرید!  طیب پــس از تیربــاران هم 
لوطی گری اش را به رخ کشــید و وصیــت کرده بود 
که هر کســی پس از فوتش ادعای طلب  داشتن پول 
از وی داشت، باید به او پرداخته شــود و هر کسی از 
بدهکاران اگر بدهی خودش را پرداخــت نکرد، او از 
طلب خود گذشته است. 16 خرداد طیب را به همراه 
حدود 400 نفر دیگر دستگیر کردند و عاقبت، طیب 
به همراه رفیق قدیمی اش حاج  اســماعیل رضایی  به 
جرم »فعالیت محرمانه و خیانتکارانه به منظور برهم 
زدن نظم و امنیت عمومی« به تیرباران محکوم شدند. 
یک روایت هم هست به این شرح: »طیب در تمام طول 
پنج ماه زندان خود تحت فشار و شکنجه بوده تا اعتراف 
کند از امام )ره( و عوامــل خارجی پول دریافت کرده 
تا کشور را به آشوب بکشد. موضوعی که او زیر بار آن 
نمی رود. راویان حتی به نقل از طیب آورده اند که: من 
در زندگی خلاف های زیادی کرده ام، ولی هرگز حاضر 
نیستم به خاطر چند صباحی بیشتر زیستن به مرجع 
تقلیدی دروغ ببندم.« و همان موقع هم گفته بود که با 
بچه های زهرا )س( در نمی افتد و پیش از آنکه جلوی 
جوخه تیرباران قرار گیرد، به یکــی از زندانیان گفته 
بود سلامش را به خمینی   برســاند و بگوید که ندیده 

خریدار اوست.
 بهترین توصیف را از وضعیت طیب، رفیقش 
ارائه داد؛ همان رفیق قدیمی. حاج اسماعیل رضایی 
که در کنــار طیب تیربــاران شــد در آخرین لحظه 
به عکاســان حاضر در مراســم اعدام گفته بود: »ای 
عکاس ها، عکس ما را بگیرید، اینها سند روسفیدی ما 
در روز قیامت خواهد بود«؛ این را بعدها کسانی برای 

تاریخ تعریف کردند.)فارس(

طیب حاج رضایی چگونه »طیب« شد؟
۱۱ آبان سال ۱۳۴۲   طیب   جلوی جوخه آتش قرار گرفت و نامدار شد؛ مردی که 

روزگاری طرفدار پهلوی ها بود  

مرتضی کلیلی   قاب  

 
 عکسی مشهور از 

دسته عزاداری طیب 
در محرم سال 1342 
با عکس امام خمینی 

 روی علم عزا

  
جشنواره انار 
تهران در گذر 

گردشگری پارک 
آب و آتش تا 

30 آبان برگزار 
می شود. عکس 

از فاطمه عموزاد، 
میزان 

   مراسم تشییع پیکر مرحوم ایران درودی نقاش سرشناسِ ایرانی، نویسنده و منتقد هنری و 
استاد دانشگاه در رشته تاریخ هنر صبح سه شنبه در موزه هنرهای معاصر تهران برگزار شد. محمود 

دعایی، نماز میت بر پیکر او را خواند. عکس ها از حسین پاریاس، خبرگزاری پانا و امین جلالی، 
خبرگزاری ایرنا  

   دیروز روز پایانی پانزدهمین جشنواره بین المللی تئاتر خیابانی مریوان بود که با 60 اجرای عمومی در مناطق 
مختلف این شهر به کار خود پایان داد. عکس از بختیار صمدی، فارس 

  در حاشیه بازدید 
حجت الله عبدالملکی 

وزیر تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی از 

مرکز فناوری خودرو 
در مجتمع آموزشی 

فناوری خودروی 
۹ دی. عکس از 

امیرعباس قاسمی، 
میزان  

  
باران پاییزی در 
تبریز. عکس از 
علی حامد حق 
دوست، فارس 

  
دانشجویان در 
حال قدم زدن در 
محوطه دانشگاه 
کویت. عکس از 
خبرگزاری فرانسه  

  
اولین گروه از 

گردشگران 
خارجی در 

نخستین روز 
از کمپین 

بازگشایی 
تایلند، به 
فرودگاه 

سووارنابومی 
بانکوک 

رسیدند. 
عکس از 

رویترز 

  
بلا حدید  مشغول 

قدم زدن در 
نیویورک. عکس از 

مجله پیپل 

  
دو روز پیش مدیرکل 

انتقال خون استان 
تهران اعلام کرد 
ذخیره خونی در 
استان تهران در 
حدود 4 تا 5 روز 

است و آمار عمل های 
جراحی غیراورژانسی 

به یکباره خیلی بالا 
رفته و درخواست 

فرآورده های خونی 
حدود 40 درصد 

افزایش پیدا کرده 
است. بعد از آن مردم 

به سازمان انتقال خون 
مراجعه کردند و مرکز 
انتقال خون تهران با 

استقبال قابل توجهی 
مواجه شد. عکس از 

فاطمه عموزاد، میزان 
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عربستان شمشیر    را    برای لبنان   از     رو بست
بیروت می تواند بحران را از سر رد کند؟

در لبنان بحران بر روی بحران انباشته می شود. 
از زمانی که الجزیره بخشی از مصاحبه خود را با 
وزیر اطلاع رســانی دولت تازه این کشور منتشر 
کرد که در آن او از جنگ یمن و اقدامات عربستان 
سعودی انتقاد کرده بود، اوضاع در بیروت بحرانی 
شده است. سعودی ها شمشیر را از رو بسته اند و 
سفیر این کشور در لبنان می گوید در های ریاض 
به روی بیروت بسته شده است. به نظر می رسد 
كه این بخش تازه ای از منازعات بین عربســتان 
و لبنان اســت. ریاض مدت هاســت تلاش دارد 
تا گروه هایی که با عربســتان زاویــه دارند را از 
قدرت دور کند و حــالا ازاین فرصت پیش آمده 
در شــرایطی که لبنان زیر فشار سنگین بحران 
اقتصادی و نیازمند کمک های مالیست، استفاده 

می کند.
1  وزیر امور  خارجه لبنان، عبدالله بو حبیب، 
عربســتان را به گفت وگو برای حل بحران عمیق 
دیپلماتیک میان دو کشــور فراخوانده. از آن سو 
نخســت وزیر و رئیس جمهور لبنان در صددند تا 
با تحت فشــار قرار دادن قرداحی او را مجبور به 
استعفا کنند. او پیش از این بارها گفته که پشیمان 
نیست و قصد استعفا  و عذرخواهی را ندارد اما با 

قوانین دولت میقاتی حرکت خواهد کرد. 
روزنامه الاخبــار لبنان نوشــت: نجیب میقاتی، 
نخست وزیر لبنان با میشل عون، رئیس جمهور 
لبنان و نبیه بری، رئیس پارلمان تماس گرفته و از 
آن ها خواسته جورج قرداحی، وزیر اطلاع رسانی 
را قانع کنند تا استعفا بدهد. طبق نوشته الاخبار 
عون از میقاتی خواســته ســریعا برای برگزاری 
جلسه کابینه به بیروت بازگردد اما میقاتی اشاره 

کرده که نمی خواهد دولت بیشتری از آن چیزی 
که متحمل شده، متحمل شود.

میقاتی برای شــرکت در بیســت و ششــمین 
کنفرانــس اعضای کنوانســیون ســازمان ملل 
متحد در مورد تغییرات آب و هوایی به گلاسکو 
اسکاتلند رفته است. در این راستا، عون و میقاتی 
نیز از بشــاره الراعی، اسقف مســیحیان مارونی 
لبنان خواستند از قرداحی بخواهد استعفا بدهد. 
الراعی نیز با قرداحی تماس گرفته و از او خواسته 
بود تا یکشنبه گذشته به بکرکی، مقر وی برود اما 

قرداحی به دلایل پزشکی نرفت.
قرداحی از الراعی سؤال کرد که اگر استعفای وی 
مشکل را حل می کند و به بحران لبنان و شورای 
همکاری خلیج فــارس پایان می دهــد و باعث 
اســتعفای دیگر وزرای دولت نمی شــود استعفا 

خواهد داد. الراعی در این باره به او وعده داد.
همچنین منابع اعلام کردند که قرداحی با استعفا 
مخالف است چراکه نمی خواهد قربانی این ماجرا 
باشد. وی به میقاتی ناخرسندی اش را از اظهارات 
برخی از وزرایی که از او خواســته بودند، استعفا 

بدهد، ابراز کرده بود.
در همیــن حــال برخــی از رســانه ها از یمن 
عکس هایی را منتشر کرده اند که نشان می دهد 
پوسترهایی با عکس قرداحی در شهرها برپا شده. 
به نظر می رسد آنها از حمایت این مجری محبوب 

عرب به شدت رضایت دارند.
2  روزنامه الاخبار هم در گزارشی به ماجرای 
کمک های مالی عربســتان به لبنان پرداخته و 
می نویسد: شرایط نابســامان لبنان با قطع رابطه 
برخی دولت های عربی حاشیه خلیج فارس، بدتر 

شده و یافتن راه حلی برای مشکلات آن، دشوارتر 
از گذشته می شود، چرا که به دنبال اظهارات جرج 
قرداحی وزیر اطلاع رسانی دولت لبنان در مورد 
عربستان، امارات و جنگ یمن، سعودی ها جنگ 
مســتقیم خود با لبنان را آغاز کردند و مشخص 
شد که ریاض به کلی دست از پرونده لبنان شسته 
و دلیل آن، اطمینان سعودی ها از سیطره کامل 

حزب الله بر حکومت در لبنان است.
در ادامه این مطلب آمده اســت: به این ترتیب، 
عربستان دیگر هیچ کمکی به لبنان برای خروج از 
بحران اقتصادی خفه کننده اش نمی کند و حتی 
چراغ سبز رئیس دولت لبنان، نجیب میقاتی برای 
ارتباط با ریاض را نادیــده گرفته و هیچ توجهی 
به آن نکرد. این درحالی اســت کــه دولت های 
سابق لبنان، برای درخواست کمک از دولت های 
عربی حاشــیه خلیج فارس و به ویژه عربستان، 
کار ساده تری داشــتند و کمک هایی که به آن ها 
می شد، بدون هیچ پیش شــرطی بود، اما امروز 
لبنان در مذاکره با دولت هایی که می توانند به آن 
کمک مالی کنند، شرایط سختی دارد و ناچار باید 
شــروطی را عملی کند که در سایه اختلاف نظر 
بین مسئولان لبنانی، گهگاه اجرای این شروط، 

محال می شود.
3  این در حالی است که امروز عربستان به ویژه 
در تعامل با لبنان تغییر کرده و تلاش های قبلی 
سعودی ها برای مهار حزب الله با شکست مواجه 
شده و نتیجه عکس داشت. به همین دلیل بود که 
سعودی ها اظهارات قرداحی را فرصتی برای قطع 
هر راهی در برابر تلاش دولت لبنان در راســتای 

درخواست کمک از عربستان، یافتند.

  سایت نگار   

واکسن لغت سال شد و ممکن است کرونا به چین برگردد
   »واکسن«، واژه سال لغتنامه آکسفورد شد؛ واژه نگاران فرهنگ لغت آکسفورد 
برای نمایش فضای یک سال گذشته به سراغ واکسیناسیون کرونا رفتند و واژه Vax را 
که لغت اختصاری برای اشاره به واکسن یا واکسن زدن است به عنوان واژه سال انتخاب 
کردند. استفاده از این واژه در یک سال گذشته ۷۲ برابر شده و دیگر واژه های مربوط 
به واکسیناسیون مثل Double-vaxxed )کسی که دو دُز واکسن را دریافت کرده 
است(، unvaxxed )واکسینه نشده( و anti-vaxxer )مخالف واکسیناسیون( 
نیز به لطف همه گیری کرونا با افزایش قابل توجه اســتفاده روبه رو شدند. فیونا مک 
 Vax دبیر ارشــد لغتنامه آکسفورد، درباره واژه ،)Fiona McPherson( فرسون
می گوید: قدمت این واژه دستکم به دهه ۱۹۸۰ برمی گردد اما نظر به پیکره زبانی ما 
این واژه و مشتقاتش تا امسال به ندرت مورد استفاده قرار می گرفتند. لغتنامه آکسفورد 
سال گذشته سالی بی سابقه را پشت سر گذاشت و به جای یک واژه سال چندین واژه 
از جمله قرنطینه )lockdown(، آتش ســوزی جنگل ها )bushfires(، کووید-

 ،)Black Lives Matter( جان سیاه پوســتان اهمیــت دارد ،)۱۹-Covid(۱۹
دورکاری )WFH(، کارکنــان ضــروری )keyworkers( و تعدیــل موقتی نیرو 

)furlough( را به عنوان واژه سال ۲۰۲۰ معرفی کرد. )ایرنا(

   طالبان یک شیعه هزاره را برای پست ریاست اطلاعات تعیین کرد؛ روزنامه 
واشنگتن پست به بررسی یک مسئول از اقلیت شــیعه هزاره در طالبان پرداخت که 
به نوشــته این روزنامه این گروه او را هدیه ای از آسمان می دانند. این روزنامه نوشت، 
طالبان مهدی المجاهد ۳۳ ســاله را برای پست ریاست اطلاعات در استان بامیان که 
اکثریت شیعه هستند، تعیین کرد. مهدی که طالبان به او لقب مولوی داده، گفت: من 
پلی بین طالبان و جامعه هزاره هستم. در همین راستا، بلال کریمی، سخنگوی طالبان 
گفت، مولوی مهدی از دستورات و قوانین امارت اسلامی پیروی می کند. مردم بابت 

خدمت گزاری او خوشحال هستند. او شخصی بسیار وفادار است. )ایسنا(

   باکو از پاکستان جنگنده می خرد؛ رسانه ها سه شنبه گزارش دادند که جمهوری 
آذربایجان قصد خرید جنگنده »جی اف-۱۷ تاندر« از پاکســتان را دارد. ســرهنگ 
»مهمان نوروزوف«، وابسته نظامی ســفارت جمهوری آذربایجان در اسلام آباد روز 
دوشــنبه علاقه جمهوری آذربایجان به خرید این جنگنده هــا را تایید کرد. به گفته 
نوروزوف باکو قصد دارد چند جنگنده جــی اف-۱۷ بلاک را خریداری کند که اولین 
پرواز خود را در دسامبر ۲۰۱۹ در چین انجام داد. این مدل از سامانه های الکترونیکی و 
راداری کابین خلبان نسبت به نسخه های قبلی ارتقا یافته است. این جنگنده محصول 
مشــترک مجموعه هوافضای پاکستان و شــرکت هوانوردی چنگدو چین است؛ که 
در چین به نام »اف سی ۱ ژیائولانگ« شــناخته می شود. این جنگنده از موتور روسی 
آردی-۹۳ بهره می گیرد که سرعت آن را به حداکثر ۱.۶ ماخ می رساند و توانایی انجام 
ماموریت های چندمنظوره و متنوعی چون رهگیری، حمله به اهداف زمینی و شناسایی 
هوایی و اهداف دریایی را دارد. جی اف-۱۷ به یک توپ مسلسل دولول مجهز است و 
می تواند به انواع موشک های هوابه هوا و هوابه سطح مسلح شود. این جنگنده مطابق با 

نیازهای نیروی هوایی پاکستان ساخته شده و به عنوان مکمل هواپیمای آمریکایی اف-
 ۱۶ به ستون فقرات نیروی هوایی این کشور تبدیل شد. نوروزوف همچنین خاطرنشان 
کرد که جمهوری آذربایجان در حال همکاری با پاکستان برای نوسازی نیروی هوایی 

خود است. )فارس به نقل از ترندنیوز(

   چین: کرونا دارد برمی گردد؟ پس از شیوع بیماری کووید۱۹ و بارش باران های 
شدید غیرمعمول در چین که باعث افزایش قیمت سبزیجات در این کشور و افزایش 
نگرانی ها در مورد کمبود عرضه آن شــد، دولت چین از مردمش خواست تا مایحتاج 
روزانه و ضروری خود را برای مواقع و شرایط اضطراری در منازل خود نگهداری کنند. 
بنابر خبر منتشر شده در یک روزنامه محلی چین، هدف از ارائه این دستورالعمل این 
اســت که در صورت اعمال دوباره محدودیت های کرونایی و تردد در نواحی مختلف 
چین بر اثر شــیوع مجدد کووید۱۹، خانواده ها و شهروندان این کشور با کمبود اقلام 
ضروری و مورد نیاز در منازل مواجه نشوند. پیش از این در اوایل سال ۲۰۲۲ میلادی 
در اوج همه گیری ویروس کرونا نیز چین محدودیت های گسترده ای را به اجرا گذاشت 
و مقررات منع رفت و آمد باعث شــد تا زنجیره تامین مــواد غذایی به دلیل قرنطینه 
چندین بخش از کشور و مسدود شدن بســیاری از بزرگراه ها مختل شود. با توجه به 
نزدیک شدن زمان بازی های المپیک زمستانی پکن که قرار است فوریه ۲۰۲۲ برگزار 
شود، دولت چین نگران شیوع دوباره کووید۱۹ است به ویژه آنکه در هفته های اخیر 
گزارش هایی مبنی بر ظهور دوباره این بیماری در مناطق شمالی کشور دریافت شده 
اســت. دولت بلافاصله پس از دریافت این گزارش ها تدابیر ســختگیرانه ای را در آن 
مناطق به اجرا گذاشت که بر اساس آن دست کم شش میلیون نفر به ویژه در شهر بزرگ 
لانژو در ۱۷۰۰ کیلومتری غرب پکن قرنطینه شدند. با این حال، تعداد موارد مشاهده 
شده در این کشور در مقایسه با موارد آلودگی ثبت شده در سایر نقاط جهان بسیار کم 
است و در ۲۴ ساعت گذشته تنها ۷۱ مورد جدید ابتلا به ویروس کرونا گزارش شده 

است. )یورونیوز(

   ترامپ: اسرائیل تا 10سال پیش مالک کنگره بود ولی حالا نیست؛ ترامپ هفته 
گذشته در گفت و گو با یک رادیوی محلی آمریکا و در ادامه تناقض گویی های شخصی 
افزود: بزرگترین تغییری که در کنگره دیدم این است که اسرائیل ۱۰ تا ۱۵ سال پیش 
به معنای واقعی بر کنگره سیطره داشت و بسیار قدرتمند بود. اما امروز تقریبا خلاف 
این واقعیت است. وی یادآور شد که در کنگره آمریکا نمایندگانی همچون الهان عمر 
و الکساندر اوکازیو-کورتز وجود دارند که به شدت از اسرائیل متنفر هستند. به گفته 
رئیس جمهوری پیشین آمریکا، آنها کنگره را کنترل می کنند و اسرائیل دیگر قوایی در 
کنگره ندارد. عمر و اوکازیو-کورتز نمایندگان زن حزب دموکرات در سال ۲۰۱۹ وارد 
کنگره آمریکا شدند و به طرح کمک مالی ۱ میلیارد دلاری آمریکا به رژیم صهیونیستی 
برای ســامانه های دفاع موشــکی گنبد آهنین رای منفی دادند. ترامپ ادامه داد: ما 
درباره مدت زمان طولانی صحبت نمی کنیم اما به نظر من، شما می دانید چه می گویم. 

اسرائیل چنین قدرتی در کنگره داشت و اکنون دیگر اینطور نیست. )ایرنا(

کنفرانــس تغییــرات اقلیمی ســازمان ملل در 
گلاسکوی اسکاتلند در حال برگزاری است. برخی 
از همین حالا می گویند این اجلاس برای محیط 
زیست ســودی نخواهد داشت ولی دست کم دو 
خبر مثبت تا اینجای کار از این اجلاس منتشــر 
شده اســت هرچند که به عقیده فعالان محیط 

زیست، این خبرها بیشتر منفی است تا مثبت. 

 پایان جنگل خواری تا 2030
1   بیــش از صد رهبر جهان از جمله ســران 
کشورهای ایالات متحده، چین، استرالیا و فرانسه 
شــامگاه دوشــنبه اول نوامبر با پذیرفتن چنین 
تعهدی همچنین زمینه را برای احیای جنگل ها 
و پایان دادن به تخریب زمین تا پایان دهه جاری 

میلادی فراهم کردند. 
2   بر اساس توافق صورت گرفته، دوازده کشور 
از جمله بریتانیا وعده داده اند که تا ســال ۲۰۲۵ 
بیش از ۱۲میلیارد دلار برای احیای زمین و مقابله 
با آتش سوزی جنگل ها در بودجه عمومی خود به 
منظور کمک به کشورهای در حال توسعه لحاظ 
کنند. برای این منظور همچنین قرار است دست 
کم ۸ میلیارد دلار نیز از بخش خصوصی و توسط 

بیش از ۳۰ سرمایه گذارخصوصی تامین شود.
3   تعهد یاد شده بیش از ۱۳ میلیون کیلومتر 
مربع از جنگل های جهان را شــامل می شــود. 
کشــورهای امضا کننده این بیانیــه بیش از ۸۵ 
درصد جنگل های جهان را در خود جای داده اند 
که در ایــن میان به عنــوان نمونــه می توان از 
جنگل های شــمال کانادا، جنگل هــای آمازون 
در برزیل و یا جنگل های اســتوایی حوضه کنگو 

یاد کرد.
4   به گفته بوریس جانســون، نخســت وزیر 
بریتانیا، این ابتکار برای دستیابی به هدف تعیین 
شده برای محدود کردن افزایش گرمای زمین به 
سقف یک و نیم درجه سانتیگراد بسیار ضروری 
و کلیدی است. نخست وزیر بریتانیا تاکید کرده 
اســت که با تعهد بی ســابقه رهبران جهان این 

فرصت فراهم خواهد شــد تا بــه تاریخ طولانی 
بشــریت به عنوان فاتحان طبیعت پایان داده و 

انسان  به نگهبان و محافظ طبیعت تبدیل شود.
5   برخی سازمان ها و نهاد های غیردولتی فعال 
در زمینه محافظت از محیط زیست همانند صلح 
سبز هدف تعیین شده برای توقف جنگل زدایی تا 
سال ۲۰۳۰ را بسیار طولانی و دور دست دانسته 
و تاکید کرده اند که با این نوع هدف گذاری عملا 
به »یک دهه دیگر جنگل زدایی« چراغ سبزنشان 
داده شده است. همچنین برای اجرایی شدن این 
تعهد، سرمایه گذاری بیش از ۱۹میلیارد دلاری 
لازم است که قرار اســت از بودجه های عمومی و 

خصوصی تامین شود.
6   به گزارش موسسه منابع جهانی، جنگل ها 
حــدود ۳۰ درصد از گازهای دی اکســید کربن 
موجود در جو را جذب می کنند و نقش غیرقابل 
انــکاری در جلوگیری از گرم شــدن کره زمین 

دارند. )یورونیوز(

 هند: تا 50 سال دیگر
 کربن خنثی می شویم

1   دولت هند می گوید تا سال ۲۰۷۰ انتشار 
آلاینده هــای کربنــی را در این کشــور به صفر 
می رســاند. نارندرا مودی، نخست وزیر هند این 
وعده را در کنفرانس تغییرات اقلیمی سازمان ملل 

-- کاپ ۲۶ -- اعلام کرد. 
2  یکی از اهداف اصلی این اجلاس رسیدن به 
وضعیت کربن خنثی در سال ۲۰۵۰ بود. وضعیت 
کربن خنثی به این معنا است که کشورها تنها به 
اندازه ای که توان جذب کربــن را دارند، آلاینده 
کربنی تولید کنند. با این حساب به میزان کربنی 

که در اتمسفر وجود دارد اضافه نخواهد شد. 
۳. چین اعلام کرده اســت که تا ســال ۲۰۶۰ به 
نقطه کربن خنثی می رسد و آمریکا و اروپا گفته اند 

تا سال ۲۰۵۰ به این هدف خواهند رسید.
4  هند پس از چین، ایالات متحده و اتحادیه 
اروپا بیشترین میزان دی اکسید کربن را در جهان 

تولید می کنــد اما با جمعیــت انبوهی که دارد، 
میزان تولید ســرانه کربن آن نســبت به دیگر 
اقتصادهای بزرگ جهان بســیار پایین تر است. 
هند در ســال ۲۰۱۹ به ازای هر نفر از جمعیت 
خود ۱.۹ تن دی اکســید کربن منتشر کرده در 
حالی که ایــن رقم در همین ســال برای ایالات 
متحده ۱۵.۵ تن و برای روســیه ۱۲.۵ تن بوده 

است.
5   آقای مودی در اجــلاس کاپ چهار تعهد 
دیگر را از ســوی هند اعلام کرد، این کشــور از 
جمله وعده داده که تا سال ۲۰۳۰ نیمی از انرژی 
خود را از منابع تجدیدپذیر تامین کند و تا همین 
زمان میزان تولید آلاینده های کربنی خود را یک 

میلیارد تن کاهش دهند.
6   چارچوب زمانی تعهد هند برای رســیدن 
به وضعیــت کربن خنثــی تولید، کنشــگران 
محیط زیستی را مایوس کرده است اما مردم این 
کشور را تحت تاثیر قرار داده است. گرتا تونبرگ، 
بیرون از محل برگزاری کنفرانس به کنشــگران 
گفت: سیاســتمداران وانمود می کنند که آینده 
ما را جدی گرفته اند. اما اغلب رســانه ها در هند 
این وعده نخست وزیر را با کلمات بزرگ و عظیم 

سمرا دینچر درگذشتتوصیف کرده اند. )بی.بی.سی.(

سمرا دینچر، بازیگر ترکی که در ایران با نقش مادر کوزی گونی، در سریالی 
به همین نام شناخته می شود، روز دوشنبه درگذشت. او متولد سال 1965 

)1344 شمسی( در آنکارا بود و کار خود را در 19سالگی آغاز کرده بود. 
دینچر در بیش از 42 فیلم و سریال تلویزیونی ظاهر شد و هفت فیلمنامه هم 
نوشت. او روز دوشنبه یکم نوامبر پس از تحمل دو سال بیماری سرطان ریه 

درگذشت.
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هالووین خونین آمریکا
 تیرانــدازی در یــک 
مهمانــی خانگی برای 
جشــن هالوویــن در 
ایلینویز منجر به کشته 
شــدن دو تن و زخمی 
شدن دست کم ۱۲ نفر 
شــد. این حادثه یکی 
از ۱۱ تیرانــدازی بــه 

جمعیت در ایالات متحده در جریان تعطیــلات آخر هفته میلادی بود 
که در چندین مکان مختلف گردهمایی مردم صورت گرفت. براســاس 
اطلاعات مرکز بایگانی خشــونت با ســلاح و گزارش هــای پلیس، این 
خشونت ها در مجموع ۱۲کشته و ۵۲ زخمی بر جای گذاشت. البته تعداد 
تیراندازی های مرگبار در آمریکا به طور کلی در زمان همه گیری ویروس 
کرونا افزایش پیدا کرده است. بر اســاس داده های مرکز بایگانی، ۵۹۹ 
مورد تیراندازی تا به اینجای ســال ۲۰۲۱، ۶۱۱ مورد در سال ۲۰۲۰ و 
۴۱۷ مورد در سال ۲۰۱۹ صورت گرفته است. )ایرنا به نقل از سی.ان.ان(

  حادثه روز

ون
و ز

یل

     
  کیوسک

رسانه های بین المللی از نشنال چاپ 
دوبی گرفته تا وال استریت ژورنال، 

چاپ نیویورک، عکس یک خود را 
به اجلاس تغییرات اقلیمی گلاسکو 

اختصاص داده اند. 

 

   ینگه دنیا

هشت سال دیگر، درختی در جنگل ها قطع نخواهد شد!
پیشرفت های کوچک برای اینکه زمین، جایی برای زندگی باشد

پادشاه عربستان: بیایید 
نماز باران بخوانیم

دیوان پادشاهی عربستان در 
بیانیه ای اعلام کرد:» به تأسی 
از سنت پیامبر)ص( در برپایی 
نماز طلب باران، ملک سلمان 

بن عبدالعزیز آل سعود به 
برپایی نماز طلب باران در روز 
پنجشنبه آتی)مصادف با 29 
ربیع الاول 1443ه/ 13 آبان( 

در سراسر عربستان فراخواند. 
)شفقنا به نقل از آرتی(

کته
ن

بیشترین درصد واکسیناسیون  بیشترین تعداد واکسیناسیون )میلیون نفر( بیشترین افزایش متوفی 
)1 نوامبر(

بیشترین افزایش مبتلا
)1 نوامبر(

۲۲۷.۷۲ کوبا ۲.۲۸ میلیارد چین ۱۱۵۵ روسیه ۴۸۸۳۹ آمریکا

۲۱۱.۶۶ امارات ۱.۰۷ میلیارد هند ۵۵۰ آمریکا ۴۰۴۰۲ روسیه

۱۹۰ اروگوئه ۴۲۳.۰۱ آمریکا ۳۱۱ رومانی ۴۰۰۷۷ بریتانیا

۱۵۷.۸۳ چین ۲۷۵.۹۱ برزیل ۳۱۰ بلغارستان ۲۸۶۷۸ ترکیه

۱۲۸.۹۳ برزیل ۱۹۵ اندونزی ۲۹۸ اوکراین ۱۳۹۳۶ اوکراین

تنها راه بازگشت ترامپ به فیسبوک این است که حالا که فیسبوک نام خود را به متا تغییر داده، او نام شبکه اجتماعی خود را که حقیقت یا 
Truth است به فیسبوک تغییر دهد! )توضیح: البته فیسبوک نام شبکه اجتماعی خود را تغییر نداده است بلکه نام شرکت مادری که صاحب شبکه 

اجتماعی فیسبوک و اینستاگرام و واتساپ است به متا تغییر پیدا کرده(. کارتونی از مجله ویک 
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